
LETO XLVIII, ŠT. 15 PTUJ, 13. april 1995 CENA 80 tolarjev 

P T U J / 50. OBLETNICA ZMAGE NAD FAŠIZMOM 
IN KONCA 2. SVETOVNE VOJNE 

vMostje 
I — n 

Člani Zveze borcev in udeležencev NOB s ptujskega 
območja se skupaj z veterani osvobodilne vojne leta 
1991 in pripadniki slovenske vojske pripravljajo na 

proslavljanje 50. obletnice konca druge svetovne vojne 
in zmage nad fašizmom. 

Ob tej priložnosti bodo že 
v petek, 21. aprila, izvedli po
kalno t ekmovan je v s t re l jan
ju z zračnim orožjem na stre
lišču v ptujski športni dvora
ni Mladika. T e k m o v a n j e m 
bodo pričeli ob 9. uri, sodelo
vali pa bodo borci partizan
skih enot med drugo svetov-^ 
no vojno, v e t e r a n i osvobo
di lne vojne leta 1991 in pri
padniki s lovenske vojske. 

O s r e d n j e p r i r e d i t v e pa 
bodo na ptujskem območju v 
četrtek, 27. aprila, ko bodo iz
vedli t radic ionalni pohod po 
poteh Slovenjegoriške - Lac
kove čete. Zbira l i šče pohod-
nikov bo ob 8. uri pri Lackovi 
domačiji v Novi vasi pri Ptu
ju, od tam pa se bodo peš na
potil i v Mostje k s p o m e n i k u 
zadnjega boja Lackove čete. 
Vmes se bodo ustavil i na Ki-
carju pri Lanišču, kjer je bila 
Lackova čela leta 1942 usta
novljena. 

O b s p o m e n i k u p a d l i m v 

Mostju bo ob 12. uri spomin
ska s lovesnost . P o h o d n i k o m 
se bodo pr idruži l i člani ptuj
skega m o š k e g a k o m o r n e g a 
p e v s k e g a z b o r a , ki ga vod i 
F r a n c L a č e n , in rec i t a to r j i . 
P o s p o m i n s k e m g o v o r u in 
k u l t u r n e m p r o g r a m u b o d o 
podel i l i poka le in pr iznanja 
zmagovi t im ekipam strelske
ga tekmovanja in izvedli tova-
riško srečanje. 

Poleg tega se bodo ptujski 
borci udeleži l i tud i osrednje 
državne proslave ob 50. oblet-
n i c i k o n c a d r u g e s v e t o v n e 
v o j n e in z m a g e n a d fašiz
mom, ki bo v soboto, 13. maja. 
ob 11. uri na Trgu republike v 
L jub l j an i . Dva dn i pozneje , 
15. ma ja , pa b o d o v razs ta 
v i š č u v P r e š e r n o v i 35 (v 
bivših sodnih zaporih) odprli 
razs tavo pod nas lovom Pr«;-
ski okraj med NOB, ki jo pri
p r a v l j a P o k r a j i n s k i m u z e j 
Ptuj . 

-OM 

K blagoslovu... Fef o; M« Zupanli, 
P T U J / Z NOVIMI IZDELKI PROTI POPLAVI MLEKA 

Prireja mleka 
še naprej raste 
M lekarna Ptuj, v osnovi grajena za proizvodnjo kazeinaje z razpadom jugoslovanskega trga izgubila pomembno tržišče: 

poleg kazeina so tam prodajali kar 70 odstotkov svojega sira. Z drugimi slovenskimi mlekarnami se je ptujska po osa
mosvojitvi države znašla na malem slovenskem trgu hudi konkurenci. Slovenski trg seveda ni sposoben sprejeti izdel

kov vseh mlekarjev, poleg tega pa prireja mleka, tudi v sušnih letih, še naprej raste. Lani so v Ptuju odkupili 22 milijonov li
trov mleka, letošnji odkup pa je iz meseca v mesec večji za 8 do 9 odstotkov. Mlekarna se presežkov rešuje z izvozom surovega 
mleka v sosednjo Hrvaško. S tem rešujejo prirejo, akumulacije pa ne ustvarjajo. Za del izvoženega mleka prejmejo izdelke, 
drugi del pa ga hrvaški kupec plača z denarjem, vendar so plačila neredna. Tudi domača finančna nedisciplina je prisilila 
mlekarno k plačilu mleka kmetom v dveh mesečnih obrokih, pa še tu občasno prihaja do zamude. 

K e r je p r o i z v o d n j a kaze ina 

vse m a n j z a n i m i v a , saj je 

u v o ž e n i cene jš i , d ržava pa ne 

n u d i z a d o s t n i h i z v o z n i h sub
vencij , so se v Mlekarni Ptuj že 
pred leti odločili za preusmeri
tev v proizvodnjo gotovih izdel
kov v obliki sirov, namazov in 
napitkov. Med slednjimi je naj
bo l j z a n i m i v o f e r m e n t i r a n o 
m l e k o AB v t r eh o k u s i h , p r i 
merno za diabetike in vse, ki kaj 
dajo na zdravo prehrano. Pal ;to 
svojih namazov so te dni dopol
nili z novimi izdelki. To so mar-
gomix - mlečni namaz z delom 
rastlinske maščobe ter na osno
vi jogur ta iz posne tega mleka , 
kar znižuje njegovo ka lo r i čno 
vrednost . Naslednji novi izde
lek je skutin desert z višnjo, 

b e l j a k o v i n s k o boga t i z d e l e k , 
pr imeren tudi kot krema pri iz
delavi peciv. Zelo zan imiv na
maz je mas lo z m e d o m , ki je re-
z u l t a t n e k a j l e t n e g a i s k a n j a 
tehnologije za učinkovito pove
zavo mlečne maščobe z vodo im 
medom. 

V Mlekarni pa pripravljajo še 
nove p r o i z v o d e : k m a l u l ahko 
p r i č a k u j e m o n o v o s t i v pro iz 
vodnji sirov in še kakšno prese
nečenje na s lovenskem trgu, ki 
je zaenkrat poslovna skrivnost . 
Iz ptujske mlekarne prihaja po
b u d a d r u g i m s lovensk im mle
ka r j em, da bi se dogovor i l i za 
s p e c i a l i z a c i j o p r o i z v o d n j e , 
m e d s e b o j n o dopo ln jevan je in 
s o d e l o v a n j e v p r o d a j i . P rece j 
prodajnih težav bi lahko poma
gala rešiti tudi država z višjimi 
i z v o z n i m i s t i m u l a c i j a m i . Pr i 
n e k d a n j i h k u p c i h v B o s n i in 
Makedoniji je namreč precej za
n i m a n j a za s l o v e n s k e m l e č n e 
proizvode, vendar po evropskih 
c e n a h . Da b i l a h k o p o z i t i v n o 

poslovali tudi s tak imi cenami, 

bi se morala izvozna stimulacija 

s sedanjih treh povečati na deset 

tolarjev po litru mleka. Vse bolj 

oč i tno pa postaja tud i dejstvo, 

da je v Sloveniji mleko predraga 

surovina. Kmetje bodo to dejst

vo sicer težko vzeli v zakup , je 

pa res, da pri nas še vedno drago 

p lačujemo maščobo , ki je ima

mo preveč, da pa v mnogih dru

g ih d r ž a v a h i šče jo o s n o v o za 

plači lo mleka v vsebnost i dru

gih ko r i s tn ih e lementov. Toda 

to je že zgodba nadaljnje preo

b r a z b e k m e t i j s t v a in p r i r e j e 

mleka. 

•> Jože Bračič 

M H / CONSKI TURNIR ZA SVETOVNO ŠAHOVSKO PRVENSTVO 

Vikler Ktrčnei v Ptuiu 

v Ptuju poteka do 22, aprila conski 

turnir za svetovno šahovsko prvenst

vo in 1L Vidmarjev memorial. Ob 

prisotnosti šahistov, vodstva turnirja 

in gostov ga je odprl slovenski zu

nanji minister Zoran Thaler, 

Foto: Dušan Sfer/e 
Več na strmi 1 5 * 



G R A D I Č / SLOVENSKI RAZSTAVLJALCI NA GRAŠKEM SEJMU 

V Evropo prek Avstrija 
Graški sejem je kot najstarejši 

v sosednji Avstriji najuspešnejši 
gospodarski pospeševalec v av
strijskem in zadnja leta vse bolj 
v srednjeevropskem prostoru. 
Letos bo na njem prvič sodelo
val slovenski konzorcij uspešnih 
raziskovalno-razvojnih poten
cialov, ki so ga imenovali Štajer
ski tehnološki park; sedež ima v 
Mariboru. Ta se bo prvič pred
stavi l na evropskem sejmu 
tehnologije, razvoja in razisko
valne dejavnosti TECHNOVA 
INTERNATIONAL '95, ki bo v 
Gradcu od 7. do 9. junija. 

Kot je povedal Rajko Dolinšek, 
d i r ek to r k u l t u r n o - p o s l o v n e g a 
centra LG Informa Echo, je pred
stavitev slovenskih raziskovalno-
razvojnih potencialov na sejmu 
Technova v Gradcu strateškega 
pomena glede na dokument Ev
ropske unije Evropa 2000, ki 
obravnava cilje in sp remenjen 
koncept regionalnega razvoja, v 
katerem ugotavljajo, da so obmej
na območja v Evropi nov razvojni 
impulz, ki pospešuje pretok infor
macij, blaga in storitev ter prispe
va h kooperativnosti mest, regij in 
držav. 

Da gre za pomembne gospodar
ske interese Slovenije, je zgovoren 
podatek, da je na predstavitvi jav
nosti v četrtek, 30. marca, v hotelu 
Slavija v Mariboru poleg novinar
jev sodelovalo precej več pred
s t avn ikov š t ev i l n ih pod je t i j , 
predvsem iz severovzhodne Slo
venije. 

Jolanda Lešnik iz Štajerskega 
tehnološkega parka je med dru
gim povedala, da želijo k sodelo
vanju pritegniti tudi zainteresira

na podjet ja s p tu jskega in 
ormoškega območja, zato se bodo 
v k r a t k e m o tem pogovarjal i s 
ptujskim županom in gospodarst
veniki. Njihov cilj pa je, da bi k so
delovanju pritegnili tudi podjetja 
iz drugih območij Slovenije. 

Vodja graškega sejemskega pro
jekta Techno island Dr. Helmut 
Feberger je poudaril, da je sejem 
Technova edini mednarodni se
jem, ki se v sosednji Avstriji uba
da s tehnologijo, razvojem in razi
skovalno dejavnostjo. Pomemben 
je tudi zaradi tega, ker je k sodelo
vanju pritegnil tudi območje Alpe 
- Jadran. Moto letošnjega sejma je 
kakovost in konkurenca na tehno
loškem področ ju , težišče pa je 
usmerjeno predvsem v avtomati
zacijo in informacijsko tehniko. 

Poleg avstrijskih razstavljalcev 
so povabili k sodelovanju tudi dve 
italijanski podjetji iz Padove in 
Trbiža, ter kot je bilo že omenje
no, Štajerski tehnološki park iz 
Slovenije, mar iborsko razvojno 
agenci jo in podjetje Informa 
Echo. 

Na sejmu bo tud i letos vrsta 
spremljajoči prireditev, med kate
rimi izstopa predvsem četrta med
narodna denarna borza. 

Za slovenske obiskovalce je po
membno, da bodo v času sejmov 
organizirali posebne prevoze do 
Gradca, tudi s štajerskim sejem
skim vlakom. Sicer pa strokovnja
ki Štajerskega tehnološkega parka 
obljubljajo, da bodo po avstrijski 
Technovi pr ipravi l i v Sloveniji 
Technovo po Technovi v nekoli
ko zmanjšani, a kljub temu zani
mivi obliki. 

•> M. Ozmec 

M A J H E N , A P O M E M B E N K O R A K K S O D O B N E M U P O S L O V A N J U 

Črtna koda je informacija o iz
delku - artiklu in je sestavni del 
blagovne znamke . Vrednotenje 
blagovne znamke pr idobiva na 
pomenu, saj se vsi poslovni part
nerji zavedajo, da imajo utečene 
znamke svoje zveste odjemalce. 
Napredn i t ržniki namreč vedo, 
da je ime t i t rg več v r e d n o kot 
imeti tovarno. 

Sistem označevanja in evidence 
s črtno kodo EAN se je začel razvi
jati v Evropi v šestdesetih letih, 
pri nas pa od leta 1984 s študijo o 
možnostih za uvedbo tega sistema 
za označevanje blaga široke pora
be v trgovskih organizacijah. 

Za dodeljevanje identifikacijske 
številke podjetja je pristojna Slo
venska agencija za numeracijo ar
t iklov SANA. Prvi izdelovalec 
črtnih kod v Sloveniji je podjetje 
Večer v Mariboru. 

Sis tem EAN je mogoče upo
rabljati v vseh gospodarsk ih in 
družbenih dejavnostih, vendar je 
t emel jno področje uporaba v 
proizvodnji in distribuciji blaga. 

Črtna koda se uporablja tudi v 
logistiki za skladiščne in trans
po r tne enote . P rod i ra v poš tno 

označevanje pošiljk z lokacijskimi 
kodami in tudi v odčitavanje štev
cev v elektrogospodarstvu ter in
venturo osnovnih sredstev v pod
jetjih, kodiranje kuponov v malo
prodajni mreži in drugam. 

Danes imamo v Sloveniji nad 
700 organizacij, ki so v svoje pos
lovanje uvedle sistem EAN. Pre
težno so to proizvodne in trgovske 
organizacije. Najprej se je za sis
tem kodiranja odločila prehram
bena industrija. Danes skoraj ni 
več panoge, ki ne uporablja črtne 
kode. Označevanje z njo ni po za
konu obvezno, vendar nam racio
nalnost poslovanja narekuje upor
abo sodobnejših načinov informi
ranja. 

Brez črtne kode ni možno hitro 
in sodobno evidentiranje gibanja 
izdelka in na tej podlagi tudi go
spodarno ukrepanje, kot je ugot
avljanje koeficienta obračanja za 
vsak posamezni proizvod in opti-
mi ran je za log, naročan je in 
načr tovanje proizvodnje , h i t ro 
obveščanje med proizvajalci in 
posredniki blaga in pospeševanje 
izvoza. 

Črtna koda kot oznaka, izražena 
s kombinacijo vzporednih temnih 
in svetlih črt natančno določene 
š i r ine , vsebuje veliko koris tnih 
informacij. Sklop zapisa tvori ce
lota, ki vsebuje podatek o državi, 
proizvajalcu, artiklu in kontrolno 
številko. 

Pri označevanju artiklov s črtno 
kodo smo pozorni zlasti na last
nosti artikla, kot so njegova raz
l i čnos t , cena, druga embalaža , 
davčni raz red , vel ikost , barva, 
kvali teta in podobno. Avtomat
sko identifikacijo izdelka opravl
jamo z embalaže, na kateri je črtna 
koda, kot so škatle, zaboji, stekle
nice, tube in druge oblike embali-
ranja. 

Trgovine vse bolj zahtevajo, da 
proizvajalci opremijo svoje izdel
ke s črtno kodo. V primeru nepra
vočasne nastavitve kode na artikel 
pri proizvajalcu jo lahko nastavijo 
trgovska podjetja, ta pa za to doba
viteljem artikalov zaračunavajo 

kar čedne zneske. Ta vrednost se 
giblje tudi do 4% od prodajne cene 
artikla. 

Za nanos črtne kode na artikel 
oz. njegovo embalažo sta najbolj 
poznana medija master film in sa-
molepljiva etiketa. Master film, ki 
je kopirna podlaga za tisk črtne 
kode na embalažno et iko, mora 
zadostovati ostrim pogojem na
tančnosti in ne sme odstopati nad 
5 tisočink milimetra. V primeru 
večjega odstopanja ni možno pre
brati podatka oz. zapisa o artiklu v 
črtni kodi. 

S pomopčjo laserske t ehn ike 
odčitavamo EAN, zapisan v obliki 
črt in pretvorjen v številke, ki jih 
razumemo. Na trgu je precejšnje 
š tev i lo p o n u d n i k o v tov r s tn ih 
čitalcev po zmerni in dos topni 
ceni. 

•» Bogdan Vunjak 

T E D N I K je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga ye us
tanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 1948. 
Izdaja Zavod za radijsko in časopisno de
javnost 
R A D / O - T E D N I K Ptuj. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen (direktor in 
glavni urednik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc (pomočnik odgo
vornega urednika in lektor), Jože Bračič, Ivo 
Ciani, Majda Goznik. Martin Ozmec, Marija 
Slodnjak, Dušan Sterle, Vida Topolovec in 
Milena Zupanič (novinarji). 
TEHNIČNI UREDNIK: Slavko Ribarič. 
PROPAGANDA: Oliver Težak. 

o 776-207 

Naslov: RADIO-TEDNIK, Raičeva 6, 62250 
Ptui, p.p.95: v (062) 771-261, 779-371. 
771-226: faks (062) 771-223. 
Celoletna naročnina 4 000 tolarjev, za tujino 
8.000 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk. Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za informiranje Re
publike Slovenije št. 23/58-92 z dne 12. 2. 
1992 se šteje Tednik za izdelek informa
tivnega značaja iz 13. točke tarifne številke 
3, za katerega se plačuje davek od prometa 
proizvodov po stopnji 5 odstotkov. 

S L O V E N S K A B I S T R I C A / OBISKALI SMO LJUDSKO UNIVERZO 

Zak«! ne tudi vaša 
pot do znania 
Izobraževanje na ljudskih univerzah poteka že precej let, pa vendar se skoraj vsako 
leto najde kakšna novost v izobraževalnem programu. Tudi v Slovenski Bistrici imajo 
v letošnjem programu poleg strokovnega še splošno izobraževanje, nekaj programov 
pa še pripravljajo. Že drugo leto zapored izobražujejo v programu pomožni tekstilec, 
ki ga izvajajo po koncesiji, pridobljeni pri ministrstvu za šolstvo in šport. 

Kot je povedala Vida Lipo-
glav, direktorica Ljudske uni
verze Slovenska Bistrica, ta pro
gram traja dve leti . V drugem 
letniku imajo 27, v prvem pa 30 
učenk. Predavatelji so iz Sloven
ske Bistrice, na novo pa so letos 
zaposlili profesorja slovenskega 
jezika. Da je šolanje popolno, so 
uredil i še delovne prostore za 
praktične ure pouka, občasno pa 
obiščejo tudi kakšno tesktilno 
tovarno. Po besedah Vide Lipo-
glav je ta program zanje velika 
pridobitev, predvsem pa so vese-
li , da jim je uspelo z las tn imi 
s reds tv i op remi t i in ured i t i 
ustrezne prostore za izvajanje 
šolanja. Investicija jih je stala 
več kot dva milijona tolarjev. 

In kje bodo dekleta, ki se prav 
v tem času šolajo, našle svojo za
poslitev? Vida Lipoglav pravi, 
da je potreba po poznih tekstil-
kah v zadnjem času precej naras
la, tudi v Slovenski Bistrici se 
bodo v pr ihodnje odprla vrata 
zas'^bnih šivalnic. 

Seveda pa program pomožni 
tekstilec ni zadnji, ki bi ga želeli 
uresničevati, kajti v prihodnje 
bodo poskuša l i p r idob i t i še 
kakšnega . L judska un iverza 
u spešno dela tud i pr i izo
braževanju odraslih, saj je tem 
na razpolago ekonomska srednja 
šola, imajo dva oddelka komer
cialne in dva strojne tehnične 

Učenke pri uri šivanja v lepi šivalnici bistriške Ljudske univerze. 

šole, ob tem pa še dva oddelka 
prekvalifikacije za prodajalce. 
Po peti z a h t e v n o s t n i s topnj i 
imajo program za usposabljanje 
računovodij, lahko pa ga obisku
jejo le t i s t i , ki so že končal i 
srednjo šolanje. 

Na Ljudsk i univerz i imajo 
tud i krajše p rog rame izo
braževanja. Med temi bi lahko 
omenili strojepisnega in kuhar
skega, ki trajajo le 50 ur. Redno 
mesečno izvajajo program varst
va pri delu, največ zanimanja pa 
je za učenje tujih jezikov. T e 
tečaje pričnejo že v vrtcu. Letos 
se nemškega jezika uči več kot 
115 malčkov, potekajo pa tečaji 
vse leto v Slovenski Bistrici, La-

por ju , na P r a g e r s k e m , v 
Poljčanah in na Spodnji Polska-
vi. Za 230 osnovnošolcev pri
pravljajo tečaje nemškega in 
angleškega jezika, obeh jezikov 
se uči tudi 86 odraslih, ob tem pa 
pripravljajo še tečaje slovenske
ga jezika. 

Že jeseni naj bi s tekel p ro 
gram za kmečke gospodinja, v 
pripravi pa sta še dva: program 
za poslovnega sekretarja, ki je 
namenjen tistim, ki bi radi ure
dili poslovanje v manjših pod
jetjih, in program za poslovne 
tajnice. 

T. Mohorko 

L J U B L J A N A / PETER V E S E N J A K , D R Ž A V N I SEKRETAR ZA T U R I Z E M ; 

Priznanie pfuiske-
mu moderu f urizmci 
Vlada Republike Slovenije je prejšnji četrtek še ne 29-letnega Ptujčana Petra Vesenjaka 
imenovala za državnega sekretarja za turizem v ministrstvu za gospodarske dejavnosti. 
Novo dolžnost bo predvidoma prevzel po prvomajskih praznikih. Imenovanje Petra Ve
senjaka za državnega sekretarja za turizem je hkrati priznanje za ptujske dosežke na 
področju turizma v zadnjih letih. 

o imenovanju Petra Vesenja
ka za državnega sekretarja za tu
rizem v ministrstvu za gospodar
ske dejavnosti se je govorilo že 
nekaj mesecev . "Zame imeno
vanje za državnega sekretarja ni 
p r e s e n e č e n j e , o tem so že dlje 
časa po teka l i pogovori . Nisem 
pa bil prepiračan, da bo imeno
vanje tudi opravl jeno, ker so v 
p o l i t i č n i h k rog ih okrog vlade 
potekali pogovori v različicah. 

Imenovanje jemljem kot veliko 
obveznost in hkrati preizkušanje 
načina dela in razmišljanja v tu
r izmu, ki sem ga pričel v Ptuju. 

T i s to namreč , s č imer sem se 
ukvarjal v tu r i zmu in kar si 
domišljam, da poznam, je ravno 
vloga javnega sektorja (občine in 
države) pri pospeševanju razvoja 

Peter Vesenjak. Foto: OM 

turizma in organiziranost turiz
ma. Misl im, da bom konkre tno 
delo lahko pričel že zelo hitro, ker 
sem že doslej zelo veliko sodeloval 
z min is t r s tvom za gospodarske 
dejavnosti, prav tako z mnogimi 
turist ičnimi delavci v Sloveniji. 
Razmere v slovenskem turizmu 
dobro poznam, dobro pa poznam 
tudi ljudi, ki delajo v turizmu na 
državni ravni in v podjetjih v Slo
veniji," je po imenovanju za držav
nega sekretarja za turizem pove
dal Peter Vesenjak. 

TEDNIK: Kaj r a z u m e t e kot 

konkretno delo? 
P. Vesenjak: "Kot konkre tno .; 

delo razumem, da na nacionalni ; 
ravni najbolj potrebujemo jasen i 
in k r a t k o r o č n o izvedlj iv načr t A 
razvoja s lovenskega t u r i z m a s \ 
p r iče tkom na not ran jem in zu- i 
nanjem komuniciranju. Sočasno 1 
pa bo potrebno postaviti organiza- ; 
cijski sistem slovenskega turizma, . 
ki naj poveže javni sektor in turis- ; 
tično gospodarstvo v prizadevanj- , 
ih za razvoj. Začetek organizira- \ 
nosti pomeni že ustanovitev zavo- ' 
da za promocijo Slovenije, ki ga je 
hkra t i z mojim imenovanjem z • 
uredbo ustanovila vlada. i 

Svoje imenovanje za državnega 
sekretarja za turizem štejem tudi ' 
kot zaupanje modelu razvoja tu- ; 
rizma, ki smo ga ubrali v Ptuju, i 

Prepr ičan sem, da me ne čaka j 
nič kaj preveč prijetno delo. V slo- '• 
venskem tur izmu kljub velikim i 
dosežkom v zadnjem času obstaja j 
še veliko problemov in nejasnosti. \ 
V delo bom vložil vse svoje znanje • 
in energijo. Upam, da bom ob so- j 
delovanju vseh sodelavcev v mi- i 
nistrstvu, v državi in gospodarst- \ 
vu v letu in pol (na tak m a n d a t ' 
namreč računam ob upoštevanju 
volitev 1996. leta) uspel doseči po-1 
zitivne spremembe v slovenskem ' 
t u r i zmu . Glede na izkušnje p r i ; 
delu v Ptuju pr ičakujem, da mi j 
bodo mnog i meta l i po lena o b ' 
n o ^ e ; glede na jasen ci l j , ki ga] 
imam, me to ne bo preveč motilo." 

^ MGi 

BOSNA IN HERCEGOVINA: 
Na bojiščih po Bosni je bilo ra
zen na bihaškem nekoliko mir-
neje, čeprav se boji nadaljujejo. 
Na Sarajevo je konec tedna pad
lo več deset topovskih izstrel
kov, v mestu pa so razglasili 
splošno nevarnost. V soboto so 
streljali na letalo s človekoljub
no pomočjo, ki je skušalo prista
ti na sarajevskem letališču, zato 
so letališče ponovno zaprli. V 
sarajevskem Holiday Innu pa je 
potekala 2. skupščina državlja
nov srbske narodnost i v BiH. 
Na njej so se zavzeli za ustavitev 
vojne ter sprejeli stališče, da Ka-
radžič nima pooblastila, da bi 
predstavljal mnenje vseh Srbov 
v BiH. *** 
EVROPSKA UNIJA: Članice 
EU bodo z novo enotno valuto 
pričele poslovati ob vzpostavitvi 
monetarne unije, kar bo v naju
godnejšem primeru leta 1997, so 
se dogovoril i finančni oz. go
spodar sk i min i s t r i članic na 
srečanju v Versaillesu. Mone
tarna unija bo vzpostavljena v 
dveh ali treh fazah. *** 
VELIKA BRITANIJA: V Ion 
donskem ku l tu rem in konfe- ' 
renčnem centru Barbican pote
ka redna letna skupščina sveta 
guvernerjev Evropske banke za 
obnovo in razvoj (EBRD), na
menjene f inančni pomoči 
državam ob prehodu v tržno go
spodarstvo. Napovedali so pra
vičnejšo delitev delnic EBRD, 
od katerih je Slovenija, ki se je 
na srečanju predstavila v sobo
to, doslej dobila le simboličnih 
sto. 

*** 
BELGIJA: Generalni sekretar 
Nata ter nekdanji belgijski go
spodarski minister Willy Claes, 
ki so mu v petek preiskali dom/ 
in uradno rezidenco, nima minii 
v "helikopterski" aferi Agusta.^ 
Javni p r i t i sk , naj ods top i , se 
stopnjuje. Parlamentarna komi
sija, ki se ukvarja z imunitetni
mi vprašanji, pa je tik pred raz
pustitvijo parlamenta dosegla 
sprejetje zakona, ki omogoča 
pravosodju, da tudi med razpus
titvijo parlamenta postopa proti 
nekdan j im belgi jskim mini
strom. 

RUSIJA / ČEČENIJA: Potem 
ko so čečenski uporniki prešli v 
gverilski boj proti ruski vladi, je 
ta objavila, da bo širše območje 
porušenega Groznega najverjet
neje poslalo vojaško vadbišče, 
kjer se bo ruska vojska pripravl
jala za morebitne podobne spo
pade v drugih ruskih republi
kah. 

TURČIJA/IRAK: V bojih pro
ti kurdskim separatistom, čla
nom delavske stranke Kurdista-
na, prodi ra jo tu r ške čete vse 
globje v no t ran jos t iraškega 
ozemlja. Čeprav Turki trdijo, da 
so začeli umik čet, kurdski viri 
navajajo, da turška pehota pro
dira vse dlje proti jugu. 

AVSTRIJA: Ob stečaju graške 
BHI banke je bilo oškodovanih 
tud i 30 tisoč Slovencev in 20 
t i soč Hrva tov , ki so vanjo 
naložili svoje prihranke. Inter
esno združenje oškodovancev 
BHI banke jih je povabilo k pro
testu zoper slabo varovan denar 
v teh bankah. *** 
NEMČIJA: 800 preživelih ta
boriščnikov nacističnega kon
centrac i jskega tabor išča Bu-
chenwald se je spomni lo 50-
obletnico njegove osvoboditve 
9. aprila 1945. Zbrane je ob tej 
pri ložnosti nagovoril španski 
pisatelj Jorge Semprun. 

Pripravil: 
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Izvedeli smo 
PTUJčANr PRI PREDSEDNIKU DRŽAVE 

V ponedeljek je predsednik države Milan Kučan organiziral spre
jem predstavnikov turističnih krajev, ki so v letu 1 994 dosegli naj

boljše rezultate v tekmovanju slovenskih krajev no področju turizma 
in varstva okolja Moja deželo - lepa, urejena in čisfa. Iz Ptuja sto se 
sprejema udeležila župan dr. Miroslav Luci in predsednik Turis
tičnega društva Ptuj Albin Pišek. 

IZŠLA ZBORNIČNA OBVESTilA 

Izšla so aprilska obvestila Območne obrtne zbornice Ptuj, ki pri
našajo za skoraj 1 600 članov več zanimivih poslovnih informacij. 

PREDAVANJA MENEDŽERSKEGA KLUBA 

Mtujski klub menedžerjev bo aprila, maja in junija organiziral več 
• zanimivih predavanj. Na včerajšnjem so govorili o konceptu raz
voja cestnega omrežja v Ptuju in povezavi v širši pokrajini, maja bo o 
približevanju Slovenije Evropi govoril profesor dr. Davorin Kračun, 
junija pa bo o kapitalski družbi predaval prof. dr. Franc Koletnik. 

DIABETIKI VABUO NA IZLET 

Društvo za boj proti sladkorni bolezni Ptuj organizira 22. aprila za
nimiv izlet v Kočevje. Cena izleta s kosilom vred je 2200 tolarjev. 

Prijave sprejemajo v društveni pisarni 1 9. aprila od 8. do 1 0. ure, v 
diabetološki ambulanti pa vsak dan. 

ZANIMANJE MLADIH ZA RAZISKOVALNO DELO 

Na letošnje regijsko srečanje mladih raziskovalcev iz osnovnih in 
srednjih šol severovzhodne Slovenije se je prijavilo čez 460 mla

dih raziskovalcev ali za trideset odstotkov več kot prejšnje leto. Orga
nizator je regijski center uvajanja mladih v znanost, ki ima sedež v 
Ptuju. Mladi raziskovalci iz srednjih šol bodo imeli ustni zagovor na
log 1 9. maja v Murski Soboti, osnovnošolci pa predvidoma 2. junija 
v Ptuju. V svojih nalogah bodo predstavili teme iz družboslovja, na
ravoslovja in tehnike. 

PRVO BRANJE TOBAČNEGA ZAKONA 

inš t i tu t za varovanje zdravja Slovenije je objavil rezultate poulične 
i a k c i j e , v kateri so zbirali podpise v podporo sprejemu ljudem pri
jaznega tobačnega zakona. Zbrali so 28.000 podpisov. Sporočajo 
tudi, da bo prvo branje zakona o omejevanju uporabe tobačnih iz
delkov predvidoma od 1 7. do 20 . aprila. 

1 5 . KONVENCIJA SKUPNOSTI KARNEVALSKIH MESTj 

Najpomembnejš ih aktivnosti v okviru 15. konvencije skupnosti 
karnevalskih mest, ki bo na Malti od 1 6. do 2 1 . apri la, se bosta 

IZ Slovenije udeležila Branko Brumen, ki je član odbora direktorjev in 
tudi zastopa Slovenijo v tej skupnosti, ter direktor kulturnega centra 
Narodni dom iz Maribora Vladimir Rukavina, ki je tudi član vodstva 
združenja. O b tej priložnosti bosta predstavila program 16. konven
cije, ki bo prihodnje leto v Ptuju in Mariboru. \ 

V SOBOTO ZADNJA ODDAJA PTUJSKE TELEVIZIJE? 

'^I^apletov okrog ptujske televizije noče in noče biti konca. Bo tokrat-
<&s!ina oddaja tudi v resnici zadnja? V njej se bo voditeljica Nada Ko-
tar pogovarjala s ptujskim županom dr. Miroslavom Lucijem, v Mest
ni hiši so bili prejšnji torek državni svetniki in se zanimali za probleme 
tega oko l ja , v palac i ju poteka zanimiv šahovski conski turnir, V; 
Stojncih je zasedala skupščina O b m o č n e obrtne zbornice Ptuj,, 
osnovna šola Olge Meglic je organizirala zanimivo prireditev "Upan
je 2000", v duhu velikočnega praznovanja je posnet prispevek Križev 
pot v Sveti deželi, za konec pa si bomo lahko ogledali nagrajeni f i lm' 
Tinčka Ivanuše pod naslovom "Moj kolaček". 

Pripravila: M G 

COVORISE... 
... DA po mnenju piujsko-
mestnih svetnikov, vsaj neka
terih, v Jemokraciji ohčani 
posaviestto naj ne hi imeli 
pnivice okraja t i se na ohJast. 
To hi lahko storili le skupin
sko, se pravi mnoiiino, skoJ-
no, štrajkaško, protestno. 
Boij pomagaj stranki, ki je 
kljuh sklicevanju nanj tako 
kratkovidna. 

... DA. naj hi kil 24. april 
praznik mestne ohcine. Poleg 
svetega Jurija je ohvezen 
konj. Ker hi danes večina 
rada jahala, ljudi zatjima, 
kdo ho vendar v tem mestu 
ko}ij. 

... DA SŠC profesorji trdijo, 
da življenje znotraj učnega si
losa teče hrez ekscesov. Trije 
pretepeni učitelji in nekaj 
učencev, praske po avlomohi-
lih, lulanje po notranjosti oh-
jekla, stopala na stenah lik 
p<td stropom, grožnje profe
sorjem so torej normalen po-
!av Jruzhe v tranziciji, imeno-
^'i-nt postsociaIra vharija. 
••• DA je ruhrika "Govori se' 

pod cenzuro dela gospodar
skega lohija. Cenzura se sicer 
ne pozna na vsehini ruhrike, 
ampak pri reklamah. Pa smo 
(zaman) upali, da smo ta del 
zgodovine ie preživeli. 

mm,.. 

... DA je sekretar skupnosti 
slovenskih gradov kot 
graščak in simbolični ženin 
padel na kolena pred nevesto 
- organizatorico ženskega ral-
Itfja Gradovi na Slovenskem 
Beho&JB: "Draga moja, vze
mi me z ohuhožanimigradovi 
vred, ki jim j e slovenska 
država zadnjih 20 let name

nila komaj toliko denarja, kot 
naj hi stalo novo vladno leta
lo. Ljuhil in čuval te hom zno
traj njihovih porušenih, a ro
mantičnih zidov skupaj z raz-

P T U J / P O G O V O R o F INANCIRANJU UUBITELJSKE KULTURE 

NloiliogafejfSi 
lIsHiP ki i i i iCi |0 
ndii i icini i 

Ali bodo interesi kapitala pre
glasili potrebe po kulturnem živl-
jen ju v n o v i h o b č i n a h , je 
vprašanje, s kater im se ubadajo 
entuziasti v prosvetno-kulturnih 
društvih, ki ponekod gostujejo v 
večnamenskih krajevnih dvora
nah, drugod v dvoranah gasilskih 
društev, ponekod v stavbah, ki so 
p redmet denacional izaci je . Da 
se to ne bi zgodilo, je država spre
jela zakon o javnem interesu na 
področju kulture. Po tem zakonu 
morajo občine razglasiti objekte, 
ki so bili do 17. decembra lanske
ga leta namenjeni kulturi, za jav
no in f r a s t ruk tu ro na področju 
kulture. S tem zaščitijo rabo ob
jektov, ne posegajo pa v lastniška 
razmerja na objektu. Z drugimi 
b e s e d a m i to p o m e n i , da ne bo 
smel l a s tn ik t akšnega objekta 
oddati objekta v najem za nobe
no drugo dejavnost. 

O tem, predvsem pa o bodoči or
ganiziranosti prosvetno-kulturnih 
d ruš tev na območju nekdanje 
ptujske, sedaj pa devetih novih 
občin so razpravljali župani, pred
sedniki društev in vodstvo ZKO z 
gostoma, sekretarjem Ministrstva 
za kulturo Jožetom Ostercem in 
tajnikom Zveze kulturnih organi
zacij Slovenije Vojkom Stopar-
jem. Gost i te l je je zanimalo 
predvsem, ali bo v prihodnje fi
nancirala ZKO država, saj se je le
ta sedaj znašla v negotovem 
položaju: občine se vsak mesec 
znova odločajo, ali bodo plačevale 
dejavnosti, ki jih vodi ZKO. Junija 
se izteče podaljšano začasno finan
ciranje občin in do takrat bi že mo
ralo biti bolj jasno, kako bo. Odgo
vornost za nadaljnji razvoj kultu
re, pa naj bo ta organizirana v Zve
zo kulturnih organizacij ali ne, bo 
predvsem pri županih in svetni
kih. Tako župani kot predstavniki 
ljubiteljske kulture so pričakovali 
pameten nasvet Jožeta Osterca, saj 
sami pravzaprav še ne vedo, kako 
bi bilo boljše. 

Skoraj triurni pogovor pa ni pri
nesel nobenega sklepa: predstav
nik ministrstva je menil, da se mo
rajo nove občine povsem same do
govoriti o bodočem sodelovanju, 
župani pa niso mogli sprejeti skle
pa o bodoči o rgan iz i ranos t i , 
predvsem pa ne o financiranju. Se
veda niso bili proti povezovanju, 
potrebujejo svojo asociacijo, so 
menili nekateri, pač pa želijo de
nar svojim društvom nakazovati 
sami, ne pa preko Zveze kulturnih 
organizacij, kot je to potekalo dos
lej. Vprašljiva je tudi bodoča orga
n iz i ranos t skupnih pr i redi tev: 
doslej jih je pripravl jala Z K O , 
predstavniki nekaterih občin pa so 
predlagali, da bi organizacijo prev
zemali izmenično po občinah. 

Dokaj gotovo je f inanciranje 
uslužbencev ZKO, je povedal Jože 
Osterc: te naj bi po novem financi
ral državni sklad za ljubiteljsko 
kulturo, a še ni ustanovljen, pred
vidoma pa naj bi pričel delovati z 
januarjem prihodnjega leta. Do ta
krat bo delovanje in financiranje 
začasno oziroma kot se bodo dogo
vorili župani. 

Po sedanjem dogovoru v bivši 
ptujski občini se deli denar iz za se
daj še skupnega računa po številu 
prebivalcev v občini. Tako prispe
va mestna občina za določeno dej
avnost 51 odstotkov, druge občine 
pa ustrezne manjše deleže. Absurd 
takšne razdelitve na področju lju
biteljske kul ture je v tem, da so 
najbogatejši tisti, ki imajo najmanj 
kulture. Denimo dve občini z ena
kim številom prebivalcev razpola
gata z enako vsoto denarja za kul
turo; prva ima samo eno društvo in 
le-to bo težko porabilo toliko de
narja, druga, ki pa ima živahen 
k u l t u r n i u t r ip in šest, sedem 
društev, pa bo le-tem lahko omo
gočila le životarjenje. Seveda ima 
prva še možnosti , da bo kulturo 
razvijala, medtem ko bo kultura v 
drugi le stežka napredovala zaradi 
pomanjkanja denarja. Jože Osterc 
s kulturnega ministrstva je župane 

opozor i l , da bo država budno 
spremljala porabo denarja za kul
turo: če občina ne bo porabila raz
položljivega denarja v letu dni , 
naslednje leto denarja za kulturo 
ne bo več dobila, njen proračun se 
bo zmanjšal. Jožetu Ostercu se raz
delitev denarja po številu prebival
cev ni zdela modra. 

V prvem t romeseč ju izpelje 
Zveza k u l t u r n i h o r g a n i z a c i j 
Ptuj dve tretjini celoletnih pri
reditev in porabi za to tudi prav 
tolikšen delež celoletnih sred
stev. T a k o so prve t r i mesece 
letošnjega leta pripravili sedem 
srečanj ljubiteljskih skupin, na 
k a t e r i h je n a s t o p i l o več ko t 
1600 ljubiteljev, pet predstav za 
mladinski abonma, preds tave 
za lutkovni abonma in pet kon
certov ter eno predstavo za iz
ven, pa še š t i r i de lavn ice . T e 
prireditve si je ogledalo več kot 
5500 obiskovalcev. Zvezi kul
turnih organizacij primanjkuje 
po treh mesecih na računu do
brih 400 t isoč tolarjev, tako da 
ne bo mogla kriti niti stroškov 
prev^l ia za u č e t u B | u b o d o 
prišli V ptujski N a m H r a b m na 
revij(f mladinskih pevskih zbo
rov. Začasno flnanciranje no
vih občin je sicer ^ | j | | i i n e s e c e 
podaljšano, z a d n j i l ^ p a je že, 
da se župani in o b & j ^ k i svet i 
odločijo, kako b o d ^ ^ a n c i r a l i 
kulturo v bodoče, flp 

PROSVETNA DRUŠTVA 
GRADILA, LASTNINIJO 
DRUGI 

Poleg vseh organizacijskih in 
f i n a n č n i h p r o b l e m o v na po
dročju kulture, v katere je prebi
valce zapeljala odločitev o novi 
organiz i ranos t i občin , so v ne
varnosti še prostori , namenjeni 
ku l tu r i . T e m n a m r e č ponekod 
grozi , da bodo ku l tu rno delo v 
njih zamenjale donosnejše dej
avnosti. 

Prosvetnemu društvu Vitomar-
ci, v katerem delujejo sedaj tri sek
cije, grozi, da bodo za prizidek h 
gasilskemu domu, ki so ga z lastni
mi sredstvi in s pomočjo Zveze 
kulturnih organizacij gradili vrsto 
let, morali plačevati najemnino, je 
povedala p redsedn ica druš tva 
Vida T o š . Las tn in jen je naj bi 
namreč že izpeljalo gasi lsko 
društvo. Za kulturo se bo morala 
zavzeti občina in poskrbeti, da bo 
prizidek domačega prosvetnega 
društva tudi v bodoče namenjen 
ku l tu r i . V to bo obč ino ne na
zadnje primoral tudi zakon o jav
nem interesu na področju kulture. 

Prosvetnemu društvu Vitomarci 
tako ob 100-letnici grozi, da bo 
kljub mnogim letom odrekanja os
talo brez lastnih prostorov. To pa 
je za njegove člane mnogo večji 
problem kot vsakodnevno po
manjkanje denarja. 

Tud i v v idemski občini grozi 
dvema objektoma, da v njiju ne bo 
več kulturnih dejavnosti. Gre za 
kinodvorano, ki jo je občina Ptuj 
vrnila po denacionalizacijskem 
zahtevku minoritom, zanjo pa vi-
demska občina ni dobila nado
mestnega prostora. Drugi problem 
je dvorana na Selih, kjer je prosvet
no društvo v sporu z gasilskim. 
Njune dejavnosti namreč potekata 
pod isto s t reho, čeprav sta vsak 
svoj del zgradbe zgradila sama, oba 
dela pa loči hodnik, za katerega se 
društvi ne moreta dogovoriti, kdo 
je njegov lastnik. Da bi bil prob
lem še bolj zaple ten , sta 
zemljiškoknjižna lastnika obeh 
delov zgradbe Kmetijski kombi
nat in občina. Društvoma grozi, da 
se bosta morala soočiti na sodišču, 
saj se zaenkrat ne moreta dogovo
riti o uporabi hodnika. To pa bi 
pomenilo, da bi že tako skromno 
odmerjeni kulturni tolar odromal 
za povsem druge namene. 

•» JViilena Zupanič 
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Večno hrepenenje po domu in starših 
Ko sem stopala proti otroškemu domu v Mariboru, ki stoji v prijetnem kotičku pod Pohor
jem, sem se hotela vživeti v situacijo, kako se počuti človek, če ga njegovi starši zapustijo, se 
ne zanimajo zanj ali mu umrejo in nima nikogar od svojih, da bi poskrbel za njegovo življen
je. Nikakor si nisem mogla priklicati tega občutka. Prelepo otroštvo sem preživela in pre
večkrat mi je dom nudil zavetje sredi krivičnega sveta. Razmišljala sem naprej; v kakšni sti
ski mora biti mati, da lahko majhno, nebogljeno bitjece spusti iz svojega varnega zavetja in 
ga prepusti neznanim ljudem? Verjamem, daje danes veliko mamic v stiskah, ker nimajo 
najosnovnejših sredstev za preživljanje svojih otrok. Toda ne morem doumeti, da lahko člo
vek zaradi materialnega pomanjkanja čustveno tako otopi, da svojega otroka kar pusti. Ali 
nista ljubezen in nevsiljiva skrb največ, kar lahko starši dajo svojim otrokom? 

Pomladno s o n c e je zvabi lo 
otroke iz stavbe in vsak se je pre
dal svoji igri. Ob prvem pogledu 
bi dejali, da so zelo srečni, razi
grani kot drugi njihovi vrstniki. 
Toda ko sem se srečala z njihovi
mi očmi , me je s t i sn i lo zaradi 
nemoči , ki sem jo občutila, saj 
vem, da morajo mnogokrat pre
hoditi zelo težko pot, preden se 
vrnejo v družino - svojo ali novo. 
Kaj vse doživljajo za zidovi teh 
domov in kako pogrešajo ljube
zen, ki jo lahko dajo le starši! 
Želim si, da bi tudi ti otroci imeli 
kdaj prešereni smeh v očeh, ki ga 
lahko da le srečno otroštvo. 

Dogovorjena sem bila z direkto
rico doma. Paniko Dovečar, ki z 
dušo in srcem skrbi, da bi ti ptički 
brez gnezda končno našli skrbno 
mamo in očeta ter topel dom. Kot 
da bi začutla mojo prvo zadrego, 
kako naj postavim vprašanje, sama 
prične voditi pogovor. 

TEDNIK: Kdaj otroci pridejo k 
vam? 

Panika Dovečar: "V naš dom 
prihajajo od rojstva do sedmih Jet 
tisti otroci , ki so kakorkol i pri
krajšani za normalno družinsko 

življenje, m otroci z motnjami v 
razvoju. Mnogokrat se znajdejo 
kar čez noč v našem domu, ker so v 
svojih d ruž in i zaradi razl ičnih 
vzrokov socialno in zdravstveno 
ogroženi. V zadnjih petih letih jih 
je bilo pri nas 135. Od tega se jih je 
v matično družino vrnilo 64,33 jih 
je odšlo v rejniško družino, sedem
najst jih je našlo novi dom pri po
svojiteljih, devet otrok pa je je šlo v 
us t rezno s t rokovno inst i tuci jo . 
Začasno smo skrbeli tudi za pet be
gunskih otrok. Trenutno imamo 
21 otrok in število je v zadnjem 
času nekoliko naraslo. 

Največkart starši obupajo zaradi 
brezposelnosti, zaidejo v alkoholi
zem, starši so nervozni, v družini 
prihaja do konfliktov žrtve pa 
so otroci. 

Pri nas je še veliko nasilja nad 
otroki, trpinčenja, zanamerajanja 
in navsezadnje se otrok znajde v 
našem domu. Govorim za otroke, 
ki so iz pataloških družin. Nekate
ri starši pa živijo sami s svojimi 
otroki in zaradi bolezni nekaj časa 
ne morejo skrbet i zanje. Ta čas 
preživi jo pri nas v domu, omo
gočimo pa jim redne obiske s svoji

mi starši. Tudi starši lahko kadar
koli obiščejo svoje otroke, ki živijo 
pri nas." 

TEDNIK: Zakoni so velikokrat 
zelo rigorozni, neživljenjski in še 
dodatno otežujejo hitro rešitev 
položaja teh otrok. 

Panika Dovečar: "Da, strinjam 
se z vami. Zakoni so bili vedno 
neživljenjski, tudi sedanji so. Veli
kokrat jemljemo otroka kot neki 
neživi objekt, premalo mislimo na 
njegovo nadaljnje življenje in pos
ledice, ki ga bodo spremljale . 
Včasih že ob otrokovem rojstvu 
vemo, da starši takšni, kot so, ne 
bodo mogli pravilno skrbeti zanj, s 
tem pa so seznanjeni tudi delavci 
na njihovem centru za socialno 
delo. Največkrat pa začno ukrepati 
šele takrat, ko so otroci že tukaj, ko 
že nekaj let preživijo nesrečno 
o t roš tvo . Ponavadi vsa okolica 
zaznav^, da je nekaj hudo narobe, 
in takra t šele spoznavamo, da 
starši niso vsi sposobni vzgajati 
svojih otrok tako, kot bi jih morali 
za normalno osebnost. Za te otro
ke bi morali prej poskrbeti s popol
no posvojitvijo, vendar se veliko
krat zatakne, saj imajo starši na 

podlagi zakona pravice do otrok. 
Zakonodaja je tako s t rpna do 
odraslih, staršev, do njihovih pra
vic, do vzgoje o t rok, tako brez
brižna in malomarna ter zelo po
pustljiva pa je, ko gre za starševske 
dolžnosti. Nihče se ne vpraša ali 
preverja, kako smo po otrokovem 
rojstvu skrbeli zanj, ga vzgajali. 

Pan ika D o v e č a r ( levo) in m e d i c i n s k a s e s t r a S i m o n a S to l i č 
s t a n a v d u š e n i n a d d o b r o voljo m a l e g a Ivana . 
kakšno otroštvo smo mu nudili . 
Zelo milo obravnava trpinčenje, 
psihično nasilje in druge negativ
nosti pri starših. 

Izven strokovnih krogov se zelo 
malo govor i , kako naši otroci 
preživijo otroštvo. Recimo stano
valci v blokih zelo hitro reagirajo, 
če slišijo pri sostanovalcu glasno 
glasbo, če se prepirajo odrasli, ko 
pa slišijo otroški jok, pa se vsem 
zdi nekaj normalnega. Nihče se ne 
vpraša, zakaj je tako pogost. Kot 
sosedje srečujemo pres t rašene 

otroke, vidimo, da imajo buško ali 
druge znake nasilja, pozabljamo 
pa, da je lahko s tem otrokom ne
kaj hudo narobe. Da, tudi takrat, 
če se ne sme igrati na dvorišču ali 
je prikrajšan za sonce ter je zaprt v 
stanovanju." 

TEDNIK: Videim, da ste zelo 
ogorčeni... 

Panika Dovečar: "Da, kajti pri 
svojem vsakdanjem delu se 
srečujem s kruto realnostjo." 

TEDNIK: Pri vas se znajdejo 
otroci, ki so čustveno ali drugače 
zanemarjeni in to ravno v obdob
ju, ko potrebujejo največ pozor
nosti, da bi se lahko razvili v nor
malno osebnost. Kako jim vi poi-
skušate to nadoknadidti? 

Panika Dovečar: "Naš dom, 
našo hišo poskušamo narediti pri
jazno, nesterilno. Hišni red je pri
lagojen otrokom, odprti smo naz-

ven in vedno imamo odprte vrata. 
Zaposlen imamo tudi ustrezen 
s t rokovn i kader . V začetku 
hočemo o t roku hrepenenje po 
s ta r š ih skrajšat i s pogovorom, 
igro, z najrazličnejšimi terapijami. 
Vsak pride k nam s svojimi težava
mi . Vsaj de lno jim žel imo po
lepšati življenje. 

Najlepši t r enu tek pri mojem 
vsakdanjem delu je seznanitev, 
vzpostavitev stikov med bodočimi 
posvojitelji in otrokom. Ob vsa
kem otroku, za katerega še veliko
krat imena ne vemo, mi ostane 
neki utr inek, ki me spominja na 
posvoji tel je . Mogoče samo kak 
drobec: pri neki deklici je bodoči 
oče ugotovil velike rjave oči. 'To so 
moje oči!' je hitro zatrdil, pa jo je 
prvič videl. Lepo je opazovati, kaj 
doživljajo bodoči starši. Veš, da je 
ta otrok pričakovan, želen, tudi če 
ga niso rodili. In takrat sem zelo 
srečna, saj vem, da je otrok dobil 
dobre in ljubeče starše." 

Nekoliko lažje mi je bilo, ko sem 
opazila, kako dobre so vzgojitelji
ce, varuhinje, ki skrbijo za otroke. 
Vsakega kličejo po imenu. In zani
mivo - tudi vonj v prehodnem 
otroškem domu je bil čisto dru
gačen, kot je v drugih podobnih 
ustanovah: dišalo je po domačnos
ti. Ob odhodu sem si želela samo 
nekaj: da bi se vsakemu teh otrok 
izpolni lo njegovo hrepenenje, s 
katerim grezvečer v posteljo in sez 
njim prebudi... Da bi se lahko tudi 
ob 'h rupu ' fotografskega aparata 
zatekli v varno starševsko naročje 

•» Marija Slodnjak 

D E S T R N I K / P R I P R A V I L I S O P R O J E K T N I E K O T E D E N 

Učenci po peti eltelesi|e 
Osnovnošolci destrniškc šole so v minulem tednu spoznavali ekologijo in se ekološko osveščali. Skupaj z zunanjimi 
mentorji so delali v trinajstih projektnih skupinah, osrednje teme in skupine pa so poimenovali ciciekologi, voda, orni-
tologija, botanika, kamnine, ekologija bivanja, zdravilna zelišča, zdrava prehrana, anketa, novinarji, mladi likovniki, 
računalnikarji in mladi fotografi. Uradna predstavitev projektnega eko tedna je bila v petkovih popoldanskih urah, vsa
ka projektna skupina pa je poskrbela še za svoj razstavni kotiček v šolskih prostorih. 

Mladi ekologi so ves teden 
spoznavali in raziskovali prostor 
v svoji bližnji in daljni okolici. 
Predvsem je bil, po besedah rav
nateljice Marte Krivec, namen 
letošnjega projektnega tenda na 
Destrniku spoznati okolje, ki nas 
obdaja, in najti primerne odgovo
re na mnoga strokovna vprašanja. 
Prav s tem namenom so k sodelo
vanju povabili nekatere strokov
ne sodelavce. Marta Krivec je ob 
predstavitvi eko tedna povedala, 
da so našli mnogo odgovorov na 
vprašanja, predvsem pa so lahko 
učenci, ki jim je bil ta projektni 
teden v prvi vrsti namenjen, spoz
nali svoj kraj in okolico nekoliko 
drugače. 

Od ponedeljka do petka so bili v 
vse skupine vključeni učenci od 
male šole pa tja do osmega razreda 
in precej časa so z mentorji skupin 
preživeli v naravi. Tako so ornito
logi v naravi poslušali ptičje petje 
in ugotoavljali, katere ptice žive 

pri njih, zeliščarji so se odpravili 
na Boč, pri botaniki so opazovali 
gozdnerastline,tudi vodekot naj

večjega naravnega bogastva niso 
pozabili, v skupini ekologija bi
vanja so ob iska l i najstarejše 
zgradbe na Destrniku in Janežov-

skem Vrhu, pri uricah kuhanja so 
pripravljal i zdravo prehrano z 
naših jedilnikov, predvsem pa so 

se vsi lotili divjih odlagališč in od
padkov v okolju. 

Učenci in učitelji so imeli ob 
koncu projektnega tedna poveda

ti veliko zanimivega, ob tem so 
delček vsega predstavili še v kul
turnem programu, vse skupaj pa 
so strnili v eko brošuro. Da je bil 
projektni teden v korist in zado
voljstvo vseh, smo lahko slišali 
tud i na petkovem zakl jučnem 
srečanju, učenci pa so ob vsem le 
dodali: "Daleč je ta svet, se nam 
je večkrat dozdevalo, ampak da
nes vemo, da je potrebno le 
začeti . Začetek namreč nima 
konca, ima le nova izhodišča za 
nova spoznanja..." 

Projektni teden ekologije na 
Dest rn iku je uspel, zato so bili 
mnogi mnenja, da prijetno šolsko 
vzdušje in ustvarjalnost ostajato 
tudi za naslednje leto, ko bodo go
tovo zopet pripravili kaj zanimi
vega in poučnega. 

Tekst in posnetek: 
Tatjana Mohorko 

Tudi na r a z s t a v i s m o l a h k o o p a z o v a l i u s v a r j a l n o d e l o 
u č e n c e v in nj ihovih m e n t o r j e v v e k o t e d n u . 

PREJELI SMO 
Tednik je v 14. številki objavil prispevek "Nerazumljive odločitve svetnikov" 

novinarke Majde Goznik. V prispevku je novinarka poročala o 4. seji mestne
ga sveta. V poročilu je v poudarjenem tisku navedla naslednje: "Nekaj nedo
pustnega pa so storili, ko so izglasovali novo vsebino 10. člena osnutka sta
tuta, ki govori o tem, kdo ima pravico nasloviti peticijo na kateri koli orga/ij 
Mestne občine." 

V svojem komentarju je komentirala predlog, da se v členu črtata besea 
"vsak občan" in je to ocenila kot kršenje 45. člena ustave R Slovenije. Novi
narka je spregledaladejstvo, da 10. člen osnutka statuta govori o obveznosti 
odgovora, ki jo mora dati kateri koli organ v občini in to v roku 30 dni. 10. člen 
statuta pa ne govori o pravici vložitve peticije in tudi popravek, ki ga je sprejel 
svet, ne govori o tem, da občani ne morejo vlagati peticije. 

V članku je novinarka obširno obdelala predlog za občinski praznik mest
ne občine Ptuj. K temu delu dodajam zaradi objektivne informiranosti 
občanov naslednje pojasnilo. V predvidenem roku za zbiranje predlogov, je 
samo poslanski klub Slovenskih krščanskih demokratov Ptuj predlagal da
tum za občinski praznik mestne občine Ptuj, in sicer jurjevo, to je 24. aprila. 

Za iskanje primernega datuma so bili zaprošeni tudi strokovnjaki v Zgodo
vinskem arhivu na Ptuju. Mestnemu svetu so posredovali več možnih pred
logov in med tem predlogi so vsi avtorji omenjali tudi jurjevo. Ta predlog so 
utemeljevali z dejstvom, dajesv. Jurij dolgoletni zaščitnik mesta Ptuja, dase 
je zelo zgodaj pojavil v pečatu in ga imamo v grbu občine. Za temeljitejšo 
utemeljitev predlaganih možnih datumov pa novinarki predlagam, da si jo 
poišče v predloženih predlogih zgodovinarjev iz Zgodovinskega arhiva. No
vinarka se boji, da se bo izboru jurjevega za občinski praznik smejala cela 
Slovenija zaradiJurjevega sejma. 

Novi kraji in mesta so se zelo trudili, da bi pridobili pravico do sejma, ker 
so v tej pravici videli gospodarski pomen in tudi širši pomen praznovanja. V 
današnjem modernem času ima sejem še vedno svoj gospodarski pomen 
in pomeni srečevanje ljudi iz ožje in širše okolice. Ta pomen morda mnogim 
ni razviden, mnogi pa ga še vedno cenimo in zato verjamem, da se nam bo 
smejala samo manjšina v Sloveniji. 

Ko sem prebral članek novinarke Majde Goznik, sem imel občutek, da se 
vračamo v leto 1990, ko smo o delu ptujske skupščine prebirali omalo
važujoče in ironične prispevke. Takrat se je v glavnem pisalo o politični sku
pini DEMOS-a na Ptuju, sedaj pa izgleda, da nekateri želijo diskreditirati pos
lansko skupino Slovenskih krščanskih demokratov. Takšno pisanje zagoto
vo ne koristi kvalitetni informiranosti občanov in v izogib bodočim nepotreb
nim zapletom predlagam pogovor z novinarji, ki želijo naše predloge pose
bej izpostaviti. Prepričan sem, da bomo po pogovoru vsi skupaj približali 
svoja stališča in da ne bodo potrebne polemike po časopisu. Naša pripravl
jenost za pogovor je zagotovljena. 

IvanJurkovič 

M A J Š P E R K / L E T N A K O N F E R E N C A R D E Č E G A K R I Ž A 

V f ežklh razmerah je še ve€ dela 
V marcu smo se zbrali člani RK Majšperk ter pregledali delo, ki je bilo opravljeno v preteklem obdobju ter nakazali naloge za prihodnje leto. 
Organizacija šteje okrog 700 članov, 
med njimi žal malo mladih. Slaba 
družbena situacija nalaga Rdečemu 
križu še večjo odogovornost. Večina 
članov, posebej starejših, se je dela lo-
tila z vso odgovornostjo. Spomnili 
smo se krajanov, ki so priklenjeni na 
bolniško posteljo, jih obiskali in jim 
izročili skromna darila. Več akcij je 
bilo opravljenih pri družini, ki jo je 
prizadel požar. Tako so bile opravlje

ne akcije skupaj z učenci OŠ 
Majšperk pri iskanju denarnih pris
pevkov, reševanju stanovanjskega 
problema, nabavi gradbenega mate
riala itd. Vključili smo se tudi v akcijo 
pomoči beguncem v denarnih pris
pevkih, oblačilih, iskanju stanovanj 
ter z raznimi nasveti. V marcu smo ob 
prazniku žena in mater obiskali ter 
skromno obdarili nepokretne, bolne 
ter ženske, stare nad 80 let. 

Tudi lani smo se spomnili starejših 
krajanov, starih nad 70 let, in jim pri
pravili srečanje s kulturnim progra
mom ter skromno pogostitvijo. Med 
letom smo obiskovali bolnike, osta
rele, osamljene občane, ki so nas še 
posebej veseli. Posebej gre zahvala 
Lojzki Lorger, g. Pintariču, Štefki 
Cep, Marjani Kovačič in drugim ak
tivistom, ki so na kakršen koli način 
pomagali. Izvedli smo tudi dve krvo

dajalski akciji, na katerih jesodelova-
lo okrog 30 krvodajalcev. Zal ugotav
ljamo, da nam število krvodajalcev 
občutno pada. Ta humana akcija je 
velikega družbenega pomena, zato 
bomo morali vložiti več truda in vol
je, da se akcija razširi. Zelja vseh 
krvodajalcev je, da bi bila krvodajal
ska akcija v ambulanti Majšperk. 
Ugotavljamo pa nekaj pozitivnega, in 
sicer to, da je veliko mlajših, ki so dali 
kri prvič, ter takih, ki s dali kri že čez 

20 krat in so še vedno aktivni. 
Veliko sodelujemo z učenci OŠ 
Majšperk (pomagali smo tudi pri 
plačilu plavalnega tečaja in šole v na
ravi), še posebej v akciji za napredek 
splošne in osebne higiene ter za čisto 
okolje, humanizacijo odnosov med 
spoloma, v tednu boja proti kajenju, 
alkoholizmu, narkomaniji, boju pro
ti aidsu itd. V vzgoji in izobraževanju 
bomo cilje te družbene dejavnosti 

skušali uresničiti predvsem tako, da 
bomo skupaj s starši, učenci naredili 
kaj več za urejeno in zdravo prehrano 
naše mladine, za zdrav način življen
ja kljub slabemu gmotnemu 
položaju. 
Želja, nalog in potreb je veliko tudi v 
letošnjem letu in upamolahkotoliko, 
da bo veliko dobre volje, malo samo-
odpovedi in uspeh bo tu. 

Marjan Pernek 
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P T U J / KTV SE DANES - IN KDAJ ZNOVA? 

Tinlek hmmtšm ''Ne SMOVMI več" 
V soboto, prvega aprila, je voditeljica ptujske kabelske televizije Nada Kotar napovedala prenehanje programa TV 
Ptuj zaradi nevzdržnih razmer, s katerimi se srečuje producent TV programa Videoprodukcija Tinček Ivanuša. Program 
ptujske televizije teče že četrto leto, zadnja oddaja ptujske televizije pa naj bila 15. aprila. 

TEDNIK: T inček Ivanuša, kje 
so vzroki za napoved o prenehan
ju programa ptujske televizije? 

T. Ivanuša: "Z odborom KTV 
sem sklenil pogodbo, na osnovi ka
tere smem oddajati program na ob
stoječem sistemu, s tem da pet mi
nut svoje oddaje namenim za po
trebe oglaševanja KTV sistema, 
povedati moram, da je bilo to so
delovanje korektno. Za razume
vanja bi se zahvalil Janezu Belšaku 
in Jožetu Maučcu. Veliko razume
vanja je imela tudi prejšnja občin
ska vlada, ki je z zakupom nekaj 
minut TV programa delno prispe
vala k obstoju in zagonu TV Ptuj. 
Povedati moram, da nobena odda
ja ni bila finančno pokri ta. V ta 
projekt sem vložil veliko truda in 
lastnih sredstev z namenom, da bi 
seme navdušenja kdaj vzklilo in bi 
bila tudi žetev. Rezultati so, televi
zijski program prihaja v domove 
gledalcev, vendar z grenkim prio
kusom moralnega in finančnega 
zloma. Zakaj? Televizijski pro
gram disiribuiram v popolni pro

fesionalni tehniki, kot jo ima tele
vizija Slovenija. Tehnična zaplete
nost snemanja in oddajanja enour-
ne oddaje prinese strošek 400.000 
tolarjev in še več, saj je montažna 
ura v redna 150 nemšk ih mark. 
Oglaševanje ekonomske propa
gande pokr iva le do t re t j ine 
stroškov. Zaradi majhne pokritos
ti prostora in nepovezanosti zu
nanjih KTV sistemov cena EPP 
sporočil ni tržna in realno stane 
veliko več. Za primer naj dam iz
delavo rek lame, kjer na ročn ik 
plača polovico od s tvarn ih 
s t roškov obl ikovanja reklam v 
profesionalni tehniki. Pod tem fi
nančnim bremenom sem klonil, 
enos tavno ne zmorem več. Pri
pravljen sem delati, vendar s pos
luhom, razumevanjem in pomočjo 
listih, ki jim ta medij mora biti in
teres." 

TEDNIK: Koga ste seznanili z 
t ežavami , ki jih imate? Navse
zadn je je bil t ud i obs to j K T V 
eden izmed pogojev za ustanovi
tev mestne občine in tej sedaj ne 

more biti vseeno, kaj bo z njenim 
TV medijem. 

T. Ivanuša: "Da bodo razmere 
še težje, je z novimi občinami uga
snil vir dohodkov, ki sem jih za 
prispevke dobival od prejšnje vla
de. Z nastalimi problemi sem sez
nanil tudi župana mestne občine 
Ptuj dr. Miroslava Lucija, ki je po
kazal veliko razumevanje za obstoj 
TV Ptuj. Skladno s svojimi pristoj
nostmi je tudi obljubil pomoč." 

O D S R E D S T E V Z A 
V Z D R Ž E V A N J E K T V 
N E D O B I V A M 
N I Č E S A R 

TEDNIK: Kakšno rešitev pred
lagate? 

T. Ivanuša: "Odboru KTV Ptuj 
sem predlagal, da dajo lokalni ka
nal, to je tretji kanal, po normalni 
sprejemljivi ceni v zakup, da se do
hodki iz EPP sporočil na video-
straneh, ki jih sedaj dobiva KTV, 
vračajo v program. Ni logično, da 
tisti, ki program ustvarja, nima ce

lotne ponudbe trženja in ne more 
poslovati , na drugi s trani pa so 
sredstva, ki lahko vsaj delno pokri
vajo financiranje televizije. Ti od
nosi so na vseh lokalnih in regio
nalnih televizijah urejeni, le v Ptu
ju niso. Vsi mislijo, da s plačevan
jem vzdrževanja KTV dobivam 
tudi jaz. To ni res. Ne dobivam 
ničesar, želim samo to, da se video-
strani ločijo od KTV sistema. S 
tem virom naj se vsaj delno pokri
va program in omogoči nadalje
vanje dela televizije Ptuj. Neumno 
je tudi govoriti o več produkcijah, 
ker še za enega ni kruha. 

Televizija Ptuj je s svojimi refer
encami postala tud i članica 
združenja lokalnih televizij Slove
nije. To pomeni dodatne stroške, a 
tudi sočasno promocijo Ptuja v 
slovenskem prostoru, ki pokriva 

čez milijon gledalcev. Zanimive 
prispevke naših oddaj lahko sedaj 
spremlja več kot pol Slovencev. 

Članstvo mi tudi nalaga nekate
ra oglaševanja na videostraneh in v 
programu. Podpisal sem pogodbo, 
zaradi tako nemogočega poslovan
ja pa se bodo tudi tu vrata priprla, 
kar je sramotno. O problemu ptuj
ske televizije sem obvesti l tudi 
vodstvo združenj, ki ima interes za 
obstoj TV P t u j , saj s svojimi 
tehničnimi zmožnostmi sega v vrh 
slovenske televizije. Združenje mi 
tudi daje možnos t predvajanja 
p rodukc i j tujih te levizi j . Če se 
bodo zadeve uredile, bodo oddaje 
postale tedenske, vendar brez ra
zumevanja odbora KTV in še koga 
tega nebo mogoče. 

I N F O R M A T I V N I 
P R O G R A M N I 
K O M E R C I A L E N 

Zavedati se je treba, da informa
tivni program ni komercialen in 

da ustvarjanje le-tega veliko stane. 
25. marca je potekel rok za odgo
vor KTV na mojo prošnjo. Ta da
tum je bil tudi rok za pogovor o so
delovanju z drugimi distributerji. 
Kot sem obveščen, KTV v tem 
času tega ni uspelo urediti, meni 
pa povzroča zaplete zaradi mojih 
obveznosti do drugih distributer
jev. Problem je tudi snemalni stu
dio. Sedaj smo gostje cvetličarne 
Roža; Brigiti in Bojanu Mišku bi 
se rad zahvalil za dosedanjo gostol
jubnost in razumevanje. 

In kaj storiti na koncu? Televizi
ji dati to, kar ji pripada. Narediti 
korak in izboljšati sprejem lokal
nega programa na tistih območjih 
Ptuja, kjer je moten. Najti skupni 
jezik med zunanj imi sistemi in 
Ptujem, jih povezati z enim samim 
ciljem - skupaj bomo informativno 
močni v zadovoljstvo gledalcev in 
nas, ki ustvarjamo program." 

P T U J / P . J . K U R B U S - N O V I P R O V I N C I A L N I M I N I S T E R 

Ptiil - novt sedež province? 
"Mir in dobro" se je glasil pozdrav 

poslušalcem radia Ptuj, ki jim ga je 
namenil novoizvoljeni provincial-
ni minister slovenske minoritske 
province sv.Jožefa pa ter Janez 
Kurbus. 

Janez Kurbus se je rodil 28. marca 
1947 v Mariboru, živel pa v Lenartu 
v Slov. goricah, kjer je obiskoval tudi 
osnovno šolo. Klasično gimnazijo je 
končal v Zagrebu, študij filozofije in 
psihologije v Ljubljani, teologije pa 
v Rimu. Leta 1978 je bil postavljen 
kot gvardijan v samostanu sv. 
Frančiška v Piranu, nato pa je od leta 
1980 župnikoval v župniji sv. Vida 
pri Ptuju, kjer je bil tudi predstojnik 
samostanske skupnosti. 

Minori tski red sv. Frančiška 
Asiškega, ki ima svoje generalno 
vodstvo v Rimu, ga je leta 1983 izvo
lil za generalnega asistenta minorit-
skih provinc srednje Evrope in ne
katerih drugih. 12 let je tako v imenu 
generalnega ministra p. Lanfranca 
Marie Serrinia opravljal obiske v 
Avstriji, Nemčiji, Švici, Belgiji, Ni
zozemski, skandinavskih državah. 
Hrvatski in Sloveniji. Večinoma je 
predsedoval kapitljem, ki potekajo 
vsako tretje leto in na katerih se izvo
lijo nove službe. 

Marec 1995 pa ostaja za p. Janeza 
Kurbusa posebna prelomnica. Od 
13. do 18. marca je v Ptuju potekal 
prvi del kapitlja slovenske minorit
ske province, ki je imel za nalogo iz
voliti novo vodstvo in mu je p. Kur
bus predsedoval. Slovenski minoriti 
so se dobro zavedali, da se mandat 
generalnemu asistentu letos poleti v 
Rimu izteče in so ga gotovo zaradi 
njegovih bogatih izkušenj, ki jih je 
pridobil po svetu, njegove preudar
nosti in modrosti ter znanja več tujih 
jezikov imenovali na mesto naj
manjšega brata, ministra in hkrati 
predstojnika. Kot nam je povedal 
tajnik kapitlja p. Slavko Stermšek, je 
bil novoizvoljeni v dilemi, ali more 
sprejeti novo službo ali ne, saj mu 
mandat v Rimu še ni potekel, pa tudi 
kot predsedujoči je imel nalogo 
vprašati novoizvoljenega, ali sprej
me službo. Tako pa se je naenkrat 
pojavil v obeh vlogah. Prekinil je 
sejo kapitlja in poklical generalno 
vodstvo v Rim; to se je posebej sesta
lo in dodelilo spregled, da sme še 
pred iztekom mandata v Rimu spre
jeti službo provincialnega ministra v 
Sloveniji. S tem je potekla služba do
sedanjemu vodji slovenskih minori-
tov p. Maksu Klanjšku, katerega 
premestitev iz Ljubljane, kjer je 

vodstvo province, bo znana šele v 
prvi polovici maja, ko bo v ptujskem 
minoritskem samostanu potekal še 
drugi del kapitlja. Na njem bodo 
določene tudi druge morebitne pre
mestitve bratov minoritov, obenem 
pa bodo načrtovali za prihodnja tri 
leta. V vodstvo province so izvolili še 
detlnitorje: p. dr. Slavka Krajnca za 
vikarja oz. namestnika provincialne
ga ministra, p. Milana Kosa za tajni
ka, za kapiteljskega kustosa prof. p. 
Marjana Vogrina ter p. Tarzicija Ko-
lenka in p. Ernesta Benka. 

Bratje minoriti opravljajo različna 
poslanstva. Dejavni so v misijonih, 
vodijo duhovne vaje, opravljajo pas-
toralo romarjev in turistov, največ pa 
skrbijo za župnijsko pastoralo. Red
ki so dejavni v teološki znanosti in 
delujejo kot profesorji. 

Prvi del letošnjega kapitlja sta obi
skala tudi župan mestne občine Ptuj 
dr. Miroslav Luci in vodja oddelka 
za družbene dejavnosti Kristina 
Šamperl Purg. Medtem ko so govori
li o ponovni postavitvi minoritske 
cerkve, je bila beseda tudi o premes
titvi vodstva province iz Ljubljane v 
Ptuj, kjer je provincialat že bil ob us
tanovitvi province leta 1972. 

Frenk Muzek 

T R N O V S K A V A S / O B U S T A N O V I T V I P E V S K E G A Z B O R A J A K O B A G O M I L S K A 

Jakob Gomirsek - kdo ie trn 
Na mnogih prireditvah, ki so 

v zadnjem času v občini Destr-
nik - Trnovska vas, se pojavlja s 
svojimi nastopi pevski zbor, ki 
nos i ime J a k o b a G o m i l š k a . 
Tako se je poimenoval na prire
ditvi konec februarja cerkveni 
pevski zbor župnije sv. Bolfen-
ka, ko so tamkajšnji Slovenski 
krščanski demokrati predstavi
li svoj program in gostili kme
tijskega ministra dr. Jožeta Os
terca, zelo verjetno prvega mi
n i s t r a , ki je kdajkol i ob i ska l 
Trnovsko vas. 

Zbor je spremenil ime z name
nom, da omogoči številnim mla
dim in zvestim starejšim pevcem 
poleg nabožnih tudi petje ljud
skih in umetnih posvetnih pe
smi, iz prepričanja, da je glasba 
samo ena (tokrat namerno po
zabljajoč, da sta pravzaprav dve -
dobra in slaba). 

Mnogi so se in se še vprašujejo: 
Jakob Gomilšek - kdo je to? 

Pred štirimi leti, na dan, ko je 
mladi duhovnik Ivan Krajnc pel 
novo mašo v domačem kraju, je 
bil med številno množico neopa
zen, kot običajno, znani ptujski 
profesor , veliki poznavalec 
našega jezika in književnosti ter 

izjemen človek in estet, žal že po
kojni gospod Ivo Arhar. Ta dan 
je izrabil za ponovni in obenem 
zadnji sprehod po "literarni ulici 
Biša", od domačije "enega najzas
lužnejših s lovenskih rodolju
bov", kot pravi zapis na spomin
ski p lošči , in pisca dr. Jože ta 
Muršca do rojstnega doma pes
nika Jakoba Gomilška, obeh du
hovnikov. 

Ganila me je ljubezen spošto
vanega profesorja do naših tudi 
nam domačinom tako malo zna
nih, a v slovenskem merilu po
membnih mož. Prav tako sem se 
veselil vseh mladih, s katerimi 
smo ob spoznavanju domačega 
kraja prehodili to "prvo domačo 
literarno pot" bišečkega kota, kot 
ga imenujemo, in s spoštovanjem 
so se naučili najbolj znano Go-
milškovo pesem Slovenec sem ter 
se nasmejal i ob petju s lavne 
prleške himne Dere sen še mali 
bij a. 

Duhovnik, pesnik in pisec ter 
letnici 1843 ter 1906 najskrom-
neje povzemajo biografske po
datke Jakoba Gomilška. Bil je 
odličen govornik - kako bi dru
gače mogel biti skoraj 30 let šol
ski kaiethet in pridigar v Trstu -

ter po pričevanju sodobnikov 
imeni ten pevec, kar pa je tako 
p r i znan dar Vrbanovega (po 
domače) rodu. 

Zato je poimenovanje pevske
ga zbora v Gomilškovem rojst
nem kraju z njegovim imenom 
nadvse dostojna in kulturna od-
dolžitev spominu narodnega bu-
ditelja! Pevskemu zboru Jakoba 
Gomilška, kateremu so osnove 
snovali organist Ivan Lubec, go
spoda Matija Hajdinjak in Jože 
Ra ine r , d i r igen tsko palico pa 
prevzel gospod Ludvik Krajnc, 
pa želimo še obilo tako hvaležnih 
aplavzov kot ob krstnem nasto
pu, v katerem so nas osvojili s 
svojimi glasovnimi sposobnost
mi in ljubeznijo do glasbe. 

Ker je v tem sestavku opis po
membnega Bišanca le refleksi
ven, vljudno prosim rojaka bi
bliotekarja Jakoba Emeršiča kot 
najbolj pristojnega, da javnosti 
s t rokovneje predstavi Jakoba 
Gomilška, saj tega ni napravil 
nihče v času slovenske osamo
svojitve, ko se je pesem Slovenec 
sem pogosto slišala prek radijskih 
valov z enakim poslanstvom kot 
ob nastanku leta 1865! 

•»KV 

Pred petdesetimi leti 
F r a n c F i d e r š e k 

5. 
Znan i divizijski fo torepor te r 

Jože Petek je o legendarnem po
hodu 14. divizije napravil veliko 
zgodov insko p o m e m b n i h po
sne tkov . E d e n t e h p o s n e t k o v 
kaže t u d i ve r skega r e f e r e n t a 
Jožeta Lampre ta , kako pomaga 
nositi ranjence. Ta posne tek je 
vojni dop i sn ik , ki je spreml ja l 
anglo-ameriško misijo pri glav
nem š tabu s lovensk ih par t iza
nov, poslal časnikom, za katere 
je poročal . Prav ta p o s n e t e k je 
vzbudil posebno zanimanje in so 
ga objavili skoraj vsi časniki ta
kratnega svobodnega sveta. Za 
vse je bil ta posne t ek r e sn i čna 
senzaci ja : na ozemlju t re t jega 
Reicha se bojuje partizanska di
vizija; med njimi je tudi rimsko
katoliški duhovnik, čeprav parti
zane vodijo komni s t i , in ta du
hovnik pomaga nositi tudi svoje
ga ranjenega soborca. 

Na pomlad 1944 so brigade 14. 
divizije začele velikopotezne akci-
)e osvobajanja posamezn ih 
območij. Jože je bil vedno z enota-
•^i. Njegovo glavno opravi lo so 
^ih govori na mitingih, pridige in 

maše v cerkvah in na partizanskih 
grobovih, pa tudi poučevanje ve
rouka v šolah na takratnem osvo
bojenem ozemlju Zgornje Savinj
ske doline. Znani partizanski vo
ditelj dr . Aleš Bebler je v svoji 
knjigi "Čez drn in strn" o Jožetu 
Lampretu med drugim zapisal: 

"Partizanska vojska si je pridobi
la popu la rnos t med štajerskim 
prebivalstvom. Velikega pomena 
za ljudi je bilo dejstvo, da je bil 
med nami katol iški d u h o v n i k , 
župnik Jože Lampret. /.../ Ljudje 
so takoj zvedeli za Lampreta, ki je 
v cerkvi v Ljubnem krstil otroke, 
rojene zadnja leta. Ob nedeljah je 
maševal in pridigal. /.../ Pri maši v 
Solčavi so zbrali tudi nekaj fantov, 
ki so znali cerkvene pesmi, da so 
jih med mašo prepevali." 

Poleti 1944 je Lampreta vodila 
pot skozi naše kraje. V spremstvu 
Ivana Nemca-Vojka in Štefke Pra-
protnik je govoril na mit ingih v 
Makolah in pod Ptujsko Goro. Po
tem so odšli na levi breg Drave in 
je govoril ljudem po Slovenskih 
goricah. Pot malega slovenskega 
naroda je v svojih pridigah in go
vorih pogosto primerjal s Kristu
sovim križevim potom, OF pa z bi-
bl i jskim usmil jenim Samarita-

nom, ki je pomagal oropanemu in 
ranjenemu potniku, njegovi lastni 
ljudje pa mu niso pomagali. Iz tega 
je povzel (navajam po zapisu, ki 

sem ga napravil po spominu): "Vi
dite, tako je tudi naš slovenski na
rod padel med razbojnike. Oropali 
so ga in iz številnih ran krvavečega 
vrgli v obcestni jarek. Hodili so 
mimo njegovi bivši voditelji in mu 
niso pomagal i . Znašel pa se je 

usmiljen Samaritan, to je Osvobo
dilna fronta, in je dvignil oropan 
in na smrt obsojen slovenski na
rod, mu izmil rane in ga povedel v 
boj pro t i fašis t ičnim razbojni
kom." 

Na območje Slovenskih goric je 
OF poslala Jožeta Lampreta tudi v 
začetku leta 1945. da jc s svojimi 

prepričljivimi nastopi spodbijal 
propagando četniške skupine pod 
vodstvom Jožeta Melaherja-Zma-
goslava, ki je poskušala dobiti pod
poro ljudi predvsem z gesli boja 
proti brezbožnemu boljševizmu, 
katerega nosilci so partizani. 

Ob osvoboditvi je Jože Lampret 
postal član okrožnega odbora OF v 
Mariboru in bil nepogrešljiv go
vornik na številnih mitingih, ki so 
bili prve tedne po osvoboditvi po 
celotnem območju okrožja. Kot 
govornik je nastopal tudi na raz
nih zborovanjih v Ptuju. Med dru
gim je govoril na zboru vseh čla
nov avgusta 1945 izvoljenih na
rodnoosvobodilnih, pozneje kra
jevnih ljudskih odborov. Po volit
vah v ustavodajno skupščino 11. 
novembra 1945, ko je dejansko 
zavladal enopart i jski s is tem, je 
L a m p r e t bil po t reben rež imu 
samo še zaradi formalnosti. Bil je 
neki mandat član glavnega odbora 
SZDL, republiški poslanec, po
budnik ustanovitve Ciril-Metodo-
vega društva slovenskih katoliških 
duhovnikov, nazadnje pa po pos
redovanju vlade nastavljen za pro
fesorja na teološki fakul te t i v 
Ljubljani. 

Pomembnejše vloge ni več imel. 
Vladajočim je odslužil, razni vul
garni a teis t i so se iz njega celo 
norčevali. Doživljal je podobno 
usodo kot mnogi drugi pošteni 
krščanski socialisti in partizani, ki 
so šli v narodnoosvobodilni boj iz 
čiste narodne zavednosti, ki so re
snično verjeli v ideje krščanskega 
socializma, v etične in mora lne 
vrednote, kakršne nosi v sebi re
snično krščanstvo. Razočaran nad 
vsem tem, kar se je po končani voj

ni pri nas dogajalo, zagrenjen in 
osamljen je po upokojitvi nekaj let 
živel na Sagadinovi domačiji v 
Srečah pr i Mako lah , zbolel , se 
zdravil v Ljubljani in tam 21. maja 
1969 umrl. 

U K I N J A N J E 
S L O V E N S K E V O J S K E 

Po hitrem pohodu tretje ukraj
inske armade, ki ji je poveljeval 
maršal To lbuh in , čez Romunijo 
(kapitulirala je tudi Bolgarija in 
celo napovedala vojno Nemčiji), je 
bil osvobojen Beograd, seveda ob 
odločilni pomoči Tolbuhinove ar
made. V Beograd se je potem z oto
ka Visa preselilo celotno politično 
in vojaško vodstvo NOV Jugosla
vije. Izmed Slovencev sta bila naj
pomembnejša E. Kardelj kot pred
sedn ik nac ionalnega komiteja 
(praktično vlade) in E. Kocbek kot 
minister za Slovenijo. 

Nemci so napredovanje ustavili 
v Sremu. Začelo se je pozicijsko 
vojskovanje, za katero je partiza
nom primanjkovalo izkušenj in 
tudi oborožitve. V Srbiji so izvedli 
mobilizacijo in fante, polne nav
dušenja, a brez vsakih vojaških 
izkušenj, takoj poslali na fronto. 
Med njimi je bilo tudi veliko sinov 
Slovencev, ki so jih Nemci leta 
1941 izselili v Srbijo. Veliko teh 
fantov je padlo, med njimi tudi tri
je dijaki iz Ptuja. 

Prenos ranjencev na P a š k e m Kozjaku februarju 1944. Slika fo-
toreporter ja Jožeta Petka, ki je obšla svet. Prvi z leve je J o ž e 
Lampret , verski referent 14. divizije. 



O B Č I N A Z A V R C / PRIZADEVANJA ZA BOLJŠE ŽIVLJENJE 

N a j p o t r e b n e j š a cestna 
in vodovod 

s 1 4 0 0 krajani je občina Zavrč ena tistih, ki bodo po merilih nove zakonodaje o lokalni sa
moupravi zagotovo uvrščene tako med nerazvite in demografsko ogrožene kot tudi med 
obmejne, mešane in gorske. Prizadevanja krajanov, ki menijo, da je država zadnjih 5 0 let 
nanje bolj ali manj pozabljala, so usmerjena v to, da ljudem omogočijo osnovne življenj
ske razmere. 

Po tej plati je po besedah pred
sednika občinskega sveta občine 
Zavrč Ivana Pong.raca najbolj 
pereč problem vodovodnega 
omrežja, elektrifikacije in telefon
skih zvez. Zadnjih nekaj let je prvo 
prioriteto dobila cestna povezava 
med deloma Zavrča, ki ju sicer 
veže cesta skozi D u b r a v o na 
Hrvaškem. Dogovori zanjo so ste
kli že leta 1992, prva pripravljalna 
dela pa oktobra lani. Zaradi neu
godnih vremenskih razmer so bila 
nekaj časa prekinjena in se nadal
jujejo letošnjo pomlad. Cesto v 
dolžini okrog dva kilometra, ki bo 
končana predvidoma do konca av
gusta, gradi Cestno podjetje Mari
bor, sredstva v višini petdeset mi
lijonov tolarjev pa je v celoti pris
pevala Direkcija za državne ceste 
Republike Slovenije. Nekaj pro
blemov se je in se še pojavlja pri 
pridobivanju zemljišč ter odstop
nih izjavah zadružn ikov , glede 
česar so sk len i l i dogovor o 
zemljiškem nadomestilu, ki ga je 
zagotovila občina. 

Zavrčani s krajani Dubrave si
cer dobro sodelujejo ter po mirni 
in diplomatski poti rešujejo more
bitna nesoglasja, res pa je, da je 
gradnja "obvoznice" povzročila 
tudi nekaj negodovanja posamez
nikov tako na eni kot na drugi stra
ni, čeprav vsi dobro vedo, da je ces
ta za normalen potek vsakdanjika 
prepotrebna. 

Nova ces tna p o v e z a v a v n e p o s r e d n i bližini s lovensko-hrvaške 
meje . 

Prepotrebno je tudi vodovodno 
omrežje, saj skoraj 80 odstotkov 
občanov še nima vode. Predvide
vajo, da bi za gradnjo priključkov 
za 350 gospodinjstev potrebovali 
okrog 200 milijonov tolarjev. Gle
de finančnih sredstev, ki naj bi bila 
zagotovljena že v času bivše ptuj
ske občine, pa je še nekaj odprtih 
vprašanj. 

Podobne težave so s širitvijo te
lefonskega omrežja. 

Za leto 1996 tečejo dogovori za 
gradnjo prizidka osnovne šole, s 
katerim bi v završki občini zagoto
vili popolno osnovno šolanje. Tre
nutno obstaja le štiriletno. 

Pravijo, da imata med gospodar
skimi dejavnostmi največjo per

spektivo kmečki turizem in trgo
vina, zaradi frekventnosti mejnega 
prehoda pa se kaže tudi velik inte
res vlagateljev, kar bi Zavrčanom 
odprlo nekaj novih delovnih mest. 

Poleg tega tečejo od marca ob
novitvena dela v završkem gradu, 
kjer bodo novi občinski organi 
prek ptujskega Stanovanjskega 
servisa najeli tri prostore. V starih 
pisarnah krajevne skupnost i je 
nara e. ora za akt ivnos t i 
župana ter občinskega sveta 
občutno premalo. Posredno bo s 
tem zagotovl jeno tud i boljše 
vzdrževanje gradu in okolice. 

Tekst in foto: DS 

P T U J - O R M O Z / O B Č N I ZBOR DRUŠTVA ZA CEREBRALNO PARALIZO PTUJ - O R M O Ž 

K o n e c m a r c a je bil o b č n i 
zbor društva za cerebralno pa
ralizo Ptuj - Ormož, na katerem 
so analizirali delo v preteklem 
le tu in p r e g l e d a l i f i n a n č n o 
p o r o č i l o t e r h k r a t i sp re j e l i 
smernice za delo v naprej in fi
n a n č n i n a č r t d ruš tva za le to 
1995. Zbora se je udeležilo pre
cej staršev, strokovnih sodelav
cev in kot gostja p r edsedn ica 
Zveze društev za cerebralno pa
ralizo Slovenije Zora Tomič . 

Glede na problemat iko so si 
člani v program dela za leto 1995 
zapisal i , da bodo sodelovali z 
Zvezo društev za cerebralno pa
ralizo Slovenije, udeleževali se 
bodo skupnih srečanj, si ogledali 
podjetje Sončna pot in varstve-

no-delovni center v Mariboru. 
V septembru bodo ponovno 

organizi ra l i zdravstveno tera
pevtsko kolonijo v Strunjanu. Ta 
bo predvidoma trajala od 24. sep
tembra do 6. oktobra. Udeležilo 
naj bi se je 16 otrok, njihovi starši 
in strokovni team. Za nemoteno 
real izaci jo bodo moral i pra
vočasno zagotovi t i f inančna 
sredstva. 

V č lans tvo želijo pr i tegni t i 
nove člane, ki imajo interes ak
t ivno sodelovat i v druš tvu . V 
božičnem času bodo pripravili 
obdaritev otrok, ki niso vklučeni 
v redno obravnavo v vrtcu ali 
šoli. 

Temeljna naloga pa je pripra
viti vse potrebno za varstveno-

delovnicenter(VDC) vPtuju. Po 
Sloveniji že nastaja mreža VDC. 
T u d i v Ptuju se bomo moral i 
vklučiti v to mrežo in omogočiti 
o t rokom usposabl janje , izo
braževanje in zaposlovanje v 
okviru njihovih zmožnosti. Če za 
to ne bomo pravočasno poskrbe
li , smo naredili bore malo. Ne 
smemo si dovoliti koraka nazaj 
in končati dela sredi poti. 

V društvu si vsi želijo korak 
naprej s projektom Sonček v Ptu
ju, katerega nosilec bi bila Zveza 
društev za cerebralno paralizo 
Slovenije. Naredimo za otroke, 
ki so DRUGAČNI, nekaj več. 

Predsednik društva 
Aiilan Klajnšek 

C I R K O V C E / NA OBISKU PRI KRAJEVNI ORGANIZACIJI RDEČEGA KRIZA 

Mei i n a Ibo l j d e j a v n i m i 

Krajevna organizacija Rdečega križa Cirkovce je bila do reorganizacije ptujske 

občine med najbolj dejavnimi na tem območju. Tako kot doslej želijo delovati tudi 

v bodoče. Na zadnji skupščini so se odločili, da bodo v dosedanji obliki delovali še 

eno leto, v tem času pa naj bi nova občina Kidričevo, kamor po novem sodijo, poi

skala novo vodstvo. 
Precej razdora je v organizaci

jo vneslo pismo ene od članic v 
Večeru, ki je razširjala neresnice 
o delu organizacije^ številni akti
visti so namreč po objavi želeli 
zapustiti organizacijo. Kot je po
vedala predsednica organizacije 
Pavla Veler, so največ skrbi v 
okviru delovanja v letih 1993 in 
1994 posvetili starejšim, invali
dom in bolnim. Vsakemu nad 70 
let staremu krajanu so ob rojst
nem dnevu poslali čestitko, obi
skali pa so tudi najstarejšo kra-
janko in jo sk romno obdari l i . 
Leta 1993 se je srečanja starejših 
občanov udeležilo 137 poavablje-
n ih , lani 182. Vse, ki pa se 
srečanja niso mogli udeležiti, so 
obislali domu ter jih skromno 
obdarili - v letu 1993 s kavo, lani 
s copati. Srečanja starejših je v 
obeh letih pripravil odbor skupaj 
z učenci in učitelji OS Cirkovce 
ter s pomočjo gasilskih društev. 

Cirkovški krvodajalci, ki so 

bili v bivši ptujski občini najak
tivnejši, so v letu 1994 prejeli šte
vilna priznanja oziroma značke 
in plakete. V prejšnjem letu je 
bilo aktivnih 95 krvodajalcev, od 
tega 10 mladincev. Vseh odvze
mov je bilo 204. Značko za pet
krat darovano kri so prejeli štirje 
člani KO Rdečega križa Cirkvo-
ce, za dese tk ra t da rovano kri 
osem, za petnajstkrat enajst, za 
dvajset devet, za 25-krat devet
najst, za 30-krat dvanajst, za 35-
krat šest, za 40-krat eden, za 45-
krat dva, za 50-krat eden, za 55-
krat pet, za 60-krat dva in za 65-
krat eden. Trenutno ima največ 
odvzemov krvi v cirkovški orga
nizaciji Franc Trčko. 

V letih 1993 in 1994 so v kra
jevni organizaciji RK Cirkovce 
dvakra t o rgan iz i r a l i sprejem 
učencev OS v podmladek in med 
mlade člane RK, ob veliki noči so 
enkra tno obdaril i 36 družin, z 
naroči lnico v okviru enkra tne 

pomoči so pomagali družini v 
hudi stiski, organizirali so tudi 
piknik za krvodajalce in huma
nitarno prireditev ter v sedem
najs t ih p r i m e r i h pomagal i 
reševati družinske stiske, tako da 
so posredovali pri različnih stro
kovnih službah. V krajevni orga
nizaci j i RK Ci rkovce so se v 
prejšnjem obdobju trudili tudi z 
zdravstvenim prosvetljevanjem: 
izvedli so šest predavanj o zdra
vem načinu življenja, aidsu in 
boleznih odvisnostih. Zelo ak
tivno pa so v tem obdobju delali 
tud i vse tri postaje Rdečega 
križa. S članarino in prispevki za 
koledarje pa so poravnali stroške 
za delovanje organizacije. 

V obdobju, ko humanost mar
sikdaj pade na izpitu, so takšna 
in drugačna poročila o bogastvu 
prostovoljne dejavnosti zagoto
vilo, da se vse le še ne meri skozi 
denar. 

•»MG 

A N K E T A MED PTUJCANI 

Jurjevo - ptnnak 
mestne obline Ptul? 

I r e n a R o s i č , p o s l o v o t l -
k i n j a : "Mislim, da hi hil 
lahko praznik. Že Jo sedaj je 
hilo jurjevo za Ptujčane neke 
vrste praznik glede na scjmar-
sko tradicijo, ki vsako na ta 
dan privabi v Ptuj veliko števi
lo obiskovalcev iz Slovenije in 
tudi tujine. 

S l a v k o K l e m e n č i č , a d v o 
k a t : "Edino, kar bi jaz rekel o 

tem dnevu: kako dolgo bo os
tal, ga bomo praznovali?" 
M a r i j a P i n t a r , u p o k o j e n 
k a : "Če že mora biti jurjevo, 
potem bi moral biti praznik 
23. aprila, ko je sejem." 
M i l e n a S t o p a r , c v e t -
l i č a r k a : "Ne_ vem, kaj bi re
kla. Navsezadnje mi je vsee
no, kdaj bo praznik, od nobe
nega nimam ničesar. Ce bomo 

jurjevo izbrali za praznik 
mestne občine Ptuj, bomo 
aprila imeli tri praznike, ob ve
likonočnem ponedeljku in 27. 
aprilu tudi 24.april." 
L o j z e C a j n k o , u r e d n i k 
P e r u t n i n a r j a : "Zame ostaja 
prazni •k 8. avLjust. Prazniki 
so tisti, ki so jih sprejc h kul-
turni in pošteni ljudje. 

Tekst: MG, Fotograjije: Kosi DESTRNIK / O B BLIŽAJOČEM SE PRAZNOVANJU PRAZNIKA DELA 

Qb pramikii dera 

Pes te r z a b a v n o - t e k m o v a l n i p r o g r a m o b p raznovan ju p r a z n i k a 
de la pr ipravl ja jo tudi n a Dest rniku. V nedel jo , 3 0 . ap r i l a , b o d o 
č lani in s i m p a t i z e r j i o b č i n s k e g a o d b o r a S o c i a l d e m o k r a t s k e 
s t r a n k e Slovenije v občini Destrnik - Trnovska v a s pr ipravi l i p r e 
cej d o l g p r o g r a m , n a l e t o š n j o p r i r e d i t e v p a s o p o v a b i l i t u d i 
občane iz sosednj ih občin. 

Na program so med drugim uvr
stili nogometno srečanje med de
belimi in suhimi, dirko z navadni
mi kolesi, počasno vožnjo s kolesi, 
vlečenje vrvi in skakanje z 
vrečami. Precej spretnosti bo po 
besedah organizatorjev potrebno 
pokazati pri nošenju vode s puta-
mi, iskanju predmeta v kadi, hoji s 
hodu l j ami , zabijanju žebljev v 
štor, sestavljanju kmečkega voza 
ter pri žaganju in cepljenju drv. 
Nedeljski dan bo tako zapolnjen z 
mnogimi zanimivimi tekmovalni-
mi"igra"mi, končal i pa^a-bodo s 

postavitvijo majskega drevesa in 
kresovanjem. Vsi, ki jih višina ne 
ovira, bodo lahko splezali na maj
sko drevo. 

Organizatorji obljubljajo bogat 
"srečolov, celoten izkopiček od pa 
bodo namenili za dokončanje del 
pri novi mrliški vežici. Na Destr
niku bodo pripravili še licitacijo 
majskega drevesa, dohodek od li
citacije pa bo šel krajanu, ki je ob 
požaru utrpel precejšnjo meterial-
no škodo. 

TM 

J U R S I N C I / S K L E P N O D E J A N J E 

Podelite^ 
priznanj in 
srečanje 
kletarjev 
Društvo vinogradnikov in sad

jarjev Ptuj prireja sklepno dejanje 
nedavnega ocenjevanja vin lanske
ga le tnika, ki je bilo v lovskem 
domu v Juršincih: v ponedeljek, 17. 
aprila, ob 10. uri bodo namreč v lov
skem domu v Jurš incih podelili 
lastnikom najbolje ocenjenih vin
skih vzorcev plakete in priznanja. 
Ob tej priložnosti so izdali tudi z 
barvnimi fotografijami opremljen 
bilten z rezultati ocenjevanja, ki bo 
naprodaj na prireditvi. 

Podelitev priznanj kletarjev bodo 
sklenili z družabnim srečanjem vi
nogradnikov in sadjarjev, na katere
ga so vabljeni tudi drugi ljubitelji 
obojih sadov. Juršinski gostilničar 
Kodba (gostišče Pri piratu) je obju-
bil, da bo pri lovskem domu prižgal 
žar s ponudbo pečenk. 

•»JOS 

O B Č I N A G O R I Š N I C A / S ČETRTE SEJE O B Č I N S K E G A SVETA 

Predlog statuta prtd tretjo foio 
Bolj ali manj je v večini novonastaiih občin osrednja tema razprav občinskih svetov v 
teh mesecih oblikovanje občinskega statuta, saj ga morajo posamezne občine spreje
ti do konca aprila. 

Tudi v občini Gorišnica, kjer 
so se odločil i za spre jemanje 
s ta tuta v t reh fazah, so največ 
pozornost i na četrti redni seji 
občinskega sveta minuli teden 
posvetili prav temu vprašanju. 
Se zadnjič so pregledali člene 
s ta tu ta , katerega sprejetje bo 
ena od točk pr ihodnje seje, v 
podporo pa jim je bilo še mnen
je pravnika. Preučili so tudi pri
pombe glede s ta tuta , ki so jih 
imeli občani možnost dat i na 
zbor ih , pr ipravl jen ih v ta na
men . Predlogov s p r e m e m b je 
bilo največ v Cirkulanah, kjer, 
kot kaže, le niso najbolj zado
voljni z združitvijo pod okril

j e m občine Gorišnica oziroma 

si želijo v njej zagotoviti večjo 
a v t o n o m i j o . P red laga jo tud i 
s p r e m e m b o i m e n a o b č i n e v 
Gorišnica-Cirkulane, za kar pa 
občinski svet lahko da le pobu
do, m e d t e m ko o s p r e m e m b i . 
odločajo republiški organi. 

Med drug im so člani sveta 
po t rd i l i še zakl jučni račun 
občine Ptuj za leto 1994 ter pro
gram in finančni načrt sklada 
stavbnih zemljišč z opombo, da 
se del finančnega presežka skla
da nakaže tudi občini Gorišnica, 
ki je prav tako prispevala svoje 
glede izgradnje in ureditve drav
skega kanala, ki na gorišniškem 
območju zavzema nekaj več kot 
78.he;kt3rj^v^ ppvfšip. ^Jcr^ti.so, 

se strinjali z začetkom postopka 
formiranja sklada s tavbnih 
zemljišč občine Gorišnica. 

Imenovali so še tajnika občin
ske uprave, do naslednje seje pa 
bo pr ipravl jen tudi poslovnik 
občinskega sveta. Pogovarjali so 
se tudi o akt ivnost ih na gradu 
Bori, na katerem bo letošnje po
letje v znamenju mednarodnega 
srečanja IDRIART, kar občane 
gor išniške občine zavezuje na 
ustrezno pripravo in čemur bodo 
veliko več pozornosti namenili 
na sejah, ki sledijo. 
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T R N O V S K A V A S / LOVSKA RAZSTAVA 

L O V C I -
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Z A Š Č I T N I K I 

N A R A V E LD Trnovska vas je v sodelovan
ju z LD Destrnik, Juršinci in Jože 
Lacko pripravila lovsko razstavo. 
Odprli ao jo v nedeljo, 9. aprila, v 
domu krajanov v Trnovski vasi in 
je bila do torka, da so si jo lahko 
ogledali učenci vseh osnovnih šol 
v občini Destrnik - Trnovska vas. 
Ob odprt ju je je OŠ Mlad ika 
Trnovska vas pripravila kulturni 
program, v njem pa so sodelovali 
tudi rogisti lovske zveze Ptuj. 

Razstavo vsako leto pripravi ena 
od sodelujočih družin, z njo pa lov
ci želijo, kot je povedal predsednik 
L D T r n o v s k a vas Alojz Benko, 
prikazati občanom svoje delo. Raz-
s tavi l i so lovne , zašč i tene in 
ogrožene vrste živali, ki živijo v 
našem okolju. Na ogel so bile tudi 
najmočnejše trofeje, ki so bile na
grajene na mednarodnih razsta
vah, in trofeje, ki so jih lovci ustre
lili na gostovanjih sirom Sloveni

je. Po otvoritvi razstave so se lovci 
pomerili v četveroboju v streljanju 
na glinaste golobe. Zmagala je LD 
Jurš inci pred L D Jožeta Lacka, 
L D Trnovska vas ter LD Destr
nik. Med posameznik i je dobil 
prehodni pokal Milan Gačnik iz 
LD Juršinci. 

Med obiskovalci razstave je bilo 
slišati pohvalne besede o razstavi, 
saj so ti spoznali, da lovci veliko 
svojega dela vložijo v ohranjanje 
narave in orgroženih vrst živali. 

•» Z.Š. 

A M D M o t o t u r i s t iz L e n a r t a j e o r g a n i z a t o r ] 

G R A N D P R I X S L O V E N I J E v m o t o k r o s u J 

k a t e g o r i j e 2 5 0 c c m in D P v k a t e g o r i j i 8 0 c c m J 

t e r p r e d s t a v i t e v p r i k o l i č a r j e v . ; 

Z a G r a n d P r i x dir l<o j e p r i j a v l j e n i h ž e 1 1 d r ž a v . \ 

P r i č a k u j e s e z e l o m o č n o t e k m o v a n j e . 

D i r k a b o n a s t a d i o n u v O s e k u pri L e n a r t u n a 

V e l i k o n o č n i p o n e d e l j e k , t o j e 1 7 . a p r i l a 1 9 9 5 s ; 

p r i č e t k o m o b 1 3 . u r i , k j e r b o o r g a n i z a t o r ž r e b a l -

t u d i v s t o p n i c e z b o g a t i m i n a g r a d a m i . 

S E L A / LOVSKA DRUŽINA PTUJ PRIPRAVILA RAZSTAVO 

Razstavo v Ionskem leto uplentene divjodi 
Po običa jn i lovski p r a k s i , 

kot ji p r a v i z e l e n a bra
tovšč ina , so tudi le tos lovci 
pripravili razstavo v lanskem 
letu uplenjene divjadi. Tokrat 
so razstavne prostore uredili 
na Selih, kjer je sedež Lovske 
d r u ž i n e P t u j , v e n d a r pa se 
l e tošn ja r azs t ava l ahko po
hvali še s prikazom doseženih 
uspehov na področju lovstva, 
lovskega in športnega strelst-
va ter lovske kinologije. 

Kot je povedal Roman Ver-
den ik , p r e d s e d n i k L D Ptuj , 
pripravljajo lovske razstave pri 
Zvezi lovskih družin ,v katero 
so že nekaj let včlanjene vse LD 
na področju Ptuja in Ormoža. 
Gružine so razdeljene po lov-
sko-goj i tvenih bazen ih ; L D 
Ptuj spada v podravski bazen,v 
katerem so še LD Cirkovce, Ki
dričevo in Spodnje Ptujsko pol
je. 

Del letošnje razstave so pri
kazali na razstavnih panojih, 
vsaka LD pa je prispevala svoje 
trofeje uplenjene visoke divja
di. Na ogled so postavili tudi 

pokale in priznanja iz lovskih 
srečanj ter tekmovanj. Lovci so 
letos povabili pole^ že stalnih 

obiskovalcev tudi iplar je oko
liških osnovnih šm, za vse pa 
pripravijo še strokovno razlogo 
in vodenje po razstavi, ki nosi 
naslov L o v e c skozi čas. Ro
man Verdenik ob tem dodaja, 
da želijo tudi otrokom prikaza

ti, kdo so lovci, ki jih lahko vsak 
dan srečamo v našem okolju, 
predstaviti njihovo vsakdanje 

ljubiteljsko delo. 
Ob razstavi so lovci v pro

gram vključili še predstavitev 
lovskih psov letošnje generacije 
lovskih pripravnikov, ki sodi v 
sklop učnega programa pri
pravnikov. Prikazal i so delo 

lovskih psov na terenu, pred
stavilo pa se jih je kar 20 raz
ličnih pasem. 

LD Ptuj ima v svojih vrstah 
43 članov, od tega 4 pripravni
ke, po nekaterih reorganizaci
jah pa je začetek njenega delo
vanja v letu 1952. Kot je pove
dal Roman Verdenik, gospo
darijo na 2200 hektarjih lovne 
površ ine , kjer je zastopana 
predvsem mala divjad in 
srnjad. V bližini so postavili še 
obor za vzrejo fazanov: vsako 
leto jih vzgojijo 400 do 500 in 
jih ob najprimernejšem času 
spustijo v lovišče. Vendar Ro
man Verdenik dodaja, da je 
ohranjanja narave kot ena iz
med osrednjih dejavnosti lov
cev, poleg tega pa tudi pogozdu
jejo - letos so posadili že 5500 
drevesnih sadik -, predvsem pa 
se trudijo varovati okolje in v ta 
namen letno pripravijo več čis
tilnih akcij. 

Razstava bo na ogled v pros
torih LD Ptuj na Selih še tja do 
19. aprila. 

Tatjana Mohorko 

K a k o zan imiva je lovska razstava, bi lahko povedal i tudi 
osnovnošo lc i iz Se la , ki s m o jih srečal i v lovskem d o m u . 

Ptujska dekleta med 
naihal l opaznimi 

M A R I B O R / ZAKLJUČEK MANEKENSKE SOLE^ 

S predstavi tve v k o p a l k a h . V 
ospredju je T ina , v o z a d j u od 
leve proti desn i Barbara 
Cenčič in Janja Pucko . 

Najmla jš i ude leženc i m a n e k e n s k e šole. Četrta od desne je 9-
letna Ma ja Žnidar ič . Foto: Studio P r o p a g a n d a 

^arja Koren 

Prejšnjo sredo, 29. marca, je bil 
v studiu Propaganda v Mariboru 
zaključek ene od m a n e k e n s k i h 
šol znanega m o d n e g a de lavca 
Marjana Podlesnika, ki jo je obi
skovalo skoraj petdeset mladih 
od treh let naprej. V treh mesecih 
so p r i d n o n a b i r a l i p o t r e b n o 
znanje za manekenstvo. Medna
rodna žirija, ki so jo sestavljali 
ljudje razl ičnih poklicev iz Slo
venije, Avstrije in Anglije, je nji
hova pr izadevanja ocenila zelo 
dobro. Ptujčani smo lahko pono
sni na naša dek le ta , saj so bila 
m e d n a j b o l j š i m i . B a r b a r a 
Cenčič , Janja Pucko, Darja Ko
ren , Andre ja M e š k o , J a n a Pla

več, Eva Ferčec in 9-letna Maja 
Žnidarič so se izkazale, zagotovo 
bomo o njih še slišali. 

Ptujska dekleta bodo nastopila 
tudi na veliki modni reviji, ki so jo 
poimenovali TOTA MODA in bo 
v soboto v kinu Union v Mariboru. 
Njen avtor Marjan Podlesnik s so
delavci želi z njo izboljšati kulturo 
oblačenja, vplivati na vsakodnev
ne potrošnike in poslovneže. Z ak
tualnimi modeli bodo sodelovali 
mariborski butiki, srednja tekstil
na šola Maribor in mlada ptujska 
modna kratorka Barbara Plaveč, ki 
se bo predstavila z modeli iz me-
tražne kolekcije MTT Melje. 

^ MG 

S P O Z N A J M O 

S V E T O P I S M O 

Humanitarna organi

zacija Adra Ptuj orga

nizira študijski tečaj 

Spoznajmo sveto pi

smo. Tečaj daje odgo

vore na večno aktualna 

vprašanja: od kod 

smo, kdo smo, kaj 

smo, katn gremo. 

Vse Ic odgovore homo 

poskušali spoznati skozi 

skupno delo v majhnih 

skupinah. Tečaj je hrez- * 

plačcn in je namenjen 

vsem zainteresiranim, ne 

glede na leta, izohrazho 

ali versko prepričanje. 

Tečaj ho v pros torih 

Adre Ptuj, Cankarjeva 1, 

vsako sredo oh 1Q. uri. 

Prvo srečanje ho 1Q. apri

la. Prisrčno vahljeni. 



• * > V e s n a l i i b a r i č / Š e s f N a / s f l timh Srečno snidenje s pr i jatel j i no kongresu brazi lskih študentov medic ine. 

Vrhunsko doživetje pa je koncert skupin«; Olodum, ki je prt 1 nekaj leti sodelovala tudi 
z znanim ameriškim pevcem Paulom Simonom. Pelourin o je nabito polna medicin
skih študentov od vsepovsod in ti se stapljajo z magično glasbo. Sama stojim prav v 

bližini izvajalcev in ogromnega ozvočenja. Morebitne poškodbe sluha bodo sprejemljiva 
cena za doživetje Oloduma v živo. 

Rdeča, črna, rumena in zelena, 
zašči tne barve skupine , so tudi 
simbol mes ta Salvador. S svojo 
sambo je Olodum prerasel meje 
g l a sbene skup ine in pos ta l gi
banje. 

Teden mine kot blisk. In tudi 
najina brazilska dogodivščina se 
približuje h koncu. Lina je ob sni
denju v Salvadorju izrazila svoje 
samo po sebi umevno pričakovan
je, da pred o d h o d o m v Evropo 
preživiva zadnje dni z njeno 
družino v Niteroju. Povratek v Rio 
in Niteroj je tudi za naju tak, kot bi 
se že vrnili domov. Lini, Alenki in 
meni se prileze prijazna oskrba Li-
nine mame. Prava postelja po ted
nu spanja na tleh predavalnice v 
Salvadorju, čista obleka, kopalnica 
in zelenjava iz domače kuhinje . 
Tudi L in in i starši so veseli , da 

naju po dveh mesecih vidijo živi in 
zdravi. Še bolj veseli so, ko ugoto
vijo, da tokrat znava tudi že nekaj 
portugalščine; ob prvem obisku je 
moralo namreč Lina prevajati naše 
pogovore. 

Zadnji teden izrabiva za nakupe 
dari l za b l ižn je in za zadnje 
poležavanje na peščenih plažah. 
Ob prihodu v Brazilijo nisva uteg
nili obiskati Sladkornega hlebca. 
Zdaj ob koncu z njegovega vrha, 
kamor nas popelje vzpenjača, z 
Alenko srkava zadnje vtise Ria de 
Janiera. Temu čutovitemu mesti, 
deželi in l judem ne morem reči 
zbogom za vedno. Samo: "Čimprej 
na svidenje!" Ure in ure glasbe, ki 
sem jo na kaseti in CD-jih prinesla 
domov v duhu premagujejo raz
dalje in obujajo doživetja. In dajejo 
polet novim načrtom. 

• •• 
Spomini na brazilske dni ob fo

tografijah še vedno močno oživijo, 
vendar pa tudi načrti za prihodnje 
delo dobivajo vedno bolj opri
jemljive oblike. Zato se na vse bral
ce, ki imajo možnost pomagati , 
obračamo s prošnjo za pomoč v hu
mani ta rn i akciji. Tokrat se štu
dentje, člani Sekcije za t ropsko 
medicino na Medicinski fakulteti 
v Ljubljani, pripravljamo za sa
mostojno delo v deželah tretjega 
sveta. 

Namen akcije, ki jo š tudentje 
Medicinske fakultete organizira
mo že šesto leto zapored, je: 

- humanitarna pomoč prebival
cem tretjega sveta 

- prva pomoč in cepljenje 
- osveščanje prebivalstva na po

dročju prehrane in higiene obpo-
rodnegu varstva 

- podpora in pomoč lokalni 
zdravstveni službi 

- pomoč misionarjem 
V začetku naslednjega leta - od 

februarja do maja 1996 - se skupi
nah štirih študentov odpravlja v 

Zambijo. Trimesečni program hu
mani ta rne akcije bo potekal na 
Unive rz i t e tn i k l in ik i v Lusaki 
(spoznanje in izpopolnjevanje iz 
t ropske medicine - en mesec), v 
podeželski bolnišnici Nangoma 
Mission Hospital (en mesec) ter 
terensko delo v dispanzerjih, ki jih 
vodijo misionarji (en mesec). 

Izvedba akcije je povezana s pre

cejšnjimi stroški, zato se obračamo 
s prošnjo, da bi po svojih močeh, 
denarno ali z opremo, prispevali k 
realizaciji letošnje akcije. 

Pridobljena sredstva in oprema 
bodo porabljene izključno v hu
mani ta rne namene. Vsem spon
zorjem se bomo zahvalili za pomoč 
in sodelovanje na javnih predsta
vitvah ob koncu akcije (javna pre

davanja, predavanja v zainteresira
nih podjetjih, reportaže v dnev
nem časopisu, reportaže na lokal
nih radijskih postajah; v Zambiji 
lahko posnemamo propagandni 
material za sponzorje akcije). 

V pričakovanju odgovora zain
teresiranih vas pozdravljamo: 

Vesna Ribarič, Nataša Knez, 
Karja Brozina in Tomaž Križnar. 

N a s l o v i , n a k a t e r e s e l a h k o o b r n e j o s p o n z o r j i : 
V e s n a R i b i a r i č , B e z j a k o v a 6 9 , 6 2 3 4 1 L i m b u š , o 0 6 2 / 6 3 1 - 3 4 4 ; 

M e t o d a M i k u ž a 1 0 , 6 1 0 0 0 L j u b l j a n a , -a 0 6 1 / 1 6 8 - 5 1 - 1 3 . U n i v e r 

z a v L j u b l j a n i , M e d i c i n s k a f a k u l t e t a , V r a z o v t r g 2 , L j u b l j a n a ; s 

0 6 1 / 3 2 1 - 7 5 5 ; ž i r o r a č u n M F : 5 0 1 0 3 - 6 0 3 - 4 1 1 7 5 / 2 5 0 - 6 0 , p r i p i s : 

" S e k c i j a z a t r o p s k o m e d i c i n o - t r o p s k a m e d i c i n a 9 6 " 

P O G O V O R S P A T R O L ( » G O M M I R A N O M S P E L I C E M / R A Z I S K O V A L E C D E L V I K T O R I N A P T U J S K E G A 

Victormiis losfer noš Vikiorin 
s r c u R i m a j e i r s k i f r a n č i š k a n s k i s a m o s t a n s v . I z i d o r j a . V n j e m ž i v i p a t e r M i r a n Š p e l i č i z L j u b l j a 

n e . O b i s k a l i s m o g a i n s e p o g o v o r i l i z n j i m , k a j H š t u d i j s k o s e p o g l a b l j a v s t v a r i , k i P t u j č a n e i n 

l j u b i t e l j e P t u j a g o t o v o z a n i m a j o . 

p. Miran je patrolog, se pravi , 
preučuje antične krščanske pisce, 
ki jih imenujemo "cerkveni očetje" 
(pater = oče). Med slednje pa šteje
mo tudi svetega Viktorina Ptujske
ga-

Prav o Viktorinu je naš sogovornik 
napisal diplomsko nalogo na 
ljubljanski Teološki fakulteti in ma
gistrsko delo na patrističnem inšti
tutu Augustinianum v Rimu. Čeprav 
iz ptujskega poznoantičnega škofa in 
teologa ne misli doktorirati, pa se p. 
Miran še kar naprej ukvarja z njim. 
Pripravlja namreč slovenski prevod 
in kritično izdaja Viktorinovih spi
sov ali bolje povedano tega, kar je od 
teh spisov ostalo. 

TEDNIK: Pa t ro log i j a je filo-
l o š k o - t e o l o š k a z n a n o s t , ki 
p r e u č u j e k r š č a n s k e p i s c e iz 
prvih stoletij. V italijanskem pre
vodu Quas tnove Pat ro logi je je 
Viktorin predstavljen kot prvi, ki 
je raz laga l Sve to p i s m o v la
tinščini, doma pa je iz "Petorie v 
Gornji Panoniji, današnjem Pet-
tauu v Styriji". 

P. Miran: Quasten je pred nekaj 
desetletji napisal to svojo Patrologi-
jo, v kateri predstavlja življenje in 
misel prvih krščanskih avtorjev; in 
to delo tako po obsegu kot po temelj i-
tosti še ni presežno, žal pa je ostalo 
nedokončano. V njem je Viktorinu 
namenjena dobra stran, kar priča o 
tem, da mu ne pripisujejo velike po
membnosti. Glede netočnosti v zapi
su pa tole: za Petorio je kriv italijan
ski prevajalec, za Pettau pa predhod
ne patrologije, ki so jih pisali večino
ma Nemci in je prek njih prišlo 
nemško ime za Ptuj tudi v sodob
nejšo nenemško literaturo. Pogosto 
se namreč dogaja, da sc vsaj pri 
manjših avtorjih preprosto "prepisu
je" podatke iz prejšnje knjige. Včasih 
to niti ni tako slabo, čeprav je dobro 
vsaj kakšno stvar preveriti. Ko je 
npr. nedavno izšla najnovejša Zgo
dovina antične krščanske književ

nosti v italijanščini, so Petoviono 
preprosto postavil i v Norik, 
današnjo Avstrijo. Od kod je bilo 
prepisano to, ne vem, vem pa, da ni 
točno. Škoda le, da si Moreschmi ni 
vzel za predlogo pisanja o Viktorinu 
najnovejše monografije, ki je lani, a s 
predlansko letnico, izšla v Parizu, 
napisala pa jo je Martine Dulaey. 

TEDNIK: L a h k o ob tej priliki 
malo nakažeš , kakšen je danes 
položaj, status guaestionis, v razi
skavah o Viktorinu? 

P. Miran: O njem se ni nikoli veli
ko pisalo. Nekaj časa so ga imeli za 
svojega Francozi, dokler ni v 17. sto
letju Launoy, Francoz, dokazal, da 
Viktorin ne sodi v Poitiers, ampak na 
Ptuj . O njem se je vedelo nekaj 
osnovnega samo iz Hieronimovih 
zapisov, njegovega besedila pa ni bilo 
nobenega. Samo Hieronim je nave
del kar precej naslovov, vsa dela pa so 
bila razlage svetopisemskih knjig. 
Šele v začetku tega stoletja je Hauss-
leiter pripravil kritično izdajo njego
ve Razlage Razodetja in O zgradbi 
sveta, potem pa samo sem ter tja 
kakšen članek ali kratka omemba v 
patrologijah, pa poglavje v disertaciji 
Rajka Bratoža in že omenjena mono
grafija, disertacija Martine Dulaey. 
Če odmislimo zadnja dva, se večina 
sodb opira na Hieronimovo mnenje, 
ki pa ni bilo najbolj prijazno. 

TEDNIK: Prav Hieronim pravi 
o Viktorinu, da je slogovno nedo
delan, ampak da ima dobro voljo. 
Kako bi ti ocenil Viktorina? 

P. Miran: Pravzaprav se Hieronim 
ni dosti zmotil. On sam je pač bil lite-
rat visokega dometa in Viktorinovo 
besedno "krampanje" mu ni moglo 
biti všeč. Poleg tega da sploh ni 
skrbel / \ siog, se viM ni dr.>, žira! 
na počasi dojemajočega bralca. Enos
tavno je vrelo iz njega, kar je dognal. 
Nič čudnega potem, če ga je težko ra
zumeti. Je pa kljub vsemu Hieronim 
do njega dokaj prijazen, če upošteva
mo Hieronimov bogat besedni za-

i i id zmerljivk. Vidi se, da ga je cenil 
k( t svojega rojaka. Zanj je bil to "naš 

ktorin", "Victorinus noster". Samo 
.nu očita, da ni znal tako dobro la
ško kot grško in pa da mu je 
njkalo bolj sposobnosti kot volje. 

N koli pa se ni spotaknil čez Viktori-
ncv očitni milenarizem, ki ga je pri 
drugih avtorjih zelo vznemirjal. 

TEDNIK: Običajno razumemo 
m i l e n a r i z e m kot f r e n e t i č n o , 
č u s t v e n o p r i č akovan j e k o n c a 
sveta ob t i soč l e tn i c i . O ka te r i 
tisočletnici je govor, če pa je Vik-
tonn umrl leta 304? 

. .Miran: N o . pa smo pri tej 
osno razširjeni zmoti. Najprej: 

milenarizem nima nič opraviti z let-
nico 1000 ali 2000, čeprav se v 
zadnjih letih pojavlja v zvezi z 
zadnjo. Milenarizem je verovanje o 
tem, kako se bodo vrstili dogodki ob 
koncu sveta. Kot nauk je bil zelo živ v 
pr/ih treh stoletjih, potem pa je brez 
uradnih obsodb s strani Cerkve bolj 
al manj ugasnil . Gre pa za pre-

;an jc, da bo ob koncu sveta (o tem, 
K . aj bo ta, milenarizem nima enot
nega odgovora) najprej nastopilo 
tisočletno Kristusovo kraljestvo na 
zemlji, kjer bo povrnjeno vsem, ki so 
trpeli v tem življenj u. Šele po tisoč le
tih pa bo tisti pravi konec sveta, ki 

mu bosta sledila novo nebo in nova 
zemlja. Med milenaristi pa je bilo se
veda veliko razlik glede tega, kako 
naj bi pravični uživali v tem kraljest
vu. V Viktorinovem času je milenari
zem že šel v zaton in videti je, da ga je 
Viktorin skušal rešiti s tem, da ga je 
poduhovil do skrajnosti. 

POZABUENI VIKTORIN 

TEDNIK: Ali je to glavni razlog 
za pozabo Viktorina? 

P. Miran: Res je Viktorin zaradi 
milenarizma prišel na Gelazijev sez
nam knjig, kise jih ne sme javno bra
ti v cerkvi, vendar pa to ni bilo edino, 
kar je prispevalo pozabi Viktorina. 
Pomislimo samo, da sta se ohranili 
prav deli, ki se najbolj ponujata za 
miienaristično interpretacijo. Ver
jetno je večji vzrok pozabe kasnejša 
književna produkcija del, ki so razla
gala iste svetopisemske knjige, in so 
ga nova dela zasenčila. Še najbolj pa 
njegov rojak Hieronim, ki mu najbrž 
dolguje več, kot je bil pripravljen 
priznati. 

TEDNIK: Da se p o v r n e v a k 
študiju o Viktorinu - kdo je ta go
spodična Martine Dulaey? 

P. Miran: To je trenutno največji 
strokovnjak za Viktorina, verjetno 
največji sploh, ker se je - po mojem 
občutku celo bolj kot Hieronim - po
trudila razumeti Viktorinove grčaste 
misli. Že od leta 1990 sem vedel, da je 
doktorirala v Parizu na Sorbonni iz 
Viktorina, in sem odtlej komaj čalal, 
da dobim v roke ta doktorat, in ko 
sem ga lani končno dobil, sem z ved
no večjim užitkom šel od strani do 
strani. Kaj vse je odkrila: okrog Vik
torina in v njegovih delih samih. 
Predvsem pa je povsem ovrgla 
splošno sprejeto in od Hieionima 
dalje ponavljano prepričanje, da je 
drugorazredni avtor. Žal to njeno 
mnenje še ni doseglo dveh najno
vejših patrologij, omenjene letošnje 
italijanske in lanske Drobnerjeve 
nemške. S patrologijami pa je tako. 

da redko izideta dve temeljni deli v 
istem desetletju. Za "popravo krivic" 
bo treba še čakati. Naslednja prilika 
bo, ko bo izšla nova kritična latinska 
izdaja Viktorinovih de! v zbirki Cor-
pus Christianorum in p.evod v fran
coščino v Sources chretiennes. Obo
je že nekaj let pripravlja Dulaeyeva. 

TEDNIK: Kaj l a v slo
venščini? Bo kaj? 

P. Miran: Upajmo, da bo. V okviru 
znanstvenega projekta Slovenija v 
pozni antiki, ki ga vodi dr. Rajko 
Bratož s Filozofske fakultete, pri
pravljam prevod, ki naj bi izšel pri 
Mohorjevi družbi kot dvojezična iz
daja. Prvi osnutek prevoda je sicer že 
končan, potrebuje pa še nemalo pil
jenja. Poleg tega pa čakam še na 
omenjeno novo kritično izdajo, ki se 
bo v marsikateri podrobnosti, kot mi 
je povedala Dulaeyeva, razlikovala 
od stare. Sev.̂ da se bon f ri končni iz-
daji držal njenih najnovejših dog
nanj. Upam, da bo lahko knjiga zag
ledal luč dneva v naslednjem letu. 

MAČEHOVSKI ODNOS DO 

KLASIČNIH JEZIKOV 

TEDNIK: Kdor vsaj malo poz
na patrologijo, je gotov vesel, da 
se nekdo ukvarja s prevajanjem 
očetov in antično kulturo. Vemo, 
da je bil o d n o s do š tud i j a kla
s i č n i h jez ikov l a t i n š č i n e in 
g r š č i n e v zadn j ih l e t i h p rece j 
m a č e h o v s k i . K a k š n o je d a n e s 
stanje v Sloveniji? 

P. Miran: Sedem ( . ' i . pa še nekaj 
več) sušnih le je, hvala Bogu, mimo. 
To so bila ravno leta, ko sem sam štu
diral na klasični filologiji v Ljublja
ni. V celem letniku sva bila na la
tinščini dva, v letniku pred nama ni 
bilo nobenega, še eno leto starejša je 
bila ena, dva š tudentk i pa sta se 
bližali diplomi. To je bil pač 
družbeno neproduktiven študij, ki 
ga )e bilo tre!-a toleri'. da nebi iz
bruhnil škandal, če bi ga ukinili; ni 
pa bilo težko prepričati mladih, da tu 
ni prihodnosti. Latinščina je bila te
daj odpravljena skoraj iz vseh šol z iz
jemo ene ali dveh v vsej Sloveniji. 
P ^ m p s i e 5taoje^r?c^j 4ruga^no. P o 

leg "družbene koristnosti" šteje še kaj 
drugega: kultura, kultura duha. Rav
no do te pa vodi študij antičnih av
torjev. Samo kar nekaj let bo potreb
no, da klasična filologija požene 
globlje korenine. S tem mislim na 
pr ipravo na tak študij že v času 
srednje šole. 

TEDNIK: Ali ima d a n e s kla
sična kultura Slovencu kaj pove
dati? 

P. Miran: Seveda ima. Kot vsake
mu človeku, zlasti Evropejcu. Naj
prej govori, da nismo od včeraj. Kdor 
si je odsekal preteklost, tudi v pri
hodnost ni mogel stopiti. S pomočjo 
plemenitih mož iz antike pa moremo 
brati v luči današnjega dne njihovo 
zgodbo, ki nam pomaga, ko se sami 
stegujemo proti prihodnosti. Kar pa 
je bilo malopridnežev, in tudi teh se v 
antiki ni manjkalo, dobro kažejo, 
kam je vodil njihov način življenja. 

TEDNIK: Ali m i s l i š , da bi 
lahko Viktor in naslovil kakšno 
svo j ih m i s l i na današn j e 
Ptujčane? 

P. Miran: Pred nekaj leti bi morda 
ponovil iz svoje razlage Razodetja 
tale odlomek: »Ta skupina pred
stavlja bogate ljudi, vernike, postavl
jene na visoke položaje. Toda ti veru
jejo kot bogataši, pri katerih se v sta
novanjih razpravlja o Svetem pismu, 
zunaj pa nihče ne spozna, ali so verni 
ali ne. To je, hvalijo se, govorijo, da 
znajo vse, in se zanašajo na svojo 
književno izobrazbo, za dobra dela 
pa nimajo časa.« 

Za današn j i čas pa je morda primer
nejša tale spodbuda: »Drugo skupi
no in tako izvoljene ljudi je treba na 
vsak način opomniti, da ne bi bili 
oropani dobrin, ki jim gredo. Pravi, 
da ima le malo zoper njih, ko reče: 
Opustil si svojo prvotno ljubezen. Spom
ni se, od kod si padel. Kdor pade, pade 
z visokega. In zato pravi: 'Od kod?") 
ker je treba na vsak način opravljati 
dela ljubezni vse do poslednjega 
časa; to je poglavitna zapoved.« 

TEDNIK: Hvala za pogovor. 
•0^ Branko Cestnik 
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S P U H L J A N I I N M A R K O V Č A N I NA POPUSTNEM KARNEVALU 

I C « i r « j i l i i n k o p M i i 

n a v d u š i l i F r a n c o r o 

V francoskem mestu Me z se je 
v začetku tega meseca s' upina 
kurentov iz Spuhlje in k: 3jašev 
iz Markovcev udelež i ' tam
kajšnjega tako imenoval ?a po-
pustnega karnevala Mi-v reme. 
Društvo za folklorno dej vnost 
iz Spuhl je , ki ga vodi Dušan 
Kralj, je prejelo vabilo že četrto 
leto zapored. Organizatorji so na 
karneval povabili 58 skupin iz 
Francije, Nemčije, Belgije, Ni
zozemske, Rusije, Švice, Italije 
in Slovenije . Naši k u r e n t i in 
kopjaši so veljali za eno najzani
mivejših nastopajočih skupin, 
saj ohranjajo staro tradicijo. Nič 
čudnega torej, da so jih organiza
torji povabili , naj se udeležijo 
karnevala v Metzu tud i pr i

hodnje leto; o možnostih za nji
hovo gostovanje pa se je zanimal 
tudi predstavnik organizatorejv 

podobnega karnevala v belgij
skem mestu Arlon. 

Tekst in lo\o: Janko Struc 

f d i i i e v a i i 

NaroJnozahavni trio OD
MEV iz Ptuja se je v mi J z 
gostovanja na Švedskem, ha-
mor sta ga povabila predsed
nik društva Planika iz Mal-
moja g. Rudi in Štefka B2lec. 
V jeseni se bo ODMEV, hi ga 
sestavljajo Janez Kociiut, 
Miki Majcen in Rado d lun, 
ponovno odpravi! na sev2r, v 
Malmo. 

-o V.K. 

Z M A G O V A L C I V I N S K E G O R E / PTUJSKIH 5 Z N O V I M HARMONIKARJEM 

P ( i b P G - Z Z C I I I I 0 F 0 

Ne samo da so vse bolj uspešni, 
tudi vse bolj popularni postajajo 
v domovini in zunaj naših meja. 
Ansambel Ptujskih 5 igra že do
ber mesec in pol z novim harmo
n i k a r j e m B o r i s o m Š e g u l o m , 
bivšim Alfi;evim muzikantom, ki 
je zamenja' dosedanjega harmo
nikarja M. rjana Škripača (ta je 
zaradi prezasedenosti žal moral 
nehati). 

Dekle in fantje so ustvarjalni kot 
že dolgo ne: pripravljajo nove 
skladbe, snemajo, nastopajo ... in 
tudi zmagujejo. Kot je povedal 
vodja ansambla Martin Skripač, 
jim je najljubše odličje z Vinske 
Gore (na posnetku), kjer so dosegli 
1. mesto za najboljšo slovensko 
polko z naslovom Pa brez zamere. 
Njihova priljubljenost pri občinst
vu se je tako zagotovo še povečala. 

-OM 

Ptu jsk ih 5 - vese l i in n a s m e j a n i , z o d l i č j e m z V i n s k e G o r e . O d 
leve: p e v e c B o j a n Pek lar , ki tar ist Edi Be lč ič , k lar inet ist A n 
dre j Ivančič , nov i h a r m o n i k a r Bor is Š e g u l a , p e v k a Nata l i ja 
Ko lšek , vod ja a n s a m b l a In bar i ton is t M a r t i n S k r i p a č ter t ro -
bentar Dan i K o s ; d e s n o n o v i n a r k a Kaja As ja M a t j a ž . 

S r e b r n i i u b i l e i Š a l e š k i h f u n t o v 

L e t o s p raznu je a n s a m b e l 
Šaleški fantje iz Velenja, sicer 
star znanec ptujskega občinst
va, saj je na fest ivalu v Ptuju 
nas top i l kar t r i na j s tk ra t , pe-
tindvajsetletnico delovanja. 

Ansambel sestavljajo: vodja in 
harmonikar Franc Žerdoner, tro-
bentar in bobnar Martin Adrinek, 
basist Srečko Feguš, klarinetist 
Edi Fidler, kitarist Ivo Gajšek ter 
pevca Maja Lesjak in Tomaž 
Kovačič. Od začetka do danes je v 
ansamblu samo še Franc Žerdoner 
kot vodja in ustanovitelj ansambla. 

Ansambel je v času svojega delo
vanja prepotoval domala vso Evro
po in razveseljeval prvenstveno 
Slovence po svetu, na ptujskem fes
tivalu pa so se prvič pojavili že 1972. 
leta in potem sodelovali še trinajst
krat ter so za Zemetom na drugem 
mestu po nastopih v Ptuju. Šestkrat 
so bili srebrni, dvakrat zlati, dva
krat pa je ansambel pripomogel k 
nagradar besedilopiscoma Ivanu 
Malavaši. •! in Ivanu Minattiju, en
krat pa za ,;lasbo Francu Žerdonar-
ju. 

Želimo jim še veliko uspeha v 
bodoče. (L) 

T A f l U R A Š I N A P T U J S K E M / SEKSTET IZ CIRKULAN 

Mm » i r a s b e i i o t r a d i c i i a 

P o s l e d n j i od p e t i h t ibu-
rašk ih zborov na n e k d o j em 
Ptujskem, ki mu namenjr o to
kratno pozornost, je tam aški 
zbor kulturnega društva ička 
Kozela iz Cirkulan. Gre z. upi-
no, o kateri zadnje desetlei e ra
zen k a k š n e povsem nakl j i čne 
omembe o n j enem n e k d a n j e m 
obstoju ni bilo kaj pr ida slišati . 
Vendar pa je svoje dni dobro or
ganizi rana, domala o rkes t r sko 
številčna, polna mladostne ener-
gije, z m n o g i m i s a m o s t o j n i m i 
nastopi, pa tudi s skupnimi nas
topi z igralsko skupino pomenila 
pomemben kul turni dejavnik v 
kraju. 

Pri sv. Barbari v Halozui. ^uanes 
Cirkulane, op. avt.) obhajala se je 8. 
septembra pomenljiva slovesnost. Ve
liki svobodomiselni duh pokojnega 
Božidarja Raiča ( ž u p n i k p: i sv. 
Barbari od 1860 do 1886 op. avt.), 
kije svojedobno že jel preš.njati 
Halošane, a je po njegovi smrti zopet 
Zadremal, prebuja se sedaj vnovič. 
Praznovali smo ustanavljanje novega 
bralnega društva "Naprej", katerega 
naloga bo pospeševati med druš'veni-
'ni udi vscobčo omiko in izobrazbo ter 
buditi in krepiti narodno zavest! 
Tako je zapisal časopis Domovina, 
takrat oden najbolj razšir- tih v 
Haloza!i,koso8. ..^ptemb ' )99v 
današnjih Cirkulanah na pobudo 
osnovnošolskega ravnatelja Anto
na Ogorelca in ob podpor i vseh 
učiteljev us tanovi l i b a lno 
društvo, sočasno pa še knjižaico, 
igralsko skupino, moški komorni 
zbor in tamburaški zbor. I r če v 
Tedniku že pišemo o naših ta nbu-
faških ; - P o r i h , p e t e m srp dede 
•la jasno d o k u m c n t i i a t um 
tiastanka brez vsake zadrege t rditi, 
da cirkulanski ni le najstareši na 
^tujskem, marveč da je eder, naj
starejših celo v Sloveniji. Po aoslej 
Znanih podatkih je starejši le 'isti v 

Ajdovščin i , ki so ga us tanovi l i 
1897 in je bil menda prvi. 

Upravn i odbor , ki mu je prvi 
predsedoval domačin Franjo Ko
renjak (z njegovijn imenom je po
vezano nekajdesetletno kulturno-
prosvetno delo v kraju), je takoj, 
ko je zbral č lanar ino in prosto
voljne prispevke, nakupil knjige 
in časopise za knjižnico ter instru
mente. Tamburaški zbor, ki je ob 
ustanovitvi in še vrsto naslednjih 
let štel 14 članov, med njimi so bili 
domala vsi takratni učitelji (!!!), je 
imel svoje prostore v nekdanji sta
ri šoli. Tu so se dva do tri krat te
densko shajali in pod vodstvom 
učitelja (!) Vinka Serone ves čas 
zimskega obdobja pridno vadili. 
Naslednje leto, 25. februarja 1900, 
kot piše časopis Slovenski gospo
dar, pa so že imeli svoj prvi (krajši) 
nastop, ko je društvo priredilo kra
sno veselico z gledališko igro Kje je 
meja? s petjem in tamburanjem. 25. 
julija 1900, poroča isti časopis, pa 
sta tamburaški in moški komorni 
zbor (oba pod vodstvom V. Sero
ne) d ružno pr ipravi la svoj prvi 
skupni koncert v prostorih osnov
ne šole. Kako je bila pr iredi tev, 
uvodni govor je imel dr. Brumen s 
Ptuja, obiskana, kaj so igrali tam-
buraši, kaj peli pevci in kakšna je 
bila kakovost izvedbe glede na kra
tek čas obstoja obeh skupin, pa do
pisnik ne poroča. 

Kulturno-prosvetno delo pri sv. 
Barbari se je zatem tako razmahni
lo, da so se prireditve kar vrstile 
druga za drugo in v kraju ni bilo 
pomembnejšega dogodka, kjer s 
svojim delom programa ne bi so
delovali tudi tamburaši. Igrali so 
na vseh društvenih občnih zborih, 
na vesel icah (z n a r o d n o b u d i -
teljskim pomenom.^•), koncertih, 
gledaliških igrah, na dobrodelnih 
prireditvah (recimo 1904. v Mar-
kovc ih ) , nas topa l i v oko l i šk ih 

krajih, igrali na vseh društvenih 
tombolah (za pridobivanje sred
stev ali za šolo ali za d r u š t v o ) i z 
česar torej sledi, da so bili v kraju 
eden pomembne j š ih ku l tu rno-
prosvetnih dejavnikov. Leta 1907. 
se je ob zaključku šolskega leta od 
tamburaškega in pevskega zbora 
poslovil njun vodja Vinko Šerona 
ter odšel na novo delovno mesto na 
Ptuj. Kraj in društvo sta s tem zgu
bila enega svojih najbolj delavnih 
in tudi enega najbolj sposobnih 
članov. Pri pevcih ga je zamenjal 
Jožef Cenčič, pri tamburaših pa 
Ema Trstenjak (oba seveda učitel
ja, kakopak!). Po njenem odhodu 
1910 je tamburaški zbor prevzel 
učitelj (!) Alojz Cenčič in ga po vsej 
verjetnosti vodil vse do prve sve
tovne vojne, ko je večina moških 
članov bila mobilizirana. S tem pa 
je zbor skoraj zagotovo prenehal 
delovati. 

Po vojni je moralo minit i kar 
cela štiri leta, da so se tamburaši 
pod konec 1922. ponovno združili 
v zbor. Tokrat jih je bilo trinajst, 
vodil pa jih je domačin, glasbeno 
dokaj izobraženi Franc Korenjak. 
Prvič so javno nastopili že po ne
ka jmesečnih vajah, in sicer na 
srečelovu 2. februarja 1923, o 
čemer je pisalo tudi takratno časo
pisje. Leto za letoin so nato nasto
pali na raznih prireditvah, veseli
cah in godovnih dneh, dokler se 
leta 1932 niso razšli. Poslej o tam
buraših v Cirkulanah in njihovem 
organiziranem delovanju ni bilo 
več slišati polnih 27 let. 

Po drugi svetovni vojni kot da ni 
bilo več prave volje za obnovo tam
buraši va. Šele 1959., ko je prišel v 
kraj učitelj tehničnega pouka in 
navdušen tamburaš Franc Majce-
novič, je z nekaterimi učenci 4. in 
5. razreda sestavil šolski tambu
raški zbor. A je deloval le tako dol
go, dok le r učenci niso končali 

Današnji tamburaški sekstet v Cirkulanah sestavljajo, od leve proti desni: Boštjan Polajžer 

(vodja), Nadja Jerenec, Tone Štumberger, Daniel Polajžer, Matjaž Gole in Jernej Gole. 

šolanja. Tokratni premor je trajal 
vse do 1980., ko so se pri kultur
nem društvu odločili "delo tambu-
rašev ponovno oživiti". Odziv je 
bil čez vsa pričakovanja, saj se je v 
/ •or ze \ etku priglasilo kar 16 
tamburašev. Prve vaje so začeli ob 
koncu leta, intenzivno pa nadalje
vali vse do 4. julija 1981, ko so pod 
vodstvom Franca Majcenoviča 
imeli svoj prvi javni nastop ob ot
voritvi lovskega doma v Brezovcu. 
Prihodnje, 1982. leto je bilo v Cir
kulanah izredno razgibano. Vse 
sekcije -'elo aktivno delovale, 
število l a f i . urašev pa se je povzpe
lo celo na 33! Tistega leta so seosa-
mosvojili, odprli svoj žiro račun, 
vadbeni prostor pa si uredil i na 
borlskem gradu. Za l.maj so pri
pravili budnico najprej doma, za

tem še v Zavrču in Leskovcu, 9. 
maja pa skupni koncert s tambu
raši iz Vidma in Gorišnice. Nasto
pili so ob 200-letnici domače šole, 
v Trnovski vasi pa pripravili sa
mostojen koncert. Enako aktivni, 
če ne še bolj, so bili prihodnje leto, 
dokler 1984. ni prišlo do nesoglasij 
med vodstvoma društva in sekcije. 
Prva posledica je bila osip članstva 
s prejšnjih 33 na 20, druga pa ne
redne vaje in zaradi slabe pripravl
jenosti izogibanje javnim nasto
pom. Leta 1985 so prenehali aktiv
no delo in odložili ins t rumente . 
Ali mar za vedno? Kaže, da ne, si
cer se na pobudo sedanjega pred
sednika društva Mira Lesjaka lan
skega septembra ne bi zbralo šest 
predvsem mladih zanesenjakov, ki 
žele nadaljevati tamburaško tradi

cijo v kraju. To so: Boštjan Po
lajžer (umetniški vodja), Nadja Je
renec, Tone Štumberger, Daniel 
Polajžer ter brata Matjaž in Jernej 
Gole. Vsi razen najstarejšega Da-
niola Poiai.'crja so ali dijaki a; j -
dentje in zato pretežni del tedna od 
doma. Med počitnicami zato lahko 
vadijo dva krat, sicer pa le en krat 
tedensko. Sreča je, da so vsi nota-
listi, s čimer je delo vodje v veliki 
meri olajšano. Trenutno, obstajajo 
šele dobra pol leta, posvečajo svoje 
vaje prepotrebnim osnovam: drži 
instrumenta ter tehniki obeb rek. 
Sami pravi jo , da so se .11 
predvsem zaradi ohranjanja ljud
ske glasbe in zaradi bližajoče se 
100-letnice kulturnega društva v 
Cirkulanah 1999. Kaj pa potem? 

Besedilo in posnetek: I C 



O R M O Ž / S SAUBERMACHERJEM LJUDJE Z A D O V O U N I 

2.9^ GOSPODUÎ F EV V ORGANU»'ANEM OĈOZII OĈADFCOV 
s problemom odpadkov se civilizacija srečuje že dolgo, ljudje pa so ob tem vedno razmišljali, kako bi se jih najhitreje znebili. V srednjem veku so bile zlasti v prenaseljenih mestih 
posledica številne kužne bolezni, v novejšen času pa onesnažena narava. Zavest, da je ekološke probleme, ki nastajajo, potrebno reševati, je v novejšem času pripeljala do dru. 
gačnega ravnanja z odpadki. Iz njihovega odlaganja se je sčasoma razvila donosna gospodarska dejavnost. 

v ormoški občini, kjer se z lo
kacijo občinske deponije ukvar
jajo že skoraj dve deset le t j i , so 
oktobra 1992 sprejeli odlok o rav
nanju s komunalnimi odpadki, V 
njem so določeni vrsta zbiranja, 
odvažanja in odlaganja komunal-
n ih o d p a d k o v t e r u r e j an j e in 
vzdrževanje javnega odlagališča. 
Na podlagi tega je bil objavljen 
javni natečaj , kjer so med t remi 
p o n u d n i k i i zbra l i na jugod
nejšega - podjetje Saubermacher 
Siid in z njim v aprilu 1993 skleni
li desetletno pogodbo o organizi
ranem in ločenem odvozu komu
nalnih odpadkov. 

Komunalne odpadke, ki so nas
tajali pri gospodinjstvih, v obrti , 
industrij i in drugod, je do tedaj 
zbira lo K o m u n a l n o podje t je 
Ormož in jih vozilo na centralno 
odlagal išče na D o b r a v o pri 
Ormožu. Po podatkih je bilo leta 
1991 vključenih v organiziran od
voz od 5134 individualnih gospo
dinjstev v občini Ormož le 193. 
Prav tako so zbirali odpadke po zu
nanjih krajevnih skupnostih in v 
ta namen je bilo nameščenih 21 ve
likih smetnjakov, 31. januarja le
tos pa je bilo v organiziran odvoz 
vključenih že 2.976 gospodinjstev. 

S I S T E M L O Č E N E G A 
Z B I R A N J A 

Po podpisu pogodbe je podjetje 
Saubermacher - Letnik pričelo in
formirat i občane , zb i ra t i pa so 
pričeli junija 1993 najprej v KS 
Velika Nedelja, v oktobru v Pod
gorcih, januarja 1994 v krajevnih 
skupnostih Tomaž, Ivanjkovci in 
Miklavž, v marcu 1994 v Ormožu, 
avgAišta na območju kra jevne 
ski^^iS^i Kog in šele d e c e i ^ a v 

KS Središče ob Dravi. V organizi
ran odvoz je v KS Velika Nedelja, 
Podgorci in Ormož vključenih 90 
odstotkov gospodinjstev. Povsod 
je uveden sistem ločenega zbiran
ja, povezan z različnimi barvami 
posod. Biološke odpadke odlagajo 
v rjave posode, papir v zelene z 
rdečim pokrovom, belo steklo v 
zelene posode z belim pokrovom, 
barvno steklo v zelene posode z ze
lenim pokrovom, druge odpadke 
pa v črne posode. 

Kot je povedal Franček Hergu-
la, tajnik krajevne skupnosti Pod
gorci, se je pri njih po začetnem 
odporu stanje po dveh letih bistve
no spremeni lo . Tud i t is t i , ki so 
sprva trdili, da odpadkov nimajo, 
so sedaj zadovol jn i s t akšn im 
načinom odvoza, vsi, ki smo jih 
vprašali so povedali, da je okolica 
veliko bolj čista, novih divjih odla
gališč pri njih ni opaziti. 

"Nekoč smo imeli velike težave s 
č rn im smet i ščem, ki je bilo v 
Osluševcih na zemljišču želez
niškega gospodarstva. S pričetkom 
odvoza odpadkov smo ga lahko sa
nirali in dokončno zaprli, čeprav 
se še vedno dogaja, da ponoči kdo 
pripelje kaj tistega, česar pri hiši 
ne potrebuje. Trenu tno imamo s 
smetnjaki za odvoz odpadkov po
kritih več kot 80 odstotkov krajev
ne skupnosti. Ker je naš teren do
kaj razgiban, je nekaj težav, ker av
tomobil, ki pobira smeti, ne more 
priti do vseh hiš. Posamezniki so 
znali rešiti tudi to: pri koncesio-
narju so kupili vreče za smeti in jih 
nastavili tam, kjer pobiranje pote
ka," je povedal tajnik podgorske 
krajevne skupnosti Franček Her-
gula. 

"Velikokrat se zgodi, da imamo 

več odpadkov, kot jih lahko spra
vimo v zabojnik, čeprav imamo 
večjega. Vse drugo spravimo v 
vreče od umetnega gnoja ali 
kakšne druge in smetarji jih pobe
rejo," je povedal Milan Cvetko. 

"Pred leti je bilo v našem 
jelševju ogromno divjih odlaga
lišč, nekaj nad dvesto smo jih 
našteli, sedaj pa novih odlagališč, 
za katere bi vedeli mi lovci, ni . 
Edini p rob lem, o katerem bi se 
morali dogovoriti, je, da bi v vsako 
vas ali pa vsaj v vsako krajevno 
skupnost postavili pozimi zaboj
nik za svinjske kože, saj postajajo 
te velik ekološki problem: ljudje 
jih odmetavajo, ležijo po jarkih ali 
v grmovju. Sedaj, ko je vreme še 
hladno, ne zaudarjajo tako, poleti 
pa je neznosno," dodaja Milan 
Cvetko. 

O R M O Ž A N E S K R B I 
D E P O N I J A 

Ormoška krajevna skupnost je v 
celoti pokrita z obveznim odvo
zom komunalnih odpadkov. Lani 
so bili v celoti zamenjani smetnja
ki v mestu, konec leta v Frankov-
cih in Pušencih, konec febbruarja 
pa še v drugih vaseh ormoške kra
jevne skupnosti, smo izvedeli od 
tajnika Francija Trstenjaka: "Vsi 
krajani niso vzeli smetnjakov, ven
dar ko bodo sčasoma spoznali, da 
mora vsak poskrbeti za svoje sme
ti, bo krajevna skupnost v kratkem 
času pokr i t a z odvozom. Velik 
problem pa je odlagališče komu
nalnih odpadkov. Deponija je bila 
zgrajena kot začasna, brez 
kakršnihkoli dovoljenj, sedaj pa se 
polni s smetmi ne samo iz naše, 
temveč tudi iz drugih krajevnih 
skupnosti. Občinska skupščina je 

konec lanskega leta sicer sprejela 
odlok, s katerim so opredelili naj
primernejšo lokacijo, vendar je pot 
do nje še precej dolga." 

Na podeželju je čedalje več po
sebnih odpadkov, kot so ostanki 
raznih zaščitnih sredstev, škropiv 
in barv, akumulatorji in drugo, kar 
dela napoto. Vse to je doslej roma
lo na n e p r i m e r n e kraje, tudi v 
kakšnem potoku. Spomnimo se, 
kako so učenci osnovne šole Mi
klavž opozorili, da je potok Račjak 
mrtev predvsem zaradi tega, ker v 

O r m o š k a deponi ja je urejena in u v e d e n je r e d . Ža l b o kma lu po l 
na. K a m p o t e m z o d p a d k i , bo se mora l odločit i obč insk i svet . 

Foto: Štefan Hozyan 
njegovi s t rugi ali v neposredni 
bližini mnogi vinogradniki odla
gajo strupe. Podjetje Sauberma
cher se je dogovorilo tudi za zbi
ranje teh odpadkov. O akciji so lju
di obvestili s plakati. "V Podgorcih 
smo imeli izredno dober odziv. 
Vsaj enkrat letno pa bi bilo potreb
no pobirati večje kosovne odpad
ke. Upam, da se bomo uspešno do
govorili tudi o tem," je povedal taj

nik podgorske krajevne skupnosti. 

S V E T N I K I o 
O D P A D K I H 

O odvozu odpadkov so govorili 
tudi na tretji seji občinskega sveta 
Ormož. Svetnike je motila trditev, 
da so bile največje težave z organi
z i ranim odvozom odpadkov na 
podeželju. To je negiral Slavko 
Pere s Koga, saj je pri njih, na izra
zito kmečkem območju, več kot 80 
odstotkov gospodinjstev z odobra
vanjem sprejelo organiziran odvoz 

odpadkov, prav tako na območju 
Velike Nedelje, je povedal svetnik 
Ivan Hržič, kjer je uspeh že viden, 
kljub temu da jim smetišče za veli-
konedeljskim gradom ni v čast. 

Jože Kosec je predlagal, da bi v 
nestrnjenih naseljih postavili večji 
zabojnik, kamor bi ljudje odlagali 
smeti. S tanko Pignar iz Podgor
cev pa je menil, da je za nekatere 

ljudi strošek odvoza velik in ga 
p redvsem starejši ljudje težko 
zmorejo. Župan Vili Trofenik je 
dodal, da na ormoškem Centru za 
socialno delo že pišejo seznam tis-
t ih , ki zaradi socialnih težav ne 
zmorejo plačevanje položnic za od
voz smeti. 

Svetniki so opozorili še na šte
vilne druge nerešene probleme, 
tudi na odvoz kosovnih in poseb
nih odpadkov ter na odmetavanje 
svinjskih kož. Predsednik sveta 
Alojz Sok pogreša nadzor nad iz
vajanjem koncesijske pogodbe. Po 
njegovem je tovornjak, s katerim 
odvažajo smet i , pretežak za 
podeželske ceste in nekatere so za
radi tega že načete. Svetniki so 
spraševali, zakaj z oddajo koncesi
je ni bila sprejeta še odredba o 
območjih v občini, kjer je odvoz 
smeti obvezen. To bo moral spre
jeti obč insk i svet na eni pri
hodnj ih sej. Vili Trofenik je še 
poudari l , da se je pri organizira
nem odvozu dopadkov najbolj za
pletalo v središki krajevni skup
nosti , vendar je bilo odklonilno 
vzdušje med l judmi ustvarjeno 
umetno, ker kasneje, ko so razdeli
li posode, problema ni bilo več. 
Nekateri so menili, da bodo mno
ge težave v zvezi z organiziranim 
zbiranjem in odvozom komunal
nih odpadkov v ormoški občini 
trajale tako dolgo, dokler ne bodo 
imel i svojega komunalnega 
inšpektorja. 

•» Vida Topolovec 

PFIPTFIVTT IN SCI 
Osnovni pogoj za dober uspeh 

pri napravi oz. obnovi vinograda 
je kvalitetna cepljenka. Mnogo
krat pa se nam zgodi, da smo po
sadili kvalitetne trsne cepljenke, 
a naš uspeh ni takšen, kakršnega 
smo pričakovali. Zaradi tega vam 
dajemo nekaj strokovnih napot
kov. 

Pred sajenicm p r i p r a v i m o 
zemljišče. Biti mora uležano in 
pravilno pognojeno na zalogo z 
ustrezno vsebnostjo makrolemen-
tov, humusa (vsaj 3 %) in primerne 
kislosti. Zaradi tega je nujno, da 
prej vzamemo vzorec zemlje in ga 
damo v analizo ter se posvetujemo 
s strokovno službo. Priporočamo 
gnojenje s hlevskim gnojem po celi 
površini, tako da ga kasneje pri sa
jenju ne dajemo. 

P R I P R A V A T R S N E 
C C R U E N K E 

- Cepljenko obrežemo na eno 
zdravo, lepo vidno oko, korenine 
pa na dolžino pesti (10-15 cm). 

- Cep l jenko r a z k u ž i m o -
namočimo v vodo, ki smo ji dodali 
30dagpepelinana 10 litrov vode. S 

tem preprečimo razvoj pršic. 
- Cepljenke parafiniramo (po

svetujemo se s strokovno službo ali 
trsničarjem). 

- Pred sajenjem jih 24-48 ur na
makamo v vodi. 

S A J E N J E 
- Ne sadimo v premokro ali pre-

suho zemljo ali v suho šoto! 
- Cepljenke ob pripravljanju in 

sajenju ne izpostavljamo predolgo 
soncu in vetru. 

- Pred sajenjem koren ine 
namočimo v mešanico 1/3 kravja-
ka, 1/3 vode in 1/3 ilovice. 

- Ob sajenju uporabimo le dobro 
preperel hlevski gnoj. 

- Pri uporabi koncentriranega 
komposta (bioposta) tega obvezno 
r a z r e d č i m o za 2 /3 , da nam ne 
poškoduje korenin. 

V Z R O K I Z A S L A B O 
R A S T A L I P R O P A D 

Vzroki za slabo rast ali celo pro
pad trsne cepljenke so: 

- slaba kakovost trsne cepljenke: 
nepopo lno zaraščeno cepljeno 
mesto, nedozorel, prekratek po
ganjek, nezadostno razvite koreni
ne; 

- neus t r ezno shranjevanje 
trsnih cepljenk - poškodbe zaradi 
izsuševanja korenin in cepljenega 
mesta, poškodbe zaradi plesni ali 
botritisa na poganjku, poškodbe 
zaradi premokrega skladiščenja; 

- sajenje trsnih cepljenk: sadimo 
pravočasno, od botritisa napadene 

cepljenke parafiniramo tik pred 
sajenjem, v težjih vlažnih zemljah 
ne sadimo pregloboko; 

- drugi vzroki: zbita tla, nedozo
rel hlevski gnoj ali premalo vlažna 
šota, nepravočasno založno gno
jenje. 

Skice prikazujejo faze, kako posa
dimo trsno cepljenko, pri čemer potre
bujemo kompost (kupček na skici 2), 
prst (skice 4, 5, 7) in gnoj (skica 6). 

Kmetijska svetovalna služba 

D O R N A V A , M E Z G O V C i 

%ciinlciclansfcGlišleii|e OKOLJU 
Prejšnji torek so na pobudo tu-

r is t ično-e tnografskega društva 
Liikari, ki ga šele ustanavljajo, v 
Dornavi in Mezgovcih čistili ok
olje. Akcije so se udeležili osnov
nošolci, mladinci in upokojenci, 
skratka vaščani vseh generaci j , 
kar je zelo pohvalno. 

Čeprav so sprva menil i , da po 
vasi ni smeti, so jih pobrali kar ne
kaj vreč in tako poskrbeli za lepše 
b iva lno okolje. Že res, da tam
kajšnji prebivalci zelo skrbijo za 
urejeno okolje svojih domov, vso 
idilo pa največkrat skazijo smeti na 
"nikogaršnji zemlji", kot radi ime
nujemo obcestne jarke, nabrežinc 
rek in potokov, avtobusna postaja
lišča ter p ros to re pred javnimi Smet i je bilo vel iko več , kot j ih o p a z i m o ob v s a k o d n e v n e m 
zgradbami. Tekst in foto: M.S. ž iv l jen jskem r i tmu. 

E K O L O Š K I D I E S E L 

Iz kuhm jske posofle 
v dleselski rezervoar 
V južni, vzhodni in zahodni avstrijski Štajerski se svet vrti drugače. Uporabljenega jedil 
nega olja in maščob tod ne vlivajo v straniščne školjke ali kanale, tukaj služi za pogoi 
motornih vozil. 

Od nedavnega imajo i 
v okra j ih Weiz , Har t - j 
berg , F e l d b a c h , Rad-; 
k e r s b u r g , L e i b n i t z inj 
Deu t sch l andsbe rg en-] 
k r a t e n s i s t em za reci-j 
klažo odpadnih jedilnih, 
olj in maščob . Na jp re j ' 
zberejo te odpadne sno-< 
vi v več kot 200 krajev-; 
n ih s k u p n o s t i h . TakOj 
se ne izlivajo več v ka-j 
nale , kar je povzročalo, 

ogromne stroške. Preko 
z b i r a l n e g a s i s t e m a 
S E E G ( S i i d s t e i r i s c h e 
Energie und Eivveisge-
nossenschaft) in mobil
nega zbiranja podjetja 
Saubermacher se skup
nosti razbremenijo teh 
odpadnih snovi. Vsako 
gospodin j s tvo p re jme 
za zb i ran je p r a k t i č n o 
p o s o d o . V njej se od
p a d n a j e d i l n a olja in , 

maščobe varno zberejo 
že v kuhinji. 

Letno se lahko z inten
zivnim zbiranjem zbere 
čez 450 ton snovi, ki jih 
lahko ponovno uporabi
mo. Zbrana jedilna olja 
in maščobe nato pri pod
jetju SEEG v Cmureku 
predelajo v visoko kvali
teten ekološki diesel. Iz 
450 ton odpadnih snovi 
lahko proizvedejo okoli 

360.000 l i t rov eko 
loškega diesla. V Cmure 
ku pridobljeni EKO die 
sel prihranja fosilna go 
riva, je 60 % manj sajas 
in je zato zelo prijazei 
našemu okolju. S tem, k' 
ga motorna vozila upo 
rahljajo za svoj pogon, s' 
EKO krog te regije zaki 
juči. 

Janez Letnil 
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K i i h a r s k i n a s v e t i 
Danes bomo govorili o qobah. 
Najpogostejša jed iz gob je sko-

raj gotovo gobova juha. Pripravl
jamo jo lahko na nekaj različnih 
načinov. Lahko jo pripravimo iz 
gne vrste gob, na primer šampin-
jonov, jurčkov, lisičk in takrat 
posi juha ime po vrsti gobe, iz ka
tere je narejena. Najokusnejšo 
gobovo juho pa dobimo, če upora-
bimo vsaj štiri razl ične vrste 
svežih gob. 

Najpogosteje gobovi juhi doda
mo na kocke narezan krompir, če 
pa imate več gob, pa lahko krompir 
tudi izpustite. Od začimb uporabi
mo sol, poper, lovorov list in šatraj, 
ko pa pripravljamo prežganje, mu 
dodamo fino sesekljano čebulo in 
strt česen. Prežganje naj bo bolj 
svetlo, v juho pa ga dodamo v sredi
ni kuhanja, tako da čebula in česen 
popolnoma razpadeta. Tik pred 
serviranjem juhi dodamo kis ali 
vino in kislo smetano. Po vrhu jo 
potresemo s sesekljanim zelenim 
peteršiljem. 

Če juho pripravljate iz suhih gob, 
damo gobe za nekaj minut v vrelo 
vodo ali jih z vrelo vodo poparimo 
in nekaj časa pust imo, potem jih 
odcedimo in ponovno pristavimo v 
vodo ter jih pripravimo enako kot 
iz svežih gob. V tem primeru juha 
ni tako temna. 

Gobenajlažjeshranimosuhe.Ne-
kateri kuharji dajejo celo prednost 
suhim s m r č k o m , g o b a n o m , 
lisičkam pred svežimi, ker so bolj 
okusni. Rezgove uhljavVr. ' " "• 
dobimovtrgovinahleposu.^- . 
imajo komaj kaj svojega okusa, 
pravzaprav uporabljamo le zaradi 
njihove želejaste konsistence. Do

bimo tudi suhe kitajske gobe šiita-
ki, ki so izredno okusne in jih upo-
rabl jamo tudi pri a l te rna t ivnih 
obl ikah p reh rane . Preden suhe 
gobe uporabimo, je najboljše, da jih 
okrog trideset minut mehčamo v 
mlačni vodi, odvisno od velikosti 
koščkov. Potem gobe odcedimo in 
jih lahko uporabimo kot sveže. Ko 
suhe gobe namakamo, nekoliko 
nabreknjeo, vendar jih nekoliko 
dlje kuhamo. Trije dekagrami su
hih gob ustrezajo približno 20 - 25 
dag svežih. 

Na jman j pogost način priprave 
gob v naših kuhinjah je cvrenje. 
Cvremo lahko skoraj vse vrste gob, 
s tem da so primernejše tiste, ki 
imajo večje klobuke. Najpogosteje 
cvremo šapinjone. Cvremo samo 
klobuke, če pa so manjši, pa lahko 
uporabimo tudi bet. Paniramo jih 
duna j sko ali pa r i ško . K lobuke 
šampinjonov lahko tudi nadeva
mo. Nadev si pripravimo iz na koc
ke narezanega pršuta ali rahlo pre-
kajene slanine, ki ji dodamo nari-

ban sir in peteršilj. S tem napolni
mo notrajnost klobukov, pokrije
mo z drugo kapico ali klobukom in 
paniramo. Po dva in dva klobuka 
zlepljamo s pomočjo raztepenega 
jajca, tako da robove narahlo pre
mažemo z jajcem in jih nekaj časa 
pustimo počivati. Šampinjone na
rahlo solimo in popramo od zunaj 
in šele potem paniramo. Zraven 
ocvr tn ih gob zmeraj ponud imo 
omako. Ujemajo se z majoneznimi 
omakami,omakami iz kislesmeta-
ne.drobnJakovo in podobnimi . 

Ker )e naslednji teden post, si 
lahko na ta dan pripravite kakšno 
gobovo ali ribjo jed. Zelo enostavni 
za pripravo so lignji, ki jih lahko na 
različne načine cvrete, še boljši 
okus pa dobite, če jih napolnite. 
Napolnitejih lahko z koščkom sira, 
ki ga zavijete v slanino ali pršut ali 
list blanširane špinače ali blitve, na 
koncu rahlo pritrdite z lesenim na
bodalom, solite in jih v ponvi z 
malo maščobe na hitro opečete. To
plotne obdelave pri lignjih ne po

daljšujte po nepo t r ebnem, saj 
dosežete ravno nasprotno: lignji 
niso vedno bolj mehki, ampak ved
no bolj žilavi. 

POLNJENI LIGNJI 
Za 5 oseb potrebujemo: 

-10-15 srednje velikih lignjev 
-10 dag sira v kosu 
-10-15 listov špinače ali blitve 
- sol, poper 
- maščoba za pečenje 
Omaka: 
- 5 dag olja, 2 stroka česna 
- 25 dag olupljenega paradižnika 
-2 del belega vina 
- po potrebi malo vode ali ribji fond 
- sesekljan peteršilj. 

Lignje oč i s t imo in jih dobro 
osuš imo . Sir narežemo kot za 
pomnfrit, ga narahlo solimo in po
pramo ter ga zavijemo v blanširane 
špinačine liste (liste blanširamo 
tako, da očiščene špinačne liste ku
hamo v slani vodi 1 minuto). Sir in 
špinačnelistedamo v truplignjain 
narahlo pritrdimo z lesenim nabo-
dalcem (zobotrebcem). Lignje na
rahlo posolimo še odzunaj in jih v 
ponvi na hitroopečemo zobeh stra
ni. Dodamo na kockenarezan para
dižnik ali paradižnikov concasse, 
strt česen, sesekljan peteršilj, vino 
in ribji fond ali vodo. Dušimo 10 -
15 minut . Zraven ponudimo ku
han krompir , narezan n? krhlje, 
prelit z maslom in potr^: en s se
sekljanim zelenim peteršiljem. 

NadaPignar, 
učiteljica kuharstva 
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Zasvolenost 
1. 
Zasvojenost je z epide

miološkega vidika najpo
gostejša oblika neprilago
jenega vedenja. 

Med zasvojenosti štejemo 
zlasti odvisnost od alkoho
la (alkoholizem), narkoma
nijo, tabletomanijo ter tudi 
zasvojenost s hrano, nikoti
nom, potrošnimi dobrina
mi ter pretiravano iskanje 
spolnih in drugih užitkov. 

ODVISNOST OD 

ALKOHOLA 

(ALKOHOLIZEM) 

Tudi pri nas je ta oblika 
odvisnosti najbolj razširje
na in ima vsekakor lastnost 
epidemije. Najmanj 5-10% 
odraslih prebivalcev je že 

kroničnih alkoholikov in 
nujno potrebnih zdravljen
ja, nadaljnih 20 % pa je že 
zelo blizu temu. Posebno so 
a l k o h o l n i zasvojenos t i 
podvrženi moški, saj je od
nos med moškimi in žen
skami pri alkoholikih 7:1 v 
škodo prvih. Število alko
holikov na svetu se že krep
ko približuje 30 milijonom 
in še vedno narašča. 

Tud i v Sloveniji študije 
kažejo p o d o b n o 
naraščanje ; pri nas je po 
različnih ocenah med 40 in 
80 tisoč alkoholikov. Po
datki za Gorenjsko npr. go
vorijo, da je tam kar 14,2 % 
moških kroničnih ali pri
kritih kroničnih alkoholi
kov. Podatkov za Štajersko 
žal nimam, bi pa bili vseka

kor zelo zani
mivi. 

Vzroki za 
nas tanek od

visnosti od alkohola so tako 
zunanji kot v človeku sa
mem. 

Med zunanje vzroke šte
jemo zlasti socialno-kul-
tu rne razmere , v katerih 
nekdo živi , d ružbeno 
strpnost do alkoholizma, 
dostopnost in ceno alko
holnih pijač ter pivske na
vade neke dežele. 

Med vzroki v alkoholiku 
pa jena prvem mestu njego
va osebnost. Seveda ne gre 
pozabiti tudi na dejstva, da 
je oče alkoholikov v 80 % 
tudi sam alkoholik in da 
najdemo v anamnezi alko
holikov pogosto podatke o 
neskladnost i in prepir ih 
med starši, o nezakonskem 
rojstvu, razvezi staršev in 
slabših razmerah za izo

braževanje. Čeprav ne mo
remo govoriti o specifični 
osebnosti alkoholika, vidi
mo, da se ljudje z nekateri
mi značilnostmi pogosteje 
nagibajo k zasvojenosti od 
alkohola. Teznačilnostiso: 
nesamostojnost, težave pri 
vzpostavljanju zdravih od
nosov z ljudmi, čustvena in 
in te lek tua lna nezrelost , 
razdvojenost v odnosu do 
avtoritet, nizka frustracij-
ska t o l e r an tnos t , po
manjkl j ivo samospošto
vanje, občutek krivde in 
osamljenosti. Vendar nas 
to ne sme zavesti k prehi
trim zaključkom. 

V večini primerov jealko-
holna zasvojenost splet so
cia lnih dejavnikov, pre
loml jen ih skozi p r izmo 
osebnosti, saj mnoge pote
ze osebnosti alkoholikov 
niso nič drugega kot rezul
tat neugodnih življenskih 
razmer. 

Vloga in delež osebnosti 
alkoholikov pri njihovi za
svojenosti je seveda raz
lična pri primarnih in se
kundarnih alkoholikih. 

Medtem ko je bila oseb
nost prvih že pred zasvoje
nostjo hudo motena, sežejo 
drugi - in teh je med alko
holiki največ - po alkoholu 
zato, da ublažijo različne 
življenjske probleme, sti
ske, razočaranja in udarce. 

Upoštevati moramo tudi 
dejstvo, da pride zaradi za
svojenosti naknadno še do 
novih, navadno neugod
nih potez ali pa se nekatere 
prejšnje še zaostrijo. Tako 
opazimo pri kroničnih al
kohol ik ih poleg pešanja 
spomina in inteligentnosti 
še zlasti egoizem, prepirlji-
vost, pešanje moralnosti in 
ljubosumnost. 

•» Mag. Bojan Sinko 

V s p o m f n s k e i i i 

p a r k u n e n o v n e t u l f 
D e l a v c i Elektra A r n u š s o 

prejšnjo sredo ponovno names
tili razsvetljavo v spominskem 
parku, kot so poimenovali nek
danje m e s t n o p o k o p a l i š č e v 
Ptuju. S trošek v v i š in i okrog 
tristo t i soč tolarjev je plačala 
Direkcija za gospodarsko infra
strukturo. 

Plačnik skupaj s Ptujčani, ki ima-
10 v spominskem parku grobove, in 
drugimi upa, da se bodo obiskoval
ci tega prostora temu p r i m e r n o 
obnašali in ne bodo več uničevali 
niti svetil niti grobov. In čeprav je v 
tem delu Ptuja vel iko one
snaževanja, pričakujejo, da bodo 
poslej tudi papirčki, različna emba
laža ter drugo romali v lične koše za 
,odpadke.^Naj spomnimo: ureje-
'^ost spominskega parka je ob iz-

Po pet ih d n e h so vse luči še sta le . 

boljšanju kakovosti pitne vode in 
u re jenos t i p rome ta v mestu 
odločila o lanskem prvem mestu 

Foto :Kos i 

Ptuja v slovenskem tekmovanju tu
rističnih krajev. 

' ' • - » M G 

K R V O D A J A L C I 
28 . M A R E C - Branko Laura, T i b o l c i 47 , 

G o r i š n i c a ; M a r j a n H a s a j , D o l g a lesa 10, 
O r m o ž ; D u š a n Ranišek , N o v a vas 46 , P t u j ; 
D r a g i c a I , c skovar , C i r k o v c e 60 /g , C i r k o v 
c e ; D u š a n P i š e k , L o v r e n c na D r . po l ju 7, 
L o v r e n c ; M i l a n J e r e l i i č , M o r a v c i 1 4 8 , 
B u č k o v c i ; E v g e n M u h i č , G o r i š n i c a 4 6 , 
G o r i š n i c a ; A l o j z Gajser , S t a n e č k a vas 12, 
Majšperk; Jože T o m a n i č , K u n g o i a 6 8 , K i 
d r i č e v o ; V e r a I n k r e t , K r a i g h e r j e v a 2 1 , 
P t u j ; F r a n c K u m p , S c n č a k 11 , J u r š i n c i ; 
S tane T r s t e n j a k , Ul . B. Kraigherja 18, K i 
d r i č e v o ; V l a d o B e z j a k , V o l k m e r j e v a 3 0 , 
P t u j ; Janez Se l inšek , S t o g o v c i 5/a, Ptujska 
Gora; F r a n c Pre log , Markovc i 52 , M a r k o v -
c i ; B o r i s G o r i š e k , S k r b l j e 3/a, M a j š p e r k , 
R o m a n K u k o v e c , Sp . Hajd ina 112 , Hajd i -
na; B r a n k o Zaje , I n d u s t r i j s k o nase l je , Ki 
d r i č e v o ; Marjan T o p l a k , M l a d i n s k a 4 , Ki 
d r i č e v o ; D a n i e l R o š k a r , G o r i š n i c a 146 , 
G o r i š n i c a ; B r a n i m i r A v g u š t i n , S t o p n o 
1 4 / a , M a k o l e ; Franjo V r b a n e c , K a j u h o v a 3, 
P t u j ; Jože Peršuh^ L o v r e n c na Dr . polju 5, 
L o v r e n c ; V e s n a S u l i g o j , A p a č e 59/a , L o v 
renc; A n d e l o Marač ič , t l i . 5. p r e k o m o r s k e 
2 , P t u j ; B r a n k o F e r l e ž , L a c k o v a 7, K i 
d r i č e v o ; F r a n c Čagran, Ž a m e n c i 6, D o r n a -
va; Z v o n k o M u r š e c , Zechner jeva 18, P t u j ; 
J a n e z V o g r i n e c , P o b r e ž j e 140 /a , V i d e m ; 
Franc K o z e l , Zakl 37/a , P o d l e h n i k ; L o v r o 
Rap, Laporska c. 13, Po l jčane . 

30. MAREC - F r a n c Jurgec , V o l k m e r j e 
va 9, P t u j ; Janez Krajnc , Korenjak 6, Zavrč; 
A n t o n Zajko, Pobrež je 86/a, V i d e m pri P t u 
ju; Miran Ž u p a n , A n t o l i č i č e v a 2 2 , M i k l a v ž ; 
A n d r e j G o l o b , D o r n a v a 1 3 6 , D o r n a v a ; 
Z d e n k a J u r i š e v i č , A p a č e 176 , K i d r i č e v o ; 
S t a n k o F r č e č , A p a č e 175 , L o v r e n c ; Krnil 
S a g a d i n , M i h o v c c 59 /a , C i r k o v c e ; A n i t a 
K m e t « c , « C i f k c > v č e l/c_, C i » k o * c e ; J o ž e f 

Sirec, N a d o l c 3 3 , Ž c t a l e ; S t a n i s l a v Z a v e c , 
T u r n i š k a 2 6 , P t u j ; F m i l K i r b i š , N j i v e r c e 
29 , K i d r i č e v o ; Miran K o z o d e r c , P o d l o ž e 3, 
Ptuj ska Gora; S lavko K i r b i š , A p a č e 4 5 , K i 
d r i č e v o ; A l o j z J a n ž e k o v i č , S tre lc i 5, Mar
k o v c i ; F r a n c M a j c e n , Z a g o r c i 16, T o m a ž ; 
M i r a n C a f u t a , C u č k o v a 1 3 , K i d r i č e v o ; 
M a k s P l o h i , K r a i g h e r j e v a 25 , P t u j ; A n i c a 
H o r v a t , P lacar 2 5 , D e s t r n i k ; B r a n k o D r e -
v c n š e k , M i h o v c e 4 8 , C i r k o v c e ; A n t o n i j a 
Krajnc , Korenjak 6, Zavrč ; F r a n c Zaje , Se la 
3 4 , L o v r e n c na D r a v s k e m p o l j u ; S t a n k o 
M u n d a , L a č a v e s 6 0 , K o g ; V i n k o Baurnan, 
P le ter je 70/a , L o v r e n c ; Alojz B p ž i č k o , Zg. 
Pr is tava 42A'), L o v r e n c ; Franjo Š k v o r c , J . S . 
S l a v e n s k i 2 , N e d e l j a ; D a n i c a K u i n e r , Pla
car 40 /a , D e s t r n i k ; R a d o v a n M e s a r i c , S lape 
17, Ptujska Gora; Jože K a m p l , Zg. H a j d i n a 
104/č , H a j d i n a ; T o m a ž Habjan ič , U l . 5. pre
k o m o r s k e 4 , P t u j ; A n t o n M o h o r k o , T r n o -
v c c 11, L o v r e n c ; B r a n k o Spo lenak , .V le jnac . 
2 , P t u j ; F r a n c F l o r j a n i č , M o š k a n j c i 6 4 , 
G o r i š n i c a ; A v g u s t T o p o l o v e c , L o v r e n c na 
l̂ r. p o l j u I , L o v r e n c ; C v e t k a P o d p e č a n , 
S t o g o v c i 4 5 , P t u j s k a G o r a ; M a r t i n 
K o v a č e c , Z g . H a j d i n a 17/a, H a j d i n a ; J o ž e 
M a j c e n , V i č a p c i 11 , Ve l ika N e d e l j a ; D a n i l o 
L e n d e r o , A p a č e 104, L o v r e n c na Dr . po l ju ; 
Ž e l j k o C m r c č n j a k , U l . 1. maja 6 , P t u j ; P e t e r 
N a h b e r g e r , Zupečja vas 2 0 , L o v r e n c na D r . 
p o l j u ; F r a n c T e t i č k o v i č , L o v r e n c na D r . 
pol ju 8, L o v r e n c ; A n i c a T a r o d i , Arba jterje-
va 8, P t u j ; A n k a Potrč , C. 14. d iv i z i j e 3 , M a 
r i b o r ; S t o j a n J u g , D r a v i n j s k a c . 9 1 , 
P o l j č a n e ; Pe ter Z n i d a r i č , D u p l e š k i V r h 16, 
S p . D u p l e k ; I>arko D r č i č , Z a g r e b š k a 5 0 , 
P t u j ; V o j k o P o t r č , C. 14. d i v i z i j e 3 , M a r i 
b o r ; J o ž e f P l a v e č , I v a n j k o v c i 4 , P o d g o r c i ; 
B o j a n R o j k o , O b r a d o v i č e v a 3, M a r i b o r ; 
F r a n c B o b n a r i č , N o v a ul . 12 , S p . D u p l e k ; 
B r a n k o U n u k , P r e p o l j e 72 , S tarše ; D u š a n 
G r i m š i č , K r č c v i n a B l j P m j . « 

V v r t u 
V SADNEM VRTU pohiti-

mo še s poslednjimi predspom-
ladansk imi opravi l i pri negi 
sadnega drevja, da bi cvetenje 
in oplodnja potekala nemoteno. 
Ostanki vejevja in drugi odpad
ki, nastali pri rezi, morajo sproti 
iz nasada, da tamkaj ne bi ovira
li obdelave in drugih opravil . 
Ker so zavržene veje običajno 
nepoškrop l j ene , škropljenje 
namreč opravimo po rezi, je nji
hovo puščanje v nasadu žarišče 
za razvoj in okužbo sadnega 
drevja z rastlinskimi škodljivci 
in boleznimi. Najbolje je, da jih 
sežgemo. pri starejšem sadnem 
drevju, kjer imamo drevesne 
kolobarje že v negovani ledini, 
p r avočasno , vsekakor pa še 
pred cvetenjem pokosimo, da s 
košnjo ob cvetenju ne bi morili 
čebel . Neka te re vrste trav in 
širokolistnih plodov utegnejo 
namreč prav ob tem času cvete
li, pa tudi sicer se ob času cve
tenja sadnega dravja čebele 
precej zadržujejo na trati, kjer si 
nabirajo vlago. 

Pri mladem sadnem drevju in 
sadnih vrstah, ki zaradi šibkih 
korenin zahtevajo čisto in redno 
obdelavo, drevesne kolobarje ne
mudoma, če to že ni bilo opravl
jeno pozimi, okopljemo. Na ob
delani površini drevesnih kolo
barjev ali obdelovalnih pasov so 
se pojavili najrazličnejši pleveli, 
nekateri med njimi, kot so mrtva 
kopriva, kurja črevca in podobni, 
v fazi začetne rasti izredno bujno 
rastejo, črpajo hrano na račun 
sadnih rastlin, ob tem že sprotno 
semenijo, in kar je še posebej 
škodljivo, z območja korenin 
sandega drevesa močno izčrpava
jo vlago. Pleveli zadržujejo tudi 
precej vlage, to pa je osnova za 
razvoj in širjenje glivičnih rast
linskih bolezni. 

Z gnojenjem in prehrano sad
nega drevja v tem času, pa naj bo 
to z organskimi ali rudninskimi 
gnojili, ne moremo več vplivati 
na količino sadnega pridelka v 
tem letu, bo pa to vsekakor dober 
prispevek za oblikovanje cvetne
ga nastavka za rodnost v nas
lednjem letu. Cvetni nastavek, 
od katerega je odvisna rodovit
nost, se je količinsko že zavezal v 
preteklem letu, ko je avgusta po
tekala diferenciacija, z gnojenem 
sedaj spomadi pa pripomoremo 
samo še h kakovostnejšemu pri
delku ter uspešnejši rasti in raz
voju sadnega drevja v prihodnje. 

Vse sadne vrste so že krepko v 
soku in zato lahko cepimo samo 
še za skorjo, ali kot pogosto pra
vimo, za lub. Za cepljenje mora
mo imeti na voljo cepiče, ki še 
niso odgnali in še popolnoma mi
rujejo. 

OKRASNI VRT že dobiva 
svojo cvetočo spomladansko po
dobo. Cveto zgodnje čebulnice, 
grmovnice in trajnice. Začetek 
vegetacije ter bogato in trajnejše 
cvetenje bo toliko bujnejše, koli
kor bolj bomo poskrbeli za sprot
no in popolnejšo nego okrasnega 

rastlinja v bivalnem okolju. 
Bolj smo skrbno opravili pred-

spomladanska opravila v okra
snem vrtu z obdelavo zemlje, 
gnojenjem, rezjo in varstveno 
nego, bolj so ustvarjene ugodne 
razmere za bujno rast plevelov. S 
spro tn im uničevanjem in 
izločanjem pravkar kalečih ple
velov bo mogoče okrasnemu vrtu 
vzdrževati želeno podobo. Pleve
li lahko že v nekaj dneh preraste
jo mlade cvetoče ali pa šele kaleče 
okrasne rastline in tako onemo
gočijo njihovo normalno rast in 
razvoj. 

Spomladi so rastline občutlji
vejše na okužbe z raznimi rast
linskimi glivičnimi boleznimi in 
slajše za razne rast l inske 
škodljivce kot poleti in v jeseni, 
ko so že dorastle in dovolj utrje
ne. Če opazimo posamezne bledi-
kave, rjave, mastne, plesnive ali 
podobne pege na listih ali ste
blih, kar je znak rastlinskih gli
vičnih bolezni, takšne dele rast
lin z ostrim rezilom odrežemo in 
neškodljivo odstranimo, preden 
posežemo po kemičnih priprav
kih. Tudi pri okužbah okrasnih 
rastlin z rastlinskimi škodljivci 
bodimo pozorni, da ne bi prišlo 
do uničenja rastlin. Ne pomenita 
še vsaka gosenica ali hrošček pre
plah za škodo, lahko pa jih s 
sprotnim uničevanjem omejimo. 

V vrtu ne odlašajmo s prvo 
košnjo trave. Začetna rast raz
ličnih trav je tako različna, da s 
prekasno prvo košnjo ne 
dosežemo več zlahka enotnejše 
rasti . Trato spomladi pogosto 
prehranjujemo, najbolje po vsa
kem drugem odkosu z majhnimi 
odmerki gnojil. 

V ZELENJAVNEM VRTU 
so glivične bolezni čebule in 
česna iz leta v leto večja nadloga. 
Do tako pogostega pojava bolez-
ni na čebulnicah prihaja 
predvsem zaradi enostranske 
probremenjenosti tal, neupošte
vanja kolobarjenja s temi posev
ki, neustrezne prehrane oziroma 
gnojenja z organskimi in rudnin
skimi gnojili in ne nazadnje tudi 
zaradi neupoštevanja setve oziro
ma sajenja čebulnic z vrtninami, 
ki se že po naravi v združbah 
obnašajo kot dobri sosedje. 

Ko že na mladih čebulnih lis
tih opažamo pojav belkastih ali 
rumenkastih peg, ki pozneje por-
javijo, je to znak, da je okužena z 
nevarno ras t l insko boleznijo 
čebulno plesnijo. Napadeni listi 
po predhodnem rjavenju nekoli
ko posivijo in se naposled povesi
jo, asimilacija in življenje v njih 
preneha. Bolezen se hitreje širi v 
deževnem in vlaženm vremenu. 
Kot velja za vse rastlinske bolez
ni, je zdravljenje neuspešno, zato 
škropimo in zavarujemo rastline 
le preventivno, preden bolezen 
nastopi. Če smo s to boleznijo 
imeli opravek že v prejšnjih le
tih, je toliko potrebnejše, da se 
proti njej zavarujemo preventiv
no ob letošnjem posevku. 
Čebublček, preden sadimo, na
makamo 20 minut v 0,3-odstotni 
raztopini previcura, med rastjo 
pa nasad vsakih 14 dni poškropi
mo z antrocolom ali antracolom 
combijem v 0,3-odstotni koncen
traciji. Škropivu obvezno dodaj
mo sredstvo za boljše oprijeman
je na čebulnih listih, da ne bi z 
njih spolzelo. 

Poleg varstva pred glivičnimi 
boleznimi čebulnic s pesticidi je 
učinkovito varstvo setev zdrave
ga semena, dosledno upoštevanje 
kolobarja, po katerem se čebulni
ce na isto površino lahko sadijo 
šele po 3 do 4 letih, kot sosede 
čebulnicam pa so dobri radie, 
glavnata solata, kumare, jagode, 
koper, krompir in kamilice. 

Po Thunovem setvenem kole
darju je priporočljivo sejati in sa
diti rastline, ki jih pridelujeino 
zaradi lista, 9., 10., 12., 19., 21. in 
22. aprila, zaradi plodov 10. in 
12. ter od 19. do 21. aprila, zaradi 
korenike 13., 16., in 22. aprila ter 
zaradi cveta in zdravilna zelišča 
16. aprila. 

•» Miran Glušič, ing. agr. 
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Osnovnožolke Iz ti{ycl«> 
skegci v r ta raz red z a s e 
Ptuj - dvorana Center. Tako zanimivega razpleta na cetrtffinalnem turnirju državnega 
prvenstva osnovnih šol v rokometu za starejše učenke nismo pričakovali. Športni za
vod je v sodelovanju z OŠ Ljudski vrt in RK "Mladika" Ptuj lepo izpeljal prireditev, na 
kateri je slavila ekipo OŠ Ljudski vrt Ptuj. 

To je bila velika zmaga ko
l ek t ivne igre, v kateri je bila 
katalizator vsega srednja vez
na igralka Nina Maračič. To
krat je bila v moštvu rumeno-
modrih izredno razpoložena 
Natalija Mlakar in bila pro
glašena za najboljšo strelko 
turnirja, saj je zadevala z vseh 
pozicij. 

Mlade Ptujčanke pod taktirko 
športnih pedagogov Silve Far-
tek in Milana Simca so tako do
segle še en odmeven uspeh . 
Tudi na tribunah je bilo razpo
loženje enkratno in pokazalo se 
je, da so gostitelji pravi roko
metni navdušenci. 

Rezultati: OŠ F r a n c e t a 
Prešerna Črenšovci - OS Velika 
Nedelja 16:7, OŠ Bakovci - OŠ 
Ljudski vrt (Ptuj) 7:16; za tretje 
mesto OŠ Bakovci - OŠ Velika 
Nedelja 13:12, za prvo mesto OŠ 
Ljudsk i vrt - Oš F r a n c e t a 
Prešerna 14:9. Vrstni red: 1. OŠ 
Ljudski vrt Ptuj, 2. OŠ Franceta 
Prešerna Črenšovci, 3. OŠ Bak

ovci, 4. OŠ Velika Nedelja. 
Na sklepni slovesnoti je pokal 

in s ta tus mesta Ptuja podel i l 
predsednik ženskega RK "Mla
dika" Ptuj Alojz Klaneček. Tek
me sta vzorno vodila sodnika 
Wutej in Glažar (Maribor). 

Zmagova lna ekipa: Ber l ič , 
P e t e k , M a r a č i č , P o t o č n i k , 
Šekuljica, Mlakar, Peklič, Sirec, 
P l a v č a k , O b r a n , Z e l e n k o , 

Sužnik. 
V pol f ina lu državnega 

prvenstva v Ptuju bodo nastopi
la štiri najboljša mošta SV Slo
venije: OŠ Limbuš pri Maribo
ru , OŠ Rače, OŠ F. Preše rna 
Črenšovc i in OŠ Ljudsk i vrt 
Ptuj. Sočasno bo tudi polfinale 
državnega prvenstva v malem 
nogometu za starejše, učence. 

STRELSKE NOVICE 
L D R Ž A V N A LIGA • SD 

Kranj - SD Ptuj 1642 : 1687 
Žreb je tudi letos odločil, da SD 

Kranj gosti Ptujčane v tekmovan
ju za prvaka 1. državne lige. Ptuj
ski strelci še pomnijo lansko gos
tovanje, ko so izgubili pomembne 
točke v boju za državnega prvaka. 

Trener Kramberger ni hotel za
menjati zmagovalne trojke iz SI. 
Konjic in tako je ekipa v sestavi 
Alojz Trstenjak (565 kr .) , Janez 
Štuhec (577) in Sašo Porok (545) 
s 1687 krogi s lavi la zmago . 
Kranjski strelci so nastopili v naj
močnejši postavi z brati Peternel: 
F ranc st. (548), Vinko (539) in 
Franci ml. (555), nekdanji mla
dinski prvak Evrope in večkratni 
državni prvak v tej disciplini. 

Posamično je zmagal Janez Štu
hec iz Ptuja pred klubskim tova
rišem Alojzem Trs t en jakom in 
Francem Peternelom ml. 

Zanimivo je pr ipomnit i , da so 
strelci iz Kranja le v prvi seriji po-
vedli s š t ir imi krogi prednosti, v 
drugi pa so ptujski strelci razliko 
nadoknadili in povedli ter iz serije 
v serijo povečevali prednost do 
k o n č n i h 45 krogov raz l ike . 
Takšnega poraza na domačem te
renu Kranjčani ne pomnijo, ptuj
ski strelci pa se z zmagami iz kola 
v kolo utrjujejo pri vrhu lestvice. 

Naslednji nasprotnik SD "Ptuj" 
bo ekipa Mrož iz Velenja. 

SI 
PTUJ # Regijsko prvenstvo s 

ser. zr. puško 
OSZ Ptuj je bila organizator L 

Podravskega regijskega prvenstva 
s serijsko zračno puško. Sodelova
lo je 15 ekip iz Velke, Maribora, 
Ruš, SI. Bistrice in Ptuja. Med 70 
tekmovALCI je zmagala ekipa iz 
Hotinje vasi, med posamezniki pa 
Polde Žigart s Polskave s 343 kro

gi. Med ptujskimi strelci je Lud
vik Pšajd mL, ki sicer strelja s 
pištolo, osvojil 4. mesto s 338 kro
gi in le za en krog zgrešil srebrno 
medaljo. Ptujska ekipa je osvojila 
6. mesto. 

MARIBOR • Pionirsko regij
sko prvenstvo 

Mestne strelske organizacije 
Maribora so pripravile regijsko 
p rvens tvo za pionir je s ser. zr. 
puško. Ptujska ekipa je osvojila 3. 
mesto, med posamezniki je Mar
jan Gril prav tako dobil bron. 

PTUJ # Občinska zlata 
puščica 

V nedeljo so ptujski strelci tek
movali za značko občinske zlate 
pušč ice . Osvojil jo je Ludvik 
Pšajd ml. in tako dokazal , da v 
Ptuju n ima k o n k u r e n c e med 
strelci z zr. puško in ser. zr. puško. 

A.M. 

J U D O 

v soboto, 8. aprila, je v Sloven-
ski Bistr ic i potekalo državno 
prvenstvo kadetov, od tam pa so 
se judoisti Drave ponovno vrnili 
z velikim uspehom. 

V kategoriji do 65 kg je Tomaž 
Marhold dosegel 2. mes to . Z 
odličnimi borbami je gladko zma
goval, le v finalu je tesno izgubil. 
V isti kategoriji je Dejan Vogri-
nec kljub poškodbi , ki ga pesti , 
dosegel 3. mesto. V borbi za vstop 
v finale je žal izgubil po sodniški 
od ločb i . Starejši p i o n i r N i k o l a 
Seničič je t ekmova l v višji sta
rostni kategoriji, vendar je kljub 
temu dosegel odličen rezultat - 5. 
mesto v kategoriji do 71 kg. 

Simon Starce 

O p r a v i č i l o 
V Tedniku št. 13, ki je izšel 30. 

marca 1995, je bil nk strani 15 
objavljen sestavek o jptujskihka-
rateistih z nasldvosli L id i ja 
osvo}ila bron. Ime L id i j a se v 
sestavku pojavi še nekajkrat, v 
resnici pa bi moralo povsod pi
sati L i l j ana (Vogrinec).'Obema 
odlj^iraa karateistkam« L i d i j i 
J ^ ^ I k i in L i l j an i Vogrinec, ka-
^JMBineni smo zamenjali (opo-
z<OTn šo nas, da to ni bilo prvič!), 
se za neljubo napako opravičuje
mo. • • -'^'^n'p':-

P L A N I N S K I KOTIČEK 

0 poletnih 
planinskih 
tahofih 

PD Ptuj or
gan iz i r a v 
če tr tek , 20. 
apri la, ob 
19.30 uri v 
p r o j e k c i j s k i 
d v o r a n i 
Srednješolsk 

ega centra v Ptuju zanimivo 
p laninsko predavanje o po
letnih planinskih taborih. 

Predavatelj Ciril Ambrož 
nam bo pričaral čudovita pla
ninska doživetja in prijetne 
izkušnje ormoških planincev 
na več poletnih p laninskih 
taborih v našem alpskem sve
tu. Navdušil nas bo, da homo 
tudi mi preživeli vsaj del po
letnih počitnic v gorah, saj te 
niso samo umetnostni pavil
jon, ampak tudi neprecenljiv 
in prepotreben sanatorij za 
naše duše. Nazaj k naravi, da 
bomo čim bolj naravni! 

Vide l i b o m o okrog 200 
čudovitih barvnih diapoziti
vov. Pridite! 

PD Ptuj 

ŠAH 

v Leskovcu (Dolenjska) je bilo 
v sobo to , 8. apr i la , d ržavno 
prvenstvo dečkov (rojeni 1983 in 
mlajši). Ekipa OŠ Kidričevo, ki so 
jo zas topal i Marko Bauman, 
Črtomir Strucl, Goran Bezjak in 
Mitja Kancler, je zmagala . 22 
ekip je igralo sedem kol po švicar
skem s i s temu. Prvens tva se je 
udeležila tudi ekipa OŠ Gorišnica 
in dosegla 8. mesto. 

Rezultati: Kidričevo - Senovo 
4:0; Kidričevo - Gornja Radgona 
2,5 : 1,5; Kidričevo - Borovnica 
3 :1 ; Kidričevo - Krško 1:3; Ki
dričevo - J. Aljaž Kranj 3:1; Ki
dričevo - Jesenice 3:1; Kidričevo -
Gorišnica 3,5 : 0,5. 

Vrstni red ekip: 1. OŠ Ki
dričevo; 2. OŠ Krško; 3. OŠ Stari 
trg; 4. OŠ Šoštanj; 5. OŠ Jesenice; 
6. OŠ J. Aljaž Kranj; 7. OŠ Borov
nica; 8. OŠ Gorišnica. 

Na posameznih deskah so igra
l i : 1. deska Marko Bauman 5,5 
točke; 2. deska Črtomir Štrucl 5,5; 
3. deska Goran Bezjak 4,5; 4. de
ska Mitja Kancler 4,5. 

Ekipa OŠ Kidričevo je s to zma
go ponovila uspeh pred 20 leti, ko 
je prav tako bila prvak Slovenije. 
Pohvaliti je potrebno še mentorja 
Vilija Arnejčiča, ki je bil mentor 
tudi ekipi pred 20 leti. 

BOT 

K O N J E N I Š K I K L U B S K O R B A 

Kot kaže, se konjeniški 
šport na ptujskem območju 
spet razširja. Pred leti pre
bujenemu, nekdaj zname
nitemu konjeniškemu klu
bu Turnišče se je pridružilo 
še nekaj skupin in organizi
ranih društev ali klubov. 
Mednje sodi tudi konje
niški klub v Skorbi. 

Sredi prelepih zelenih travni
kov in pašnikov med ptujskimi 
T e r m a m i in Skorbo je starejša 
kmetija, ki jo je pred leti vzel v na
jem zaprisežen ljubitelj konjev 
Slavko Strelec iz Skorbe 38 in v 
njenih hlevih uredil nekaj prive
zov oziroma staje za konje. Sprva 

S l a v k o S t r e l e c , p r e d s e d 
n ik k o n j e n i š k e g a k l u b a , s 
s v o j i m š t i r i n o ž n i m l j u b 
l j e n c e m . 
le za svojo dušo, da je ob prostem 
času lahko jahal in se ukvarjal s 
konj i , pozneje pa so se mu pri
družili še prijatelji in znanci. Šte
vilo konj je naraščalo in odločili 
so se za organizirano delovanje. 
Skupaj z desetimi prijatelji in lju
bitelji konjeništva so 13. avgusta 
lani ustanovili konjeniški klub. 

V hlevu sedaj rezgeta osem ra
sn ih j aha ln ih konjev, h i šn i 
ljubljenec pa je tudi pony, ki ga 
najraje zajahajo otroci. Člani klu
ba se zbirajo na svojem "ranču" 
vsak dan. Med tednom jahajo in 
strežejo svojim štirinožnim prija
teljem od 15. ure do mraka, ob so
botah in nedeljah, če je lepo vre
me, pa tudi ves dan. 

T r e n u t n o se pr ipravl ja jo na 
novo sezono in na šolo jahanja, ki 
jo bodo v sodelovanju z učiteljem 
jahanja iz Mar ibo ra začeli v 
začetku maja. Prijave sprejemajo 
na sedežu kluba v Skorbi 60. Po
sebnost njihove jahalne ponudbe 
so svojstveni turistični celodnev
ni izleti na konjih, ki jih izvajajo v 
skupini s svojim izkušenim vod
nikom po čudovitih predelih še 
neokrnjenih Haloz. Njihov "ranč" 
v Skorbi pa je priljubljen tudi pri 
podjetjih in raznih skupinah, ki 
lahko daleč od mestnega vrveža v 
miru prirejajo piknike in zabave, 
na katerih lahko tudi jahajo. 

Nač r t i konjeniškega kluba 
Skorba so obetavni, saj se zaveda
jo, da je tu r izem na ptujskem 
območju ena glavnih in prioritet-

N a " r a n č u " v S k o r b i j e v s a k o l e p o p o p o l d n e ž i v a h n o . 
Č l a n i in l j u b i t e l j i j a h a n j a p r i h a j a j o o d b l i z u in d a l e č . 

Fo to : M . O z m e c 
nih nalog z vel iko m o ž n o s t m i . 
Zato se bodo poleg pridobivanja 
novih članov poskušali še bolj po
vezati z občasn imi obiskovalci 

Te rm in drugimi gosti, kajti ja
hanje je v svetu zelo priljubljen in 
za vsak žep prikladen šport. 

-OM 
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Š A H / CONSKI TURNIR ZA SVETOVNO ŠAHOVSKO PRVENSTVO 

TURNIR ODPRL ZUNANII MINISTER I. THALER 
5večana otvoritev conskega turnirja za svetovno šahovsko prvenstvo in memoriala dr. Vidmarja je zbrala ugledne goste, 
iiied njimi častnega gosta, zunanjega ministra republike Slovenije Zorana Thalerja, podpredsednika mednarodne šahov
ske federacije Kurta Jungwirta, predsednika Šahovske zveze Slovenije, župana mestne občine in številne druge. Po uvod
nem nastopu tria profesorjev glasbene šole Karola Pahorja so se za mikrofon zvrstili vsi omenjeni, zraven njih pa še di
rektor turnirja in predsednik šahovskega društva Ptuj MM Danilo Polajžer in direktor Pokrajinskega muzeja Ptuj Boris 
jViiočinovič. Vsi so izrazili zadovoljstvo, da je tako velika šahovska prireditev, v tem trenutku največja v Evropi, prav na 
Ptuju. To so dan pred svečano otvoritvijo poudarili tudi na uradnem žrebanju v ptujskih termah, ko sta šahiste sprejela 
župan občine Ptuj dr. Miroslav Luci in predsednik generalnega sponzorja turnirja Perutnine Ptuj dr. Roman Glaser. 

Osrednja osebnost turnirja je 
vsekakor 64- l e tn i VM V i k t o r 
Korčnoj, dvakratni izzivalec sve
tovnega p r v a k a in e d e n naj
boljših šahistov na svetu zadnjih 
40 let. To je potrdil tudi aplavz, ki 
ga je ob predstavljanju igralcev 
doživel "strašni" Viktor. 

Že prva štiri kola so poskrbela za 
nekatera presenečenja. Največjo je 
v 2. kolu p r ip rav i l prav VM 
Korčnoj, ko je v veliki časovni sti
ski potegnil nemogočo potezo, kar 
sta oba velemojstra skupaj z glav
nim sodnikom Jankom Bohakom, 
mednarodnim sodnikom F I D E 
(namestnika sta Boris Žlender in 
Boris Rojic, državna sodnika) ugo
tovila šele ob rekonstrukciji parti
je. Ob zmagi v prvem kolu je VM 
Viktor Korčnoj naslednja tri kola 
igral dokaj r e z e r v i r a n o , saj je 
iztržil le tri remije, zato je v nadal-
jevnaju turnirja pričakovati njego
vo pravo igro. 

Rezultati: 1. kolo: Kinderman -
Enders 1:0, Korčnoj - Luther 1:0, 
Wash - Lobron 0:1, Gostiša - Ro-
batsch 1:0, Atlas - Sermek 0 : 1 , 
Landenbergue - Grosar remi, Mo-
her - Zueger 1:0, L u t z - Stanec 
remi; 2. kolo: Enders - Stanec 0:1, 
Zueger - Lutz 0:1, Grosar - Mohr 
remi, Sermek - L a n d e n b e r g u e 
remi, Robatsch - Atlas 1:0, Lobron 
- Gostiša remi, Luther - Wach 1:0, 
Kinderman - Korčno j r e m i ; 3. 

kolo: Korcno) - b n d e r s remi , 
Wach - Kinderman 0:1, Gostiša -
Lu the r 0 :1 , Atlas - Lobron 0 :1 , 
Landerbergue - Robatsch remi, 
Mohr - Sermek remi, Lutz - Grosar 
r emi , Stanec - Zueger r emi ; 4. 
kolo: Enders - Zueger 1:0, Grosar -
Stanec 1:0, Sermek - Lutz remi, 
Robatsch - Mohr remi, Lobron -
Landernbergue 1:0, Luther - Atlas 

remi , K i n d e r m a n - Gostiša 1:0, 
Korčnoj - Wach remi. 

Po š t i r ih kol ih sta v vods tvu 
nemška VM K i n d e r m a n in Lo
bron, sledijo pa Korčnoj , Mohr, 

Lutz, Grosar, Sermek, Luther itd. 
Redna kola se igrajo vsak dan od 

15. ure dalje v romanskem palaciju 
na ptujskegm gradu, turnir pa se 
bo končal 22. aprila. 

V T O R E K S T A R T A L E 
T U D I Š A H I S T K E 

Conski turnir za svetovno šahov
sko prvenstvo je od torka dalje v 

komple tn i zasedbi. 16 velemoj
strom in mednarodnim mojstrom 
se je pridružilo še 12 šahistk iz Av
strije, Nemčije, Švice in Slovenije. 
Na žrebanju v ptujskih termah sta 

jih sprejela župan mestne občine 
Ptuj dr. Miroslav Luci in predsed
nik Perutnine Ptuj dr. Roman Gla
ser s številnim9 gosti. Glavni sod
nik turnirja Janko Bohak, medna
rodni sodnik FIDE, je nato v tabe
lo vpisal šahistke po izžrebanih 
številkah. 

V torek popoldne pa je bila v ro
manskem palaciju na ptujskem 
gradu manjša s lovesnost ob 
pričetku ženskega dela conskega 
turnirja. Šahovske ure bodo merile 
čas vse do 22. aprila, ko bo znana 
zmagovalka turnirja; ta se bo ude
ležila medconskega turnirja. Za ta 
naslov se bodo potegovale tudi tri 
Slovenke: Kit i Grosar , Nataša 
Krmelj in domačinka, MM Anita 
Ličina. Prav slednja je prva članica 
domačega društva, ki je kdajkoli 
nastopila v ciklusu tekmovanj za 
svetono šahovsko prvenstvo. To pa 
je tudi najlepše "darilo" šahovske
mu društvu ob njegovi 60-letnici. 

V prvem kolu, ki je bilo na spore
du v torek, so se pomerile: Anke 
Koglin - Anita Ličina; Gundula 
Hainatz - Jana Adelheid Ramsher, 
Juta Borek - Tatiana Lenatchko, 
Kiti Grosar - Bettina Linda Tre-
bert. Marina Sergeevna Olbrich -
Nataša Krmelj in Kachiani • Keti-
no Gersinska. 

Prvi favoritki sta vsekakor vele-
mojstrici Kachiani in Lematchko. 

•frS.R. 

O s r e d n j a o s e b n o s t turnir ja je v s e k a k o r 64 - le tn i V M Viktor ; 
Korčno j (na lev i ) , o b n j e m Z o r a n Tha ler , M I lan K n e ž e v l č , : 
p r e d s e d n i k Š Z S l o v e n i j e , in Dan i lo Pola jžer , d i rektor 
turni r ja . Fo to : Kosi i 

R O K O M E T 

Prejšnjo sredo sta bili zadnji in odločilni tekmi končnice za obstanek v prvi državni moški rokometni ligi Fructal -
Drava in Inles - Inženiring Šarbek. Za Dravo se je izteklo najslabše, saj je izgubila s 24:26, Inženiring Šarbek pa je s 
25:19 zmagal v Ribnici. Ob polčasu je kazalo drugače, saj je bilo v Ajdovščini 16:9 za domače, v Ribnici pa je okrnjena 
domača ekipa vodila z 11:10. V drugem polčasu se je Drava močno približala, v Ribnici pa so gostje iz Litije domače 
popolnoma porazili. Zasluženo ali ne, je sedaj drugorazredno vprašanje. 

Ptuj torej v naslednji sezoni ne 
bo imel rokometnega prvoligaša. 
Da pa je mera polna, je edini ptuj
ski reprezentant Renato Vugri-
nec pred tem podpisal enoletno 
pogodbo s Pivovarno Laško iz 
Celja. Bojazen je, da bo moška 

ekipa razpadla, zato morajo ptuj
ski r o k o m e t n i delavci s t rn i t i 
v r s t e , zadrža t i igralce ter 
poskrbeti za ustrezen trenerski 
kader in pogoje za delo. Drugače 
napak iz lanskega poletja, ki so 
pripeljale Dravo v drugo ligo, ne 

bo mogoče hitro ali pa nikoli po
praviti. 

K O N Č N I C A V 
D R U G I L I G I 

v drugih slovenskih rokomet
nih ligah igrajo tekme končnice 

prvenstva za uvrstitev v prvo ligo. 
V vzhodni skupini je Velika Ne
delja v Krškem z 19:24 izgubila z 
Interierjem, v tekmi za peto mes
to pa je Ormož s 26:21 premagal 
Celje. 

l.kotar 

NAMIZNI T E N I S / DRŽAVNO PRVENSTVO 

Majvečji uspeli NTK Petovlo 
V soboto, 8., in nedeljo, 9. apri

la, je bilo v Ljubljani v dvorani na 
Galjevici tretje državno prvenst
vo za p ion i r j e , p i o n i r k e , posa
mezno, dvojice in mešane dvoji
ce. Igralo je 200 pionirjev in pio
nirk. Vidno vlogo so imeli tudi 
igralci in igralke N T K Petovia 
Ptuj. 

Pri fantih jeNejcu Janžekoviču 
•n Žigu Tovorniku uspel podvig, 
saj sta oba po izjemnih igrah v kva
lifikacijah dosegla po pet zmag in 
se tako uvrstila v finalni del. V fi
nalnem delu je Žiga po izredni igri 
in borbenosti vendarle moral priz
nati premoč sedmemu pionirju po 
točkah Jagru iz Ilirije - izgubil je z 
21:18 in drugi set v podaljšani igri 
24:22. Nejc je klonil proti petemu 
pionirju Celcerju iz Olimpije, ven
dar je dal vedeti in zapustil vtis, da 
^i lahko b i o tudi bolje in da raz-
Polga še vs:;j s 30% rezerve. Z de
lom bo lahko dokazal, da v novi se-
'=oni sodi med deset najboljših pio-
'lirjev Slovenije. Oba sta se uvrstila 
od 16. do 32. mesta. 

Dekleta so v slovenskem namiz-
•lem tenisu poglavje zase. Ugodno 
presenečenje je pr ipravi la Nina 
Sališek,ki ni sodila med favoritke. 

Dosegla je štiri zmage zaporedoma 
in se tako uvrstila med štirindvaj-
set najboljših pionirk Slovenije. V 
finalni skup in i je klonila prot i 
Bajžljevi iz Litije. Tudi ona je dala 
vedeti, da ima potencial in da ob 

vztrajnosti lahko v naslednji sezo
ni doseže še več. 

Najslajše pride na koncu - to pa 
so v tem primeru vsi trije finali z 
ude ležbo igralk N T K Petovia . 
Tina Safran je osvojila zlato kolaj
no pri posameznicah, branosti pa 
Breda Mojs i lov ič in Špela Lu-

Pri ženskih dvojicah je bil v fina
lu obračun ptujskih igralk s sode
lovanjem Rahotinove iz Semedele 
Koper. S prepričljivo in odločno 
igro sta naslov državnih prvakinj 

osvo)il i Mojsilovičeva - Petovia in 
Rahotinova - Semedela, srebrne 
kolajne pa prav tako par iz Ptuja 
Safranova - Luknerjeva. 

To pa še ni bil konec bere kolajn. 
V zadnjem finalu mešanih dvojic 
smo zopet videli izredno in evrop
sko igro dvojice Mojsilovičeva -
Petovia in Kogoj - Logatec, ki sta 

gladko zmagala proti dvojici Žepič 
- Križe ter Rahotin - Semedela Ko
per. Kogoj je bil obenem z dvema 
zlatima (moški dvojice in mešane 
dvojice) ter eno srebrno kolajno 
(moški posamezno) najboljši med 
fanti, Mojsilovičeva pa z dvema 
zlatima (dekleta dvojice in mešane 
dvojice) ter eno bronasto (dekleta 
posamezno) najboljša med dekleti. 

Dekleta NTK Petovie so osvojila 
skupno devet kolajn: Safranova 
zlato, s rebrno in bronas to , Lu
knerjeva srebrno in dve bronasti, 
Mojsilovičeva pa dve zlati in bro
nasto in pobrala vse naslove držav
nih prvakinj za sezono 95/96. 

Vsem igralcem in igra lkam 
iskrenečestitkeza res vrhunske re
zu l ta te , saj z dobr im delom in 
vztrajnim treningom dokazujejo, 
da se dajo dosegati vrhunski rezul
tati, kakršnih še v NTK Petovia ni 
bilo. Tako so dali najboljši odgo
vor nekaterim "zaskrbljenim", ki 
jih ni v klubu že šest do deset let, da 
se v Petovii brez njih dobro in kva
litetno dela tudi v sodelovanju z 
d rug imi klubi in da je njihova 
zaskrbljenost odveč. 

Ivan Pšajd 

NOGOMET 
3 . S L O V E N S K A L I G A -

V Z H O D 

Rezultati tekem 18. kroga: 
Šentjur - Aluminij 4:0, Bistrica 
- Pobrežje 1:2, Pohorje - Ren-
kovci 0:0, Bakovci - KOB Ford 
1:0, Dravograd - Kov ina r 1:0, 
Slovenj Gradec in Starše sta bila 
prosta. 
I.ŠENTJUR 17 12 2 3 50:16 28 
2. BAKOVCI 16 10 4 2 39:12 24 
3.ALUMINIJ 16 112 3 36:24 24 
4. DRAVOGRAD 16 9 4 3 24:22 22 
S.POHORJE 16 5 8 3 25:21 18 
6. KOB FORD 17 7 3 7 36:25 17 
7. BISTRICA 15 6 3 6 24:23 15 
8.K0VINAR -2 16 6 4 6 15:17 14 
9.RENK0VCI 17 5 4 8 18:23 14 
lO.OMVSTARŠE 16 5 3 8 16:20 13 
11.SVOBODA 12 2 2 8 15:32 6 
12.SLOVENJ GRADEC 16 1 4 11 13.36 6 
13.P0BRE!jE 16 2 1 13 15:55 5 

Š E N T J U R - A L U M I N I J 

4 : 0 ( 2 : 0 ) 

Igrišče v Šentjurju, gledalcev 
o k o l i 800 , s o d n i k V i v o d iz 
Doliča. 

Aluminij: Budmir, Kristofič, 
Žemljic (Emeršič), Grbavac, Hor
vat, Žitnik, Gajser, Fridl, Hojnik, 
Pavlic in Kmetec. 

N o g o m e t a š i A l u m i n i j a so v 
derbiju kola tretje slovenske no
gometne lige - vzhod ponovno 
razočarali. Igrali so preveč med
lo in neborbeno, da bi lahko kaj 
dosegli proti ekipi Šentjurja. V 
treh dejanjih tega prvenstva so 
dobi l i t r inajst zadetkov. T u d i 
sodnik ni sodil proti njim. V 32. 
m i n u t i s r e č a n j a je i z k l j u č i l 
domačega napadalca Valeka in 
igralci iz Kidr ičevega so imeli 
skoraj uro igralca več. Po začet
n e m v o d s t v u d o m a č i h s m o 
p r i č a k o v a l i i z e n a č e n j e , t o d a 
d o m a č i n i so z ig ra l cem manj 
dosegli t r i zadetke . Mogoče je 
rezultat premajhen. 

Na igrišču je potrebno misliti 
samo o nogometu , če pa nekdo 
ne vloži želje in hotenja v zma
go, se ponavadi ne konča dobro. 
Za Aluminij prvenstvo še ni iz
gubljeno. Toda zapraviti pred
nost treh točk iz jesenskega dela 
v štirih pomladih kolih je le pre
več. 

V s o b o t o je že n o v a p r e i z 
kušnja. V Kidričevem bo nasto
pila močna ekipa iz Bakovcev. 
Ali je mogoče prehi tro pričako
vali bol jšo igro? O b č i n s t v i si 
želi samo dobrih iger in zadet
kov. 

D.K. 
Razpored tekem 19. kroga: 

sobota, 15. aprila, ob 16.30: 
Aluminij - Bakovci, Dravograd 
- B i s t r i c a , K o v i n a r - S t a r š e , 
K O B F o r d - Pohor je , Slovenj 
Gradec - Pobrežje, ekipi Šentjur 
in Renkovci sta prosti. 

1 . M E D O B Č I N S K A L I G A 

P T U J 

Rezultati tekem 14. kroga: 
Dornava - Pragersko 4:0, Boč -
Bukovci 1:0, M T F Markovci -
S r e d i š č e 0 : 1 , V i d e m - Žoga 
Stojnci 1:4, Hajd ina - Gerečja 
vas 1:2, Rogozn ica - Slovenja 
vas 2:2.-
1.Ž0GAST0JNCI 14 8 5 1 28:16 21 
2.6EREČJAVAS 14 7 6 1 28:13 20 
3.D0RNAVA 14 7 4 3 30:19 18 
4.SREDIŠČE 14 7 3 4 47:20 17 
5.VIDEM 14 8 O 6 28:22 16 
6.HAJDINA 14 7 1 6 34:27 15 
7,S0Č 14 5 5 4 22:20 15 
8. PRAGERSKO 14 4 5 5 32:38 13 
9.MTFMARK0VC1 -1 14 4 2 8 23:33 9 
10.ROGOZNICA 14 1 7 6 13:23 9 
11.BUKOVCI 14 2 3 9 11:37 7 
12. SLOVENJA VAS 14 1 5 8 19:47 7 

Š P O R T - 1 5 

Razpored tekem 15. kroga: 
ponedeljek, 17, aprila, ob 
16.30: R o g o z n i c a - D o r n a v a , 
Slovenja vas - Hajdina, Gerečja 
vas - V i d e m , Ž o g a S to jnc i -
M T F Markovci, Središče - Boč, 
Bukovci - Pragersko. 

2 . M E D O B Č I N S K A LIGA 

P T U J 

Rezultati tekem 11. kroga: 
Hajdoše - Gorišnica 1:2, Skorba 
- T r ž e č 2 :2 , Pago L e s k o v e c -
Apače 1:1, Mladinec - Podvinci 
4:2,Grajena - Sp. Polskava2: l . 

1.GORIŠNICA 11 9 1 1 33:15 19 
2.APÂE 11 7 1 3 21.15 15 
3.MUDINEC 11 7 O 4 22:22 14 
4.GRAJENA -1 11 7 O 4 36:18 13 
5. PODVINCI -1 11 6 1 4 35.23 12 
6.TRŽEC 11 3 4 4 22:27 10 
7. PAGO LESKOVEC-1 11 3 3 5 30:24 8 
8. HAJDOŠE 11 3 1 7 24:27 7 
9. SKORBA 11 1 3 7 15:32 5 
lO.SP.POLSKAVA 11 1 2 8 11:46 4 

Razpored tekem 12. kroga: 
sobota, 22. aprila, ob 16.30: Sp. 
Polskava - Mlad inec ; nedelja, 
23. aprila, ob 10.30: Podvinci -
P a g o L e s k o v e c , T r ž e č - Haj 
doše; ob 16.30: Apače - Skorba, 
Gorišnica - Grajena. 

M L A D I N S K A LIGA M N Z 

P T U J 

Rezultati tekem 18. kroga: 
Bukovci - Slovenja vas 1:2, Boč 
- Žoga Stojnci 3 :1 , Rogoznica -
M T F Markovci 4:0, Gerečja vas 
- Gor i šn i ca 1:8, Ha jd ina - Bi
str ica 1:2, Videm - Pragersko-
Polskava 1:1. 

I.VIDEM 14 11 3 O 60:7 25 
2. HAJDINA 15 9 2 4 57:18 20 
3.BISTRICA -1 15 10 1 4 34:22 20 
4. DORNAVA 14 8 3 3 34:14 19 
5. ŽOGA STOJNCI 15 8 1 6 40:32 17 
6.G0RIŠNICA -2 15 8 2 5 46:26 16 
7.PRAG.-P0LSK 14 5 5 4 36:18 15 
S.ROGOZNia 15 6 3 6 38:25 15 
9. BUKOVCI 15 4 4 7 27:30 12 
10. BOČ 15 5 2 8 30:37 12 
11. SLOVENJA VAS 15 4 2 9 16:45 10 
12. MTF MARKOVCI-1 15 2 2 11 11:75 5 
13.GEREČIAVAS 15 1 O 1417:97 2 

Razpored tekem 19. kroga: 
sobota, 15. aprila, ob 16.30: Vi
dem - Bukovci , Pragersko-Pol-
s k a v a - D o r n a v a , B i s t r i c a -
Gerečja vas, Gorišnica - Rogoz
n i c a , M T F M a r k o v c i - Boč , 
Žoga Stojnci - Slovenja vas. 

Branko Lešnik 

Š E S T O K O L O R E P R E Z E N 

T A N C M N Z 

V nedeljo je bilo v Bakovcih 
na i g r i š č u N K Bakovc i šes to 
kolo t ekmovan j r e p r e z e n t a n c 
M N Z za starejše in mlajše dečke 
m e d M N Z M u r s k a Sobota in 
M N Z Ptuj. 

M N Z M . S O B O T A - M N Z 

P T U J m [ . d . 1 : 3 

G o s t j e , ki so p r i p o t o v a l i v 
Bakovce po točki, saj bi se z nji
ma vključili v boj za najboljše 
s l o v e n s k o m o š t v o , so začel i 
srečanje slabo. Toda v nadalje
van ju t e k m e so se r a z i g r a l i 
Dončcc, Panikvar in Hvaleč ter 
so zagotovi l i svojemu moštvu 
novo pomembno zmago. 

M N Z M . S O B O T A - M N Z 

P T U J s t . d . 3 : 1 

Gostitelji iz Murske Sobote so 
pr ipravi l i Ptujčanom neprijet
no presenečenje. Ti so se sicer 
dobro upirali , a so na koncu mo
rali pr iznat i premoč. Utrjenost 
je opravila svoje, kajti v soboto 
so odigral i srečanje z ljubljan
sko Olimpijo. 
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U K R E P A N J E Z O P E R 
B O L N I C O V V E L E N J U 

Odgovor Neodvisnim sindika
tom Slovenije 

V svojem odprtem pismu mini
stroma za zdravstvo in notanje za
deve z dne 8. marca 1995 ste vlogo 
policije pri ukrepanju zoper Vojko 
Draškovič in njenega sina Stevana 
Kokanoviča, ki je potekalo 1. marca 
1995 v večernem času v Velenju, 
ocenili p r i s t ransko in zelo 
pavšalno. Omejili ste se zgolj na 
ocenjevanje trenutka, niste pa niti 
skušali poiskati vzrokov in drugih 
znači lnost i , ki so pripeljale do 
takšnega ukrepanja, v katerem je 
policija zgolj sodelovala z drugimi 
subjekti. Zaradi tega Vam želimo 
najprej pojasniti razsežnosti in 
vzroke. 

1. Vojka Draškovič je bolnica, ki 
se je več let zdravila zaradi duševne 
bolezni. V letu 1994 je zdravljenje 
povsem opustila in tudi zdravil ni 
več jemala. Zaradi poslabšanja bo
lezni in potencialne nevarnosti za 
okolico so zdravstveni delavci sve
tovali nujno prisilno bospitalizaci-
jo. Te zaradi tega, ker se je bolnica 
zaklepala v stanovanje in grozila s 
fizičnim napadom, sami zdravstve
ni delavci niso mogli opraviti. Za

radi tega je 28. februarja 1995 njen 
lečeči zdravnik na PP Velenje nas
lovil dopis oziroma zaprosil za asis
tenco ob prisilni hospitalizaciji. 

2. Stanovalci stanovanjskega blo
ka na Kidričevi 55 v Velenju so se 
na različne naslove pritoževali, da 
jih Vojka Draškovič fizično napada 
(zlasti otroke), jim grozi, tudi s 
tem, da bo zažgala blok, vlamlja v 
stanovanja ipd. Zaradi tega sta bila 
21. februarja 1995 predstavnika sta
novalcev na pogovoru pri županu 
mestne občine Velenje (zabeležba 
št. 135/95 z dne 22. februarja 1995). 
Pri tem sta opozorila tudi na skraj
no možnost , da sami stanovalci 
obračunajo z njo, zlasti takrat, ko se 
bo znašala nad njihovimi otroki. 

Policijski postaji Velenje so bile v 
letu 1994 podane tri zahteve, da za
radi ogrožanja varnosti s s trani 
Vojke Draškovič ustrezno ukrepa. 
To so policisti tudi storili. 

3. Dne 1. marca 1995 je bilo v 
večernem času, po 19.00 uri, dogo
vorjeno, da se uresniči prisilna ho-
spitalizacija bolnice s pomočjo po
licije. Pri tem želimo opozoriti na 
nekatere splošne značilnosti v zve
zi s pomočjo policije drugim orga
nom in organizacijam ter skupnos
tim z javnimi pooblast i l i , da 
uspešno opravijo naloge, ki sodijo v 
njihovo pristojnosti: 

- takšna pris tojnost oziroma 
dolžnost je opredeljena v 38. členu 
Zakona o notranj ih zadevah. V 
konkretnem primeru je pomembno 
tudi določilo 49. člena Zakona o 
zdravstveni dejavnosti. Njegovo 
bistvo je v tem, da lahko sam zdrav
nik ob določenih pogojih bolnika 
napoti na zdravljenje v psihiatrično 
bolnišnico tudi brez njegove privo
litve. Pri tem lahko zahteva pomoč 
pristojnih organov za notranje za
deve; 

- pisni zahtevek za takšno pomoč 
je potrebno poslati pristojni poli
cijski postaji ali upravi za notranje 
zadeve najmanj 3 dni pred tem 
opravilom. Izjemoma lahko v nuj
nih primerih zaprosijo za pomoč 
tudi v krajšem času in ustno. V 
konkretnem primeru je bila torej 
presoja zdravnika zdravstvenega 
doma v Velenju bistvenega pomena 
za odločitev, da se pomoč policije 
zagotoviti takoj in zgolj na podlagi 
ustne zahteve; 

- o ukrepih med izvajanjem prisil
ne hospitalizacije odloča, tako je 
bilo tudi v konkretnem primeru, 
zdravnik. Policija je dolžna osebe 
opozoriti, naj privolijo v izvrševan
je, sicer bodo uporabljena prisilna 
sredstva. To je bilo tudi v tem pri
meru storjeno. Torej je v tem obse
gu osnovna naloga policije, da za

gotovi varnost izvajalcem, prepreči 
oviranje postopka ipd., skratka 
omogoči uspešno izvedbo uradnega 
opravila. 

4. Pomoč zdravstvenim delavcem 
zdravstvenega doma Velenje so nu
dili policisti PP Velenje. Na poziv 
in prigovarjanje zdravnika 
Draškovičeva in njen sin, ki se je ta
krat nahajal pri njej, nista hotela 
odpreti vhodnih vrat v stanovanje. 
Ker so zdravstveni delavci tak od
ziv pričakovali, so odredili, naj mi
zar vrata odpre s silo. Mati in sin sta 
se na tašno odpiranje vrat odzvala 
zelo agresivno. Kokanovič je upo
rabil solzilec, zato je pl inski 
razpršilec uporabil tudi policist. 
Draškovičeva in njen sin sta se nato 
umaknila v dnevno sobo in se zaba-
rikadirala. Iz nje sta skozi odprtino 
nad vrati metala različne predmete 
(sekira, uteži, likalnik ipd.) na poli
ciste in s tem skušala zdravstvene
mu osebju in policistom preprečiti 
dostop do njiju. Pri tem sta bila dva 
policista poškodovana. 

5. Pravilo je, da se zoper duševne 
bolnike uporabijo sredstva in pri
pomočki, ki jih imajo zdravstveni 
delavci za ta namen. Ker pa je doga
janje v stanovanju prešlo v kaznivo 
ravnanje (poskus preprečitve urad
nega dejanja uradni osebi; 
prekršek zoper javni red in mir), je 

ukrepanje prešlo iz asistence v in
tervencijo, ki jo je neposredno vo
dil in usmerjal komandir. Zaradi 
poškodovanja dveh policistov je 
zahteval prihod treh dodatnih in 
ustrezno zaščitno opremo (čelade 
in neprebojni jopiči). Ker sta se ne
varnost oziroma ogroženost 
stopnjevala, je odpredil, da se vrata 
v dnevno sobo odprejo s silo, pri 
čemer so uporabili sredstva, ki so 
bila na razpolago (krampi, teža tele
sa ipd.). Ob tem je Draškovičeva 
grozila, da bo skočila skozi okno 
(stanovanje je v III. nadstropju). 
Zaradi tega je bila angažirana tudi 
gasilska enota in je pod blokom na
mestila zračno blazino. 

6. Po nasi lnem odprtju vrat v 
dnevno sobo so policisti s trans
portnim prijemom obvladali Koka
noviča in mu zaradi bojazni nadal
jevanja kršitve in lastne zaščite na
deli sredstva za vezanje in vklepan
je. Eden od policistov pa je prijel 
Draškovičevo in jo pospremil do 
reševalnega vozila. Tam so ji 
zdravstveni delavci nadeli prisilni 
jopič. Na poti do policijskega inter
vencijskega vozila je Kokanovič 
brcnil eno stanovalko. 

Zdravs tveni delavci so 
Draškovičevo odpeljali v bol
nišnico v Vojniku, policisti pa nje
nega sina na PP Velenje, kjer so ga 

pridržali do uradnih ur sodnika za 
prekrške. Pred tem ga je pregledala 
zdravnica, saj je bil med upiranjem 
poškodovan po nosu. Ocenila je, da 
za pridržanje ni zadržkov. 

Ocenili smo, da je bil asistenca iz
vedena zaradi upravičene prošnje 
in zakonita. Tudi prisilna sredstva, 
ki so bila pri tem uporabljena, so 
bila uporabljena v skladu s pozitiv
no zakonodajo. Uporabljena so bila 
stopnjevano, kar kaže na hotenje, 
da se uradna naloga opravi s kar 
najmilejšimi posledicami. V bistvu 
teh skorajda ni bilo, saj škode, ki 
sta si jo sama prizadejala mati in 
sin, ne gre pripisovati brutalnosti 
ali brezobzirnosti policistov. 

Zaradi nedavnih dejstev ne more
mo sprejeti Vaših kvalifikacij na 
račun policije kot celote ali mini
stra samega. Primerjava s "starimi 
dobrimi boljševističnimi časi" je 
zgolj floskula, ki ste jo iz takih ali 
d rugačnih nagibov zapisali v 
odprtem pismu. 

Naš odgovor pišiljamo vsem, ki 
ste jim Vi poslali svoje odprto pi
smo. Posebej pa bomo svoje mnenje 
poslali sredstvom javnega 
obveščanja. 

Andrej Ster 



f EDNIK - 1 3 . A P R I L 1 9 9 5 P O S L O V N A S P O R O Č I L A - 17 







P T U J / IZBIRA OSEBNE-GA Z O B O Z D R A V N I K A SE JE PRIČELA 

Prvega aprila se je pričelo prvo leto izbire osebnega zobozdravnika in ginekologa. V ptujskem zdravstvu so, 
kolikor so mogli, upoštevali ta datum, čeprav povsod v prvih dneh še niso imeli obrazcev o izbiri. Od zava
rovalnice so dobili le vzorec, za obrazce pa so v zavodih morali poskrbeti sami. Kot na začetku izbire oseb
nega zdravnika, ki še traja, se je tudi tu pokazalo, da imajo občani o izbiri osebnega zobozdravnika in gi
nekologa premalo informacij in da so zbegani. 

o izbiri osebnega zobozdravni
ka smo se pogovarjali z dr. Jožico 
Reberc, specialistko pedontolo-
ginjo, vodjo organizacijske enote 
v javnem zavodu Zdravstveni 
dom Ptuj. 

TEDNIK: Kaj moramo občani 
vedeti o izbiri osebnega zoboz
dravnika? 

Dr. Reberc: "Tudi doslej je 
vsakdo imel izbranega zobozdrav
nika - šel je k tistemu, h kateremu 
je rad hodil. V zobozdravstvu smo 
že doslej, zlasti še na oddelku za 
mladino, imeli določene okoliše 
po šolah, h ka teremu so spadali 
otroci neke šole in predšolski otro
ci, ki so se kasneje vpisali v to šolo, 
da so imeli svojega izbranega zo
bozdravnika in niso iskali pomoči 
od vrat do vrat. 

Menim, da je tudi doslej vsakdo 
lahko pr i še l na v r s to , kadar je 
želel. Sedaj pa je zavarovalnica 
postavila zahtevo, da se še s svojim 
podpisom opredeliš za izbranega 
zobozdravnika. To je sicer pravil
no, vendar bi nakazala na težavol 
glede na to, da želijo, da ima vsaki 
zobozdravnik za odrasle največ | 
3600 izbranih bolnikov; povprečje| 
je 2452. To pomeni, da vsi vpisani| 
pac ien t i ne bodo mogli p r i t i v | 
enem letu k izbranemu zobozdrav-| 
niku, da bi jim opravil vse želenelj 
storitve. Kvota storitev ali denarja,! 

koliko lahko en oziroma vsi zoboz
dravniki na našem območju nare
dimo na račun obveznega progra
ma za prebivalce bivše občine Ptuj 
ali sedanjih devetih novih občin, je 
omejena." 

TEDNIK: Kdo je lahko izbrani 
osebni zobozdravnik? 

Dr. Reberc: "Najprej bi poveda
la, kdo ne more biti izbrani osebni 
zobozdravnik. Zavarovane osebe 
se ne morejo opredeljevati za spe
cialiste oralne in maksilofacialne 
kirurgije in ortodonte. Specialisti 
za ustne bolezni in paradontologi-
jo, pedoatologi, tudi protetiki, h 
kateremim so pacienti poslani z 
napotnico, bodo naredili zanje le 
tisto, kar je dovolil izbrani zoboz
dravn ik . V manjšem obsegu pa 
bodo tudi ti specialisti lahko izbra
ni osebni zobozdravniki." 

TEDNIK: Kako pa je za otroke 
in m l a d i n o , t u d i zanje velja 
n a č e l o izbire o s e b n e g a zoboz
dravnika? 

Dr. Reberc: "Tudi. Tam, kjer je 
že sedaj bila ambulanta za odrasle 
in o t roke , bo tako ostalo tudi v 
bodoče, čeprav se že opaža, da so v 
najemnih ambulantah, kjer sedaj 
delajo zasebni zobozdravn ik i , 
mladi nekako potisnjeni ob stran 
in da se ne uveljavljajo dispanzer
ske metode. Tega bi se morali za
vedati tudi starši in poskrbeti, da 

bodo njihovi otroci redno hodili k 
zobozdravniku. Zdravje se namreč 
prične v ustih. Do otrokovega 15. 
leta starosti morajo listino za iz
branega zobozdravnika podpisati 
starši . V ambulantah , ki so pre
težno o t roške , po teh pravi l ih 
odrasli pacienti ne bi smeli izbirati 
otroškega zobozdravnika kot svo
jega izbranega osebnega zoboz
dravnika, čeprav je doslej veljalo 
pravilo, da je bilo v teh ordinacijah 
pet do deset odstotkov odraslih." 

TEDNIK: Ali obstaja bojazen, 
da bi glede na kadrovske proble
me v ptujskem zobozdravstvu ka
teri od občanov ostal brez izbra
nega zobozdravnika? 

D r . R e b e r c : "Na področju 
odraslega zobozdravstva skorajda 
ne, če velja, da bi moral en zoboz
dravnik 'skrbeti ' za 3600 pacien
tov, vendar pa je problem v tem, da 
bo vsak pacient kvečjemu prišel na 
vrsto dvakrat na leto na račun za
varovalnice v okviru obveznega 
programa. 

Glede na zastavljeno dispanzer
sko metodo dela pri otrocih, po ka
teri smo iz vrtcev in šol klicali sku
pine otrok, jih sistematsko pregle
dovali ter skrbeli za i ravje njiho
vega zobovja s preventivnimi me
todami, lahko zdajšnja pravila v 
mnogočem ogrozijo dobre rezulta
te 15-letnega dispanzerskega dela. 

s ka te r im smo karies b is tveno 
zmanjšali. Najboljše bi zato bilo, 
da v otroškem in mladinskem zo
bozdravstvu ostane tako kot do se
daj, da otroci ostanejo pri dosedan
jem zobozdravniku. V nasprotnem 
se lahko zgodi, da se bo obolevnost 
zobovja pri mladih znova povečala 
in da se bodo rezultati 15-letnega 
dela izničili." 

TEDNIK: K e r gre pr i izbir i 
osebnega zobozdravnika zgolj za 
formalnost - za izpolnitev obraz
ca, moramo s tem hiteti? 

Dr. Reberc: "Prav je, da se vsak 
vpiše, ko pride, da se bo videlo, kaj 
se bo zgodilo z izbiro v prvem letu. 
Naše izkušnje pa kažejo, da imajo 
zobozdravniki za odras le letno 
največ od 800 do 850 pacientov." 

Na koncu lahko k vsemu le pri
pišemo, da smo z novimi pravili 
zavarovalnice sicer dobili pravico 
izbire, kako pa bomo pravice do 
zdravstvenih storitev uresničevali 
v praksi , je že drugo vprašanje. 
Država in zavarovalnica sta si roke 
oprali, pacient pa naj se znajde, kot 
ve in zna. Kljub obveznemu in do
datnemu zavarovanju je pot do ne
katerih storitev zelo dolga, če pa si 
samoplačnik, pa so ti odprta vsa 
vrata. 

•* MG 

O l a s b e n i p o i M i t i i l k 

v C i r l « i w c i l i 

V petek zvečer j e bi la v cir-
kovški dvorani javna radijska 

oddaja Glasbeni popotnik ob 
obletnici oddaje radia Ptuj, ki je 
na sporedu vsako nedeljo ob 10. 
uri. 

Gledalcem so se z odličnim pro
gramom p r e d s t a v i l i i n njegovi 
muzikanti, citrar Miha Dovžan s 
pevko Jožico Kališnik, pevka Jožica 
Svete in mladi harmonikar Dejan 
Žafran iz Bohinja. Obiskovalce je 
izjemno navdušil pevski trio Avse-
nikov Jožica Kališnik, Jožica Sve
te in Alfi Nipič, ki so ob spremljavi 
od l ičn ih Alfijevih muz ikan tov 
obudili spomin na nepozabne Av-
senikove viže. Prireditev oziroma 
oddajo sta povezovala Smiljan 
Greif in Rado Škrjanec, posnela 
pa tudi ekipa najmočnejše zasebne 
televizi jske postaje v Sloveniji 

O d l i č n a pr i redi tev je navduš i la vse , ki so minul i petek prišli v 
c i r k o v š k o d v o r a n o . Foto: I. kotar 

M M T V iz Ljubl jane . Kaže , da 
bodo zelo ugodni odmevi med gle
dalci, nastopajočimi, organizatorji 

in televizije! spodbudili še več po
dobnih prireditev. 

l.kotar 

P T U J / ŽUPNIJA SV. OZBALTA SE JE ODLOČILA ZA GRADNJO NOVE CERKVE 

T 0 i i i d | i i i k c m i d i z c i 

wmMm p l v | s l » c e r k e v 
župni ja sv. Ožbalta na Ptuju, 

ki jo vodijo patri kapucini , se je 

odločila za gradnjo nove cerkve. 

I m e n o v a l a se bo po s v e t n i k u 

našega časa, kapucinu iz Herceg-

n o v e g a P e t r u M a n d i č u . Te -

Skica pročel ja nove cerkve , ki 
j o j e z a s n o v a l a r h i t e k t d r . 
J o ž e M a r i n k o . 

meljni kamen novega pastoral
nega objekta bodo položili na ve
likonočni ponedeljek ob 16. uri. 
B lagos lov i l ga bo mariborski 
škof dr. Franc Kramberger. 

Kulturni kiižem 
kražem 

PTUJ # D a n e s ob 17. uri bo v 
Narodnem domu medobčinska 
revija mladinskih pevskih zbo
rov, na keteri bo nastopilo 12 
zborov. 

PTUJ #Danes ob 17. uri bo na 
mladinskem oddelku Knjižnice 
Ivana Potrča Ptuj velikonočno 
obarvana pravlj ica o zajčkui^ 
Hopku. 

VITOMARCI # V ponedeljek, 
17. aprila ob 15. uri bo dramska 
skupina PD Vi tomarc i še 
zadnjič zaigrala letošnjo kome
dijo Gosposka kmeti ja pred 
domačim občinstvom. 

PTUJ # V torek, 18. aprila bo ob 
19.30 v gledališču koncert Adija 
Smolarja. 

PTUJ # V sredo, 19. aprila bo v 
gledališču gostovalo Lutkovno 
gledališče tri iz Kranja s predsta
vo Peter Klepec. Predstave bodo 
za mlajše šolarje ob 9., 11. in 13. 
uri. 

PTUJ # V četrtek, 20. aprila bo 
18. uri v Narodnem domu avdi
cija za otroški pevski zbor, ki ga 
bo vodila pri Z K O Magda 
Damiš. Na vadicijo vabijo otro
ke od 6. do 9. leta. Drugi del avdi-
cijebo24. aprila ob 18. uri. 
PTUJ # 0 d 20. do 22. aprila bo 
na ptujskem gradu ponovno se
minar rauzikozofije, ki ga bo vo
dila mag. Catherine Phillips iz 
Velike Britanije. 

PTUJ # V petek, 21. aprila bo v 
gledališču predstavljen pesniški 
prvenec Aleša Štegerja Šahovni
ce ur. 

VIDEM # V soboto, 22. aprila 
bo ob 19. uri v telovadnici me
dobčinska revija odraslih fol
klornih skupin. 

PTUJ # V Miheličevi galeriji je 
še na ogled razstava del Borisa 
Žoharja. 

KINO PTUJ # T a teden je ob 
18. uri na sporedu ameriški film 
Končtia hi t ros t , ob 20. uri pa 
ameriški film Maska. 

ČRNA KRONIKA 
DEKLICA UMRLA NA KRAJU 

NESREČE 

v torek, 4. aprila, ob 18.45 je Janko 
H. iz Zgornj ih Verjan, Sv. Trojica v 
Slov. goricah, v bližini svojega go
spodarskega poslopja s pomočjo 
traktorja črpal gnojnico iz rezervoar
ja. Na traktorju je bil v pogonu nnotor, 
ki je poganjal kardansko gred. 
Vrtečemu se kardanu se je približala 
dveletna G.H. Zgrabilo ji je obleko in 
lase ter jo potegnilo. Pri tem se je de
klica tako hudo ranila, da je umrla na 
kraju nesreče. 

ODTRGAN PRIKLOPNIK V AVTO 

Po magistralni cesti od Rimskih To
plic proti Laškemu je v torek, 4. aprila, 
ob 14.10 vozil tovornjak s priklopni
kom Ivan K. s Turškega Vrha, občina 
Zavrč. Med vožnjo se je na tovornjaku 
nenadoma odlomil priklop. Zaradi 
tega je priklopnik "zapeljal" na levo 
polovico cestišča, po katerem je prav 
tedaj vozil osebni avto Jožef G. iz 
Šempetra pri Žalcu. Voznik osebne
ga avtomobila je kljub zaviranju in 
umikanju v desno silovito trčil v pri
k lopnik. Voznik, 55-letni Jožef 
Gračner, je ostal ukleščen v zveriženi 
pločevini in je zaradi hudih ran umrl. 
Hudo ranjena je bila njegova sopotni
ca Marija P. iz Celja. 

UMRL POD TRAKTORJEM 

v sredo, 5. aprila, popoldne je 66-
letni Franc V. iz Ihove, Benedikt v Slo
venskih goricah, s kmetijskih traktor
jem delal na svoji njivi. Pri obračanju 
je zapeljal na strmo nabrežino, traktor 
se je prevrnil in Franca V. pokopal 
pod seboj. Zaradi hudih ran je umrl 
na kraju nesreče. 

TRČILA MOPEDISTKA IN 
TOVORNJAK 

v križišču lokalnih cest v Dornavi 
sta v četrtek, 6. aprila, nekaj pred 14. 
uro trčila voznica kolesa z motorjem 
Natalija Š. iz naselja Slomi pri Po-
lenšaku in tovornjak, ki ga je vozil 
Alojz V. iz Dornave. V nezgodi je bila 
Natalija Š. hudo ranjena. 

V TRKIH AVTOMOBILOV 
POŠKODOVANA PEŠKA 

v soboto, 8. aprila, okoli 17. ure je 
po regionali cesti od Markovcev proti 
Stojncem vozil osebni avto Branko B. 
iz Bukovcev. Pri zaviranju v levo v Bu
kovcih je trčil v osebni avto Terezije 
M. iz Ptuja. Pri tem gaje odbilo desno 
na pločnik, kjer je trčil v parkirani to
vornjak Franca Z. iz Senešcev. Avto 
Terezije M. je odbilo nazaj in je trčil v 
pešca Branka N. iz Gorišnice in Mari
jo B. iz Bukovcev; pritisnilo ju je ob 
betonski steber. V nezgodi je bila Ma
rija B. hudo ranjena, z lažjimi poškod
bami pa 80 jo odnesli Branko N., voz
nica Terezija M. in njen sopotnik Ivan 
M. iz Ptuja. 

Z AVTOM V DROG IN OGRAJO 

v noči na nedeljo, 9. aprila, uro po 
polnoči je po magistralni cesti od Ma
ribora proti Ptuju vozil osebni avto 
Anton L. z Vičave. V Rošnji je v bla
gem ovinku zapeljal na desno banki-
no, od tam na levo, kjer je trčil v drog 
javne razsvetljave in ograjo. Avto se 
je prevrnil in obstal na boku, voznik v 
njem pa se je hudo ranil. 

VLAK V AVTO, VOZNIK 
NEPOŠKODOVAN 

v nedeljo, 9. aprila, ob 3. uri je na 
železniškem prehodu pri Veliki Ne
delji vlak trčil v osebni avtomobil, ki je 
stal na tirih. Voznik Vladimir K. iz Veli
ke Nedelje se je pravočasno umaknil, 
zato je nastala le gmotna škoda. Dru
ge podrobnosti niso znane. 

PREPIR KONČAL $ STRELOM 

Soseda Franc L. in Milan J. iz Ošlja 
pri Šmartnem na Pohorju sta se 5. 
aprila zvečer hudo sprla, potem sta 
začela medsebojno obdelavo s pest
mi. Med pretepom je Franc L. poteg
nil iz žepa pištolo za ubijanje klavne 
živine in iz neposredne bližine ustrelili 
proti sosedu, ki se je na srečo uma
knil, zato mu je strel zacefral le zgornji 
del trenirke. Policisti so Franca L pri
vedli pred preiskovalnega sodnika 
Okrožnega sodišča v Mariboru zaradi 
utemeljenega suma storitve kaznive
ga dejanja poskusa umora. 

KROGLA OBTIČALA V 
KUHINJSKEM OKNU 

Družino Jožeta D. iz Črmljenšaka 

SEBN4KR0\1 
K )DILE SO - ČESTITAMO. 
>.ataša Hrga, Gorišnica 74, 
Gorišnica - Tomaža; Milena 

'Lah , Mihalovci 22, Ivanjkovci 
- deklico; Silva Šiško, Rado-
nierje 23/a, Ljutomer - I3arba-
r ) ; Barbara Majcen, Na li\;Kii 
22, Rog. Slatina - Blaža; Irena 
Ploj, Slamnjak 24, Ljutomer -
Ines; Marjana Kovačič, Pav-
lovci 32, Ormož - Manuela; 
Marjeta Škrjanec, Bresnica 
84, Podgorci - deklico; Dani
ca Boškovič, Maistrova 11, 
Ptuj - deklico; Renata Vučak, 
Moškanjc i 5, Gor i šn ica -
Aljaža; Ivanka Fric, Sp. Vc-
lovlek30, Ptuj-deklico. 

POROKA - PTUJ: Franc Ha-
mcršak in Terezi ja Zavec, 
Brezovcc 74. 

UMRLI SO: Katarina Maj
hen, Rimska ploščad 8, Ptuj, 
:i; 1916-1 1. aprila 1995; Ana 
G o l o b , ro jena Kolednik , 
Dornava 142/b.:l: 1940- t 30. 
marca 1995; Matilda Ranfl, 
rojena Golob, Borovci 9/a, 
1943 - t 31. marca 1995; Ana 
Ž u r a n , rojena Arneč ič , 
Bcišakova ul. 69, Ptuj,:-; 1911 
- t 2. apr i la 1995; Štefan 
Bilažič, Mihalovci 48, 1932 
- T 3. aprila 1995; Marija Mo-
kolc, rojena Preac, Cankarje
va ui. 10, Ptuj,:-: 1906 - t 3. 
ajirila 1995; Marjeta Krk, ro
jena Vaupotič, Prerad 2/a, 
I ' ) 19 - t3 . ap r i l a l995 . 

pri 1 -novski vasi je v sredo, 5. aprila, 
oko. 2. ure vrglo iz mirnega spanca. 
Pret lil jih je udar krogle v kuhinjsko 
oknc Izstreljena krogla je prebila ro
leto n zunanje steklo. Policisti so 
začfl i poizvedbe. Po prvih ugotovit
vah preiskovalcev naj bi se bila tisto 
noč dva neznanca peljala z osebnim 
avtomobilom skozi Zavrh v lenarški 
občini in eden od njiju naj bi bil z ma-
loka';brsko puško streljal v luč javne 
razsvetljave ter jo razbil. Po vsej ver
jetnosti sta prav ta dva objestneža 
potem ustrelila proti hiši Jožeta D. v 
Črmljenšaku. Preiskava je še v teku. 

DVA POŽARA 

v loči s ponedeljka na torek okoli 
po lnoči je nastal požar na stano
vanjski hiši Janeza H. v Sestržah 
občina Majšperk. Pogorela je stano
vanjska hiša, z njo pa tudi lesena mi
zarska delavnica. Ugotovili so, daje 
požar nastal zaradi napake na dotra
jani električni napeljavi, škodo pa so 
ocenili na 1,200.000 tolarjev. 

Dan kasneje, 4. aprila, ob 21.30 je 
začelo goreti na gospodarskem pos
lopju Jožeta N. v Spodnji Bačkovi, 
občina Lenart. V celoti je zgorelo 
ostrešje in leseni del zgradbe 18x9 
metrov. Ker je bilo poslopje 
opuščeno, je po oceni gmotne škode 
le za pol milijona tolarjev. O vzrokih 
požara policisti še zbirajo obvestila. 

'-^^i^^ f.fr̂ 5»̂  

TRI VLOMNE TATVJNE 

v petek, 31. macca, ob treh zjutraj 
je bilo vlomljeno v bistro in trgovino, 
ki je v pritl ičju stanovanjske hiše v 
Bresnici pri Podgorcih. Iz bistroja je 
vlomilec odnesel denar, iz trgovine 
pa predvsem razno blago. Po oceni 
je škode za 300.000 tolarjev. 

v loči s 1. na 2. april pa je nezna
nec vlomil v stanovanjsko hišo na Za
gret 5ki cesti v Ptuju. Z njim je izginilo 
170. lOO tolarjev. 

V 'etek, 7. aprila, dopoldne je bilo 
vlon- jeno v stanovanjsko hišo Janka 
J. nc Zgornji Ložnici pri Slovenski Bi-
stric Vlomilec je odnesel predvsem 
zlatr no. 

^ F F 
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PTUJ / 40 LET MLADINSKEGA ODDELKA KNJIŽNICE IVANA POTRČA 

N o v i c e iz o t v o š k e k n j i ž n i c e 
V letu 1995 praznuje mladinski oddelek knjižnice Ivana Potrča 40-letni<o uspešnega dela. Praznično leto bodo zazna
movali z raznovrstnimi prireditvami, ki jih namenjajo otrokom in odraslim. Med drugim bodo v maju izvedli knjižni kviz 
la ekipe osnovnih šol s ptujskega in ormoškega območja; od aprila do septembra bo potekal mednarodni knjižni kviz, 
v maju pripravljajo otroško literarno popoldne z literatom Milanom Deklavo (Totalka odštekan dan). V oktobru, mesecu 
knjige, bodo gostje knjižnice slovenski pravljičarji na Pravljičnem maratonu. Jeseni napovedujejo tudi srečanje sloven
skih otroških knjižničarjev, ob koncu leta pa bodo pripravili pravljični večer za odrasle. 

v okviru jubilejnih priredi tev 
je m a r c a p o t e k a l o d e l a v n o 
srečanje šo lsk ih knj ižničar jev 
ptujskega območja . Največ po
zornosti so namenil i mednarod
nemu in občinskemu knjižnemu 
](vizu, bralni znački in knjižnim 
novitetam. Srečanja se je ude
ležilo trinajst šolskih knjižničar
jev. 

Mednarodni knjižni kviz pote
ka v Sloveniji že četrtič. Za mlade 
bralce ga pripravlja nemška bralna 
ustanova Stifftung Lesen iz Main-
za, poslovenili pa so ga Andreja 
Kosednor in Peter Skoberne s so
delavci, imenitno ilustracijo pa je 
prispeval Fojž A. Zoran. Letos so
delujejo v kvizu otroci iz Avstrije, 
Francije, Hrvatske, Nemčije, Ni
zozemske, Poljske, Rusije, Slo
vaške, Slovenije, Španije in Švice. 
Pri izvedbi tekmovanja sodeluje
jo: Pionirska knjižnica iz Ljublja
ne, Zveza bra ln ih značk. Zveza 
prijateljev mladine. Zavod Repu
blike Slovenije za šolstvo in šport. 
Ministrstvo za kul turo , EPTA -
založba najlepših sl ikanic. Mla
dinska knjiga. Državna založba 
Slovenije, Pap i rn i ca Vevče in 
občinske matične knjižnice v po
vezavi s šolskimi knjižnicami. 

Ker je letošnje leto svet Evrope 
razglasil za evropsko leto varstva 
narave, je tud i kviz posvečen 
varstvu okolja in nosi naslov 
Zemlja je naš dom. Reševalci mora
jo prebrati osem literarnih in štiri 
poučne otroške knjige, rešitve pa 
poslati do 8. s e p t e m b r a 1995 v 
Knjižnico Ivana Potrča - mladin
ski oddelek, Prešernova 33, s pri
pisom KVIZ. Zaključna prireditev 
lobčinskim žrebanjem nagrad bo 
predvidoma 14. septembra. 

Občinski knjižni kviz Ob 40-let-

nici mladinske knjižnice bodo izved
li 18. maja. Namenjen je učencem 
višjih razredov osnovnih šol, ki jih 
bodo zastopale tričlanske ekipe. 
Tekmovanje bo potekalo nekoliko 
po vzoru televizijskih Malih sivih 

celic, zajemalo pa bo vprašanja s 
področja knjižnic in knjižničarst
va na Ptuju in v okolici, o knjigi ter 
prepoznavanje leposlovnih mla
dinskih del domačih in tujih av
torjev. Odgovore na vse zastavlje

na vprašanja bodo otroci našli v 
gradivu: 30 let študijske knjižnice 
v P tu ju , L i t t e ra scr ipta manet 
(knj ige je vsem šolam podari la 
knjižnica); Slavko Pregl: Zgodba 
o knjigi, Nataša Golob: Srednje

veški rokopisi, Stavbarnice ter v 
leposlovju Ivana Zormana, Ivana 
Po t rča , Branke Jurca , Ferija 
Lainšča, Antona Ingoliča, Vitana 
Mala, Braneta Dolinarja, Toneta 
Pavčka, Sue Townsend, Antoina 

de Saint-Exuperyja, Marie Gripe, 
Astrid Lindgren, Ericha Kastner-
jainRoaldaDahla. 

Udeležencem kviza pripravljajo 
bogate nagrade. Prvi dve ekipi se 
bosta pomerili v finalu na valovih 
radia Ptuj. 

Bralna značka je tekmovanje, ki 
poteka med osnovnošolci zelo raz
lično, kar je odvisno od mentorja 
in njegove iznajdl j ivost i . 
Knjižničarji in učitelji ugotavlja
jo, da je takšna tekmovalna moti
vacija za branje potrebna, vendar 
bo prenova bralne značke nujna po 
oblikovni in finančni plati. Bralna 
tekmovanja so bolje urejena na 
manjših šolah, imeniten zaključek 
značke je izlet tekmovalcev in 
svečanost ob podelitvi osvojenih 
odličij (Velika Nedelja, Ormož). 

Knjižne novitete so žal tudi v 
ptujski knjižnici to leto redke, saj 
so nastale z ustanovitvijo novih 
občin denarne zagate. Kljub temu 
so pripravili manjši izbor kvalitet
nih otroških knjig: Nick Butter-
wor th in Mick Inkpe r r - TA 
ČUDOVITA ZEMLJA (o nastan
ku zemlje in ekologiji za 
najmlajše); Stephen Larrol l in 
Tony Smi th : Veliki d ruž insk i 
vodnik za zdravo življenje (dobro
došel priročnik v vsak dom); zbir
ka Mejniki (poteši redovednost 
malim in velikim); Damjan Perne: 
Pripovedke grajskega norca Ferdi-
nanda (pet zabavnih pravlj ic z 
zvočno kaseto) ; Steve Parker : 
Kako deluje narava (bogato ilu
strirana otroška enciklopedija); 
zbirka Enajsta šola naravoslovja 
(odlična dopolnitev k šolskim vse
binam na razredni stopnji). 

•» Liljana Klemenčič 

P T U J / V MATERINSKI ŠOLI PREMALO BODOČIH MAMIC 

V a b l j e n e v s e 

n o s e č n i c e 
V d i s p a n z e r j u za ž e n s k e 

ptujskega zdravstvenega doma 
so m a t e r i n s k o šolo za nižjo 
nosečnost pričeli leta 1989, za 
višjo nosečnos t pa 1993. Od
zivnost bodočih mamic nanjo 
je zelo različna, vendar v nobe
nem pr imeru zadovoljiva. Se 
najbolj so zdravniki in drugi 
zd ravs tven i de lavci nezado
voljni, ker se jih tako malo od
ziva v zgodnji nosečnosti . 

Pravega odgovora na to, zakaj 
je tako, nimajo. Če jim že "uide
jo" t i s te , ki končajo osnovno 
šolo v šestem razredu oziroma 
po končanem osmem šolanja ne 
nadaljujejo, si ne znajo razlaga
t i , zakaj v m a t e r i n s k o šolo v 
nižji nosečnost i ne prihajajo 
druge, torej tiste, ki šolanje na
daljujejo in se izobražujejo na
prej, imajo poklice. Višja medi
cinska sestra Darinka Drobnič, 
ki je poleg specialistov gineko
logov dr. Tatjane Kolar Rop in 
dr. Ivice Sokoliča med najbolj 
zagrizenimi v projektu materin
ske šole, je zelo nezadovoljna, ko 
lista po zvezku, ki je pomemben 
d o k u m e n t o p r i so tnos t i 
bodočih mamic v mate r insk i 
šoli. Leta 1991 je bilo vseh ma
mic, ki so bile prvič v dispanzer-
ju, 678, do 3. meseca jih je na 
prvi pregled prišlo 344, na pogo
vorih v zgodnji nosečnosti, kjer 
dobijo osnovne informacije o 
zdravem načinu življenju, zdra
vi p r e h r a n i , po jav ih , ki 
spremljajo nosečnost, nevarnih 
znamenjih v nosečnosti, na ka
tera morajo biti še posebej po
zorne , zdravem zobovju do
jenčka in še čem, ki trajajo le do
bro uro in pol, pa jih je sodelova
lo le šestdeset. Leta 1992 se je 
prvič oglasilo 624 nosečnic, do 
treh mesecev nosečnost i 398, 
šolo pa jih je v tej nosečnost i 
obiskovalo 64, v 1993. letu jih je 
bilo 49, prav toliko pa tudi 1994. 

leta. 
Predavanja v zgodnji 

nosečnosti so vsak prvi ponedel
jek v mesecu. Če bi bil čas edina 
ovira za obisk, bi v dispanzerju 
razumeli, tako pa na te pogovore 
tudi ni nosečnic, ki so brezpo
selne. Za zdaj pogovore organi
zirajo v dopoldanskem času pro
ti koncu delovnega časa, če pa bi 
ženske tako želele, bi jih organi
zirali tudi po delovnem času. 
Zdravnike skrbi, če nosečnice 
prihajajo na prve preglede v pe
tem mesecu nosečnos t i . Ko 
iščejo "opravičila" za to, 
običajno hote ali nehote trčijo 
na "temeljno oviro" tega trenut
ka: vse več žensk se boji za de
lovno mesto, zato tudi ne priha
jajo na preglede. Enostavno si 
ne upajo kljub vsej zaščiti, ki jo 
ima bodoča mati. Zanimivo je, 
da nobena, ko dobi vabilo za po
govor, tega ne komentira, poz
neje, ko pa bi se ga morale ude
ležiti, jih enostavno ni. Če jih 
pozneje vprašajo zakaj jih ni 
bilo, ima vsaka pripravljen od
govor. 

Odgovorni za materinsko šolo 
in za zdravje nosečnic ter 
bodočih novorojencev si ničesar 
ne želijo bolj kot tega, da bi bilo 
v mater inski šoli v zgodnji in 
višji nosečnosti čim več bodočih 
mamic. S pravočasno zobrazbo 
namreč odpade mars ika te r i 
problem, marsikatera skrb, ki je 
ovira , da nosečnica v svojem 
stanju ne uživa. Skrb za zdravje 
otroka se prične zelo zgodaj, pri 
tem pa lahko veliko naredijo 
tudi zdravstveni delavci, ki so si 
tudi najbolj prizadevali za mate
rinsko šolo. Cilj je, da bi se roje
vali zdravi otroci, da bi matere 
čim bolje prenašale nosečnost in 
da bi bi lo to obdobje za vse 
nosečnice in bodoče starše eno 
najlepših v življenju. 

^ M G 

M I R K O K O S T A N J E V E C / USTANAVLJANJE NOVIH OBČIN IN SPREMINJANJE OBČINSKIH MEJA 

Ne kože se prenagliti 
V Tedniku št. 4 in 5 letos je bil pod naslovom Postopek se / e ie pričel objavljen moj članek, v katerem sem 
prikazal in obrazložil nekatere določbe zakona o lokalni samoupravi (skrajšano ZLS - Ur. list št. 72/93,57/94), za
kona o referendumu za ustanovitev občin (skrajšano ZRUO - Ur. list št 5/94), zakona o ustanovitvi občin ter določitvi 
njihovih območij (skrajšano ZUO - Ur. Ust RS št. 60/94), navedel pobudnike z območja bivše občine Ptuj ter vsebino 
njihovih pobud za oceno ustavnosti in zakonitosti ZUO ter seznanil bralce z odločbo št. U-M 83/94 ustavnega sodišča 
(Ur. list RS št. 73/94) in delom njene obrazložitve. 
PONOVNO 
SPREMENJEN ZAKON O 
LOKALNI SAMOUPRAVI 

v Ur. listu RS št. 14/94 z dne 
10/III-1995 je objavljen zakon o 
s p r e m e m b a h in d o p o l n i t v a h 
ZLS. V tem članku želim bralce 
seznani t i le le o s p r e m e m b a h 
bivše vsebine 14. in 15. člena 
ZLS, ki je bila doslej nejasna in 
krit izirana od mnogih , celo od 
sodnika ustavnega sodišča mag. 
Matevža Krivica, kar sem tudi 
navedel v že omenjenem članku. 

Sedaj je zakonodajalec neja
snost odpravil in staro vsebino 
omenjenih členov, s katero se tis
ti bralci, ki jih predpisi o lokalni 
samoupravi zanimajo, lahko sez
nanijo tudi v mojem že omenje
nem članku, objavljenem v Ted
niku št. 4 in 5, zamenjal z novo, 
tako da sesedaj 14. čl. ZLS glasi: 

"Občina se ustanovi in njeno 
območje določi z zakonom po 
prej opravljenem referendumu, s 
katerim se ugotovi volja prebival
cev na določenem ozemlju. 

Postopek za ustanovitev občin 
in določitev njihovih območij 
Ureja poseben zakon." 

15. člen ZLS pa se sedaj glasi: 

"1. Dvoje ali več sosednih občin 
se lahko združi v novo občino, če 
se za to na referendumu v vsaki 
občini izreče večina volivcev, ki 
so glasovali. 

2. Občina se lahko razdeli na 
dvoje ali več novih občin , če 
območje vsake od predvidenih 
novih občin izpolnjuje pogoje po 
tem zakonu in če se za to na refe
rendumu na območju vsake od 
predvidenih novih občin izreče 
večina volivcev, ki so glasovali. 

3. Del obč ine , ki obsega 
območje naselja ali več sosednih 
naselij, se lahko izloči iz občine 
in ustanovi kot nova občina, če se 
za to na referendumu v tem delu 
občine odloči večina volilcev, ki 
so glasovali, in če oba tako nastala 
dela občine tudi izpolnjujeta po
goje za novo občino. 

4. Del občine se lahko izloči iz 
obč ine in pr ik l juč i k sosedni 
obč in i , če se za to v tem delu 
občine in v občini, kateri se ta del 
želi priključiti, na referendumu 
odloči večina volivcev, ki so gla
soval i , in preostal i del občine 
tudi izpolnjuje pogoje za novo 
občino." 

Če primerjamo bivše določbe 
15. čl. ZLS s sedanj imi 
določbami istega člena, vidimo 

občutno razliko zlasti v ugotav
ljanju uspešnosti referenduma. 
Po bivš ih do ločbah je bila 
odločitev na referendumu spreje
ta, če je zanjo glasovala večina 
polnoletnih prebivalcev občine 
oz. posameznega dela občine, po 
sedanjih določbah pa zadostuje 
večina volivcev, ki so glasovali. 
Na vprašanje, zakaj je zakonoda
jalec spremenil bivšo zadevno 
določbo, je po mojem mnenju tre
ba odgovoriti tako: zakonodaja
lec je želel uskladi t i tudi 
odločanje o zadevah iz 15 čl. ZLS 
z zakonom o referendumu za us
tanovitev občin, katerega 17. člen 
se glasi: "Odločitev je na referen
dumu sprejeta, če je zanjo glaso
vala večina volivcev, ki so glaso
vali." 

Ne da bi se spuščal v razlaganje, 
ali je bivša ali sedanja določba 
bolj demokratična in s katero je 
čim bolj mogoče ugotovit i re
snično voljo občanov, želim opo
zoriti , da se bo v bodoče, kar se 
tiče ugotavljanje volje občanov 
glede ustanavljanja novih občin 
in spreminjanja nj ihovih 
območi j , volja ugotavljala na 
podlagi aktivnega izjavljanja na 
referendumu, ne pa na podlagi 
bojkota oz. neudeležbe referen

duma. 

ALI HITIMO S 
SPREMINJANJEM 
OBČIN? 

Vprašanje, ali je smotrno hiteti 
s postopkom za ustanovitev no
vih občin oziroma s spreminjan
jem območij sedanjih občin, se je 
glede na drugi odstavek 14. čl. 
ZLS, ki se glasi: "Postopek za us
tanovitev občin in določitev nji
hovih območij ureja poseben za
kon," postavilo tudi meni. 

Na te lefonsko postavljeno 
vprašanje dne 22. februarja 1995 
sem na ministrstvu za lokalno sa
moupravo dobil pojasnilo, da se 
pripravlja poseben zakon, ki bo 
na novo uredil postopek za usta
novitev občin in določitev njiho
vih območij, kar je sedaj v glav
nem urejeno v zakonu o referen
dumu za ustanovitev občin. Tudi 
na omenjenem minis t r s tvu so 
mnenja, da pred sprejetjem tega 
zakona ne bi bilo potrebno forsi-
rati ustanavljanja novih občin in 
spreminjanja območij na podlagi 
sedaj veljavnih predpisov. 

•> Mirko Kostanjevec 

M A R I B O R / "TOP JOB" - SEJEM KARDOVSKIH POTENCIALOV 

" D e l a t i v 2 1 . s t o l e t f t t ' * 

N e p o s r e d n a izmenjava informaci j m e d študent i in podjetj i 

Na Ekonomsko-poslovni fakulte
ti v Mariboru je od ponedeljka do 
srede prejšnjega tedna potekal 
eden izmed treh tako imenovanih 
'TOP JOB" - sejmov kadrovskih 
potencialov, ki ga je v sodelovanju 
z ministrstvom za delo, družino in 
socialne zadeve, republiškim zavo
dom za zaposlovanje ter EPF Mari
bor pripravil pododbor AIESEC-a 
Maribor, mednarodne organizacije 
študentov ekonomije in manage-
menta. 

Sejem, ki predstavlja obliko 
srečevanja interesov podjetij in štu
dentov glede možnosti zaposlovanja 
strokovnih kadrov, je bil že tretji in 
je letos potekal pod geslom "Delati v 
21. stoletju". Na njem je sodelovalo 
27 podjetij in več kot tisoč študen
tov, enaka sejma pa bosta med 10. in 
13. aprilom še na ljubljanski eko
nomski fakulteti ter med 9. in 12. 
majem v okviru Gorenjskega sejma v 
Kranju. 

Sicer pa je bil program sejma vse tri 
dni dokaj pester in zanimiv. V pone
deljek so udeleženci lahko pris
luhnili predavanjem o skrivnosti 

ustvarjalnega tirna ter o javnem nas
topanju in prezentiranju. V torek so 
se četrvorke študentov pomerile v 
tekmovanju v managementu, in si
cer v reševanju problemov s po
dročja marketinga. Sredino sejem
sko dogajanje, ko so se predstavila 
podjetja, študentje pa so lahko opra
vili tudi osebne pogovore z njihovi
mi predstavniki, pa je pod vodstvom 
dr. Miroslava Rebernika, docenta 
EPF, ter njegovih gostov popestrila 
še okrogla miza o trendih zaposlo
vanja ter profilu kadrov v 21. stolet
ju. 

S pripravo sejma "TOP JOB" so 
člani AIESEC-a znova nakazali po
membnost ustvarjanja možnosti ne
posrednega stika med študenti in 
podjetji, torej med teorijo in prakso. 
Študentom je na tak način omo
gočeno priti do dragocenih informa
cij glede možnosti zaposlitve ter o 
povpraševanju podjetij. Podjetja, na 
drugi strani, pa imajo neposrednejši 
dostop do izbire svojih potencialnih 
strokovnih kadrov. 

•»DS 
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P T U J / Z N E N O VUKASOVIČ PO VRNITVI IZ AVSTRALIJE 

"V teitbv se impferfule M centimetrih 
Po natanko po št ir i inpol 

mesečnem bivanju v Avsraliji se 
je znana ptujska teniška igralka 
Nena Vukasovič, mlajša sestra 
Tine, vrnila domov. Tino, ki je 
bila prav tako v Avstraliji, je po 
manj kot dvomesečnem bivanju 
prevzelo tako domotožje, da se je 
vrnila predčasno. Nena se je po
tem, ko si je dodobra odpočila od 
poti , naporov in nove deže l e , 
oglasila tudi v našem uredništvu. 
Sicer pa smo Tinine in Nenine 
rezultate v Avstralij i sproti 
spremljali. 

Teniško znanje sta si Nena in 
Tina nabirali v teniškem kampu v 
Frankstoneu v predmestju Melbo-
urna. Zanju je s t rokovno skrbel 
trener Rod Rosenfield, ki ima bo
gate in dolgoletne izkušnje. Njun 
dom je bil najprej pri trenerjevih 
prijateljih, nato pa je Nena bivala 
pri trenerjevi družini. Nena pravi, 
da je bila največja pridobitev bi
vanja v Avstraliji igranje na Au-
stralia Open do 18 let, kar ji je iz
boljšalo uvrstitev na lestvici WTA 
za ženske. Novembra je bila še 
1056, sedaj je že pod tisoč, kar je 
več, kot so Vukasovičevi pričako
vali. Zagotovo pa ji je bivanje v 
teniškem kampu prineslo večjo za
nesljivost pri igri, več samozavesti, 
servisa pa, kot sama pravi, ni iz
boljšala. Sicer pa težko ocenjuje 
sama sebe. Oče dr. Branko Vuka

sovič, ki je v bistvu bil in še ostaja 
hčerama prvi trener, pravi, da je 
teniško gledano za neki napredek 
štiriinpolmesečno bivanje v kam
pu zelo kratko obdobje, da igralec 
doseže neki bistveni napredek. V 
tenisu so uspehi rezultat trdega, 
dolgoletnega dela, napreduje se 
tako rekoč po centimetrih. 

Za mlade igralce, ki jim je omo
gočeno bivanje v teniškem centru 
v Avstralij i v času, ko se dogaja 
Australia Open, je vendarle doda
ten izziv in motiv za dodatno ga
ranje srečanje s svetovnimi zvez
dami ten isa , s ka ter imi si deliš 
skupno garderobo. Ugotoviš, da so 

Avstrali ja ni samo dežela teni
sa, t emveč tudi kengurujev. 

Nena februarja na treningu s trenerjem Rodom Rosenf ie idom. Tina in Nena "požirata" pred teniškim kampom, kje sta potili pot, 

vendarle ljudje kot drugi, le da jih 
od drugih loči odlično igranje te
nisa. 

Življenje in delo v ten iškem 
centru je bilo dobro. Če ne bi bilo 
domotožja, pravi Nena, bi bilo še 
boljše. 

Kje je mesto Nene v mladinski 
konkurenci danes, je težko reči. Že 
nekaj časa namreč ni igrala z 
vrs tnicami. Zagotovo pa je zelo 
blizu vrha. Decembra je med bi
vanjem v Avstraliji dopolnila 17 
let, letos bo še zadnje leto tekmo
vala v mladinski konkurenci. 

Stroške bivanja Nene in Tine v 
Avtsrali j i so v glavnem pokri l i 
starši, nekaj pa tudi sponzorji. V 

Avstraliji sta razdelili veliko pro
pagandnega materiala in spomin
kov o Ptuju, s katerim ju je oskrbel 
bivši p redsednik ptujskega 
izvršnega sveta Branko Brumen. 

Načr t i? Čeprav ji gredo v šoli 
zelo na roko, tretji letnik bo lahko 
delala do januarja 1996. leta, bo 
zelo težko. Težko je voziti na dveh 
t i r ih - biti uspešen v tenisu in v 
šoli. 

Kar zadeva klub, se Nena vrača v 
Branik Maribor. Ptujski teniški 
klub se je preveč usmeril v biznis. 
V Mariboru ji ponujajo boljše raz
mere za delo. Dodatno so angažira
li trenerja iz Avstralije, kar zagot
avlja delo na višji kvalitetni ravni. 

Sicer pa bo poskušala kar najbolje 
kombinirati šolo in tenis. Načrtuje 
udeležbo na mladinskih in član
skih profes iona ln ih t u rn i r j i h . 
Okvirni plan udeležbe je že pri
pravljen. Če bosta Nena in Tina 
dovolj igrali, imeli dovolj kvalite
ten trening in se tudi lahko ude
ležili določenega števila turnirjev, 
ni vrag, da ne bi napredovali. Am
pak kot že rečeno, brez trdega dela 
in garanja ne bo nič. Če bi jima 
občasno lahko zagotovili trenerja, 
ki bi delal samo z njima, bi po bese
da dr. Branka Vukasoviča lahko 
veliko naredili. "Vemo, kaj bi mo
ral i , kaj je po t rebno , zaradi po
manjkanja denarja pa ne moremo 
vleči potez, ki bi jih morali. Tre

nutno sicer ne vemo, kaj bo Branik 
n u d i l N e n i , ker p res top še ni 
končan, vendar ji vsaj osnovnih 
treningov ne bo treba plačevati. V 
Ptuju smo morali plačevati vse tre
ninge. Od športne zveze v Ptuju je 
v štirih mesecih dobila le trinajst 
tisoč tolarjev, prvega januarja letos 
pa so ji še to ukinili. Vso opremo 
razen strun, za katere ima pogod
bo, ji kupujemo sami. Sicer pa za 
tenis živimo vsi v družini, zato se 
znamo odrekati v korist tega izred
no lepega športa." 

MG 

V I T O M A R C I / T U R I S T I Č N O D R U Š T V O P R I P R A V I L O K U H A R S K I T E Č A J 

Pri Turističnem društvu Vitomarci so v letošnji pro
gram vključili tudi 35 ur trajajoč kuharski tečaj, ki 
ga obiskuje 26 tečajnic. Prostore jim je na svoji tu
ristični kmetiji odstopila Marta Druzovič, za strokov
no vodenje pa je poskrbela učiteljica kuharstva 
Nada Pignar. 

Da ho zanimanje za tečaje ku
kanja v Vitomarcik tako vekko, 
pri tamkajšnjem turističnem 
društvu niso pričakovak, veseli 
pa so, da jik okiskuje vekko mla
dik deklet. Tečajnice so razdelje
ne v dve skupini in se srečujejo ob 
ponedeljkik ter sredah. N a d a 
P i g n a r , ki skupaj s svojim 
m o ž e m V l a d o m pomaga pri 
pripravi jedi in daje strokovne na
svete, je povedala, da je z organi
zacijo tečaja zelo zadovoljna. V 
ohek skupina je prijetno vzdušje 
in tečajnice so, po hesedak ^ospe 
N a d e , že na začetku pokazale 
veliko zanimanja za pripravo in 
serviranje različnih vrst jedi. To
krat v okviru tečaja v oheh skupi
nah pripra vljajo 6 0 d o 7 0 r a z 
l i č n i h jed i , vsak teden jik med 
temi izherejo za pripravo šest do 
sedem jedi, za pomoč pa imajo na 
voljo tudi skripta, v katerih je do
volj prostora za strokovni pripis 
kot pomoč za nadaljnjo pripravo 
jedi. 

Tečaj kuhanja ohiskujejo 
predvsem žene in dekleta iz 
domačega kraja, nekaj pa jih pri
haja iz sosednje občine Juršinci 
in Cerkvenjaka. Za pripravo jedi 
imajo na razpolago dve kuhinji in 
jedilnico, učijo se tudi priprave 
pogrinjkov, vedno pa pripravlje
no jed pokusijo. G o s p a N a d a je 
povedala, da je v skripta uvrstila 
nekaj znanik slovenskih jedi, kar 
precej receptov, ki jih pripravljajo 
tečajnice, pa je v teh krajih še 
neznanih. 

Jedilnik je vedno pester; pri
pravljajo juhe, kladne predjedi, 
pri mesu izbirajo veliko perutni

ne, govedine in manj svinjine, 
prav v tem tednu pa so urice ku-
karskega tečaja obarvali z mor
skimi sadeži. Priloge so na jedil
niku nepogrešljive, med solate pa 
so kot dodatek vključili tudi koru
zo, ječmena kašo in črno redkev. 
Vsekakor pri izbiri primernega je
dilnika niso pozabili na sladice, 
med katerimi pripravljajo 
predvsem sladice iz biskvitnega 
testa, kreme v kozarcih in zvrnje
ne sladice. G o s p a N a d a je ob 
tem poskrbela še za izbiro tistik 
jedi, ki so uvrščnene v skupino 
zdrave prehrane. 

Tudi M a r t a D r u z o v i č je kot 
čla niča vitomarškega turis
tičnega društva rada prisotna na 
urah kukarskega tečaja. Kot je 
povedala ob našem obisku, se je z 
mnogimi jedmi iz pripravljenega 
jedilnika srečala prvič, kajti v tu
ristični kmetiji so usmerjeni 
predvsem v ponudbo domačih 
jedi. Vendar je gospa Marta 
kljub temu poskušala pripraviti 
kakšno posebno jed doma, za 
člane družine. Sicer pa tečajev 
kuhanja pri Druzovičevik niso 
pripravili prvič. V letu dni, koli
kor je njikova turistična kmetija 
odprta, so sodelovali s po
speševalno službo pri ptujskem 
obdravskem zavodu, vendar so 
takrat tečaji trajali le en dan. 
M a r t a D r u z o v i č je povedala, 
da se bodo za pripravo podobne
ga tečaja v Vitomarcik še odločili, 
N a d a i n v l a d o P i g n a r pa bos
ta najverjetnje tudi v prihodnje 
poskrbela za strokovno vodenje. 

T e k s t i n p o s n e t k i : 
Tatjana Mohorko 

Ponedel jkove obiskovalke kuharskega tečaja smo zmotil i sredi 
kuhanja 

Druga skupina tečajnic je pripravila in obložila mizo z izbranimi 
jedmi 

Brez Vlada in Nade Pignar ter Marte Druzovič bi bilo kuharskih 
spretnosti na tečaju veliko manj 

A D O L F Ž I Ž E K / P O L I C E N T R I Z E M ALi TRICENTRiZEM 

M a j h i u i 1 0 l e p o 
Pred nekaj leti se je v svetu 
začelo gibanje pod geslom Small 
is 6eauri/w//(Majhno je lepo). Po
budniki tega gibanja so bili neka
teri ugledni svetovni znanstveni
ki, ki so ugotovili, da dosedanji 
trend razvoja sveta vodi le-tega v 
splošen polom in da je potrebno 
zamenjati človeške vrednote, če 
se želimo izogniti temu polomu. 
Gibanje Majhno je lepo postop
no, toda vztrajno osvja svet. 
V neposredni preteklost i smo 
preživljali obdobje gigantizma. 
Ljudje so pojmovali, da so pozitiv
ne vrednote predvsem v velikih 
sistemih: to so bile velike države, 
velika mesta, velika podjetja itd. 
Ljudje so se iz majhnih krajev pre
seljevali v velika mesta, ki so zato 
postajala vedno večja, velika pod
jetja so "požirala" manjša in ti pod
jetniki velikani so zaposlovali na 
desettisoče delavcev. Vse je bilo 
vodeno iz enega ali nekaj centrov, 
imeli smo torej centralistične sis
teme. Preživljali smo obdobje gi
gantizma; če bi primerjali to s pa
leontologijo, je bilo to obdobje di
nozavrov. 

Obdobje dinozavrov je za nami, 
prav tako tudi težnja po 
naraščanju obstoječih sistemov. 
Tašno naraščanje ima namreč svo-
je objektivne meje in negativno 
vpliva na stabilnost svetovnega 
sistema. 
Gihanie Majhno je lepo noče raz
rušiti velikih sistemov, pač pa 
obrniti pozornost na majhne siste
me, ki so pogosto lepši od velikih, 
pa naj bodo to majne države, kot je 
Slovenija, majhni kraji in majhna 
mesta v Sloveniji, majhna podjet
ja, ki jih je v zadnjem času vedno 
več, itd. 
Gibanje Majhno je lepo se zavzema 
za policentrični razvoj (poli = 
mnogo), kar je nasprotje centralis
tičnim težnjam. To gibanje bo po 
predvidevanjih dodobra preobra
zilo svet. Že zdaj se pozna njegov 
vpliv, zlasti v razvitem svetu, kjer 
na primer majhna podjetja prispe
vajo znaten delež k narodnemu 
dohodku. 
O vsem tem sem že bil pisal v Ted
nik pred kakšnim letom. In kaj me 
je pripravilo do tega, da se ponav
ljam? O teritorialni ureditvi Slo
venije sta prisotni v naši državi 
dve idejni usmeritvi: prva, ki zas

topa policentrizem z regijami (po
krajinami), določenimi z mestni
mi občinami, in druga, zastopnica 
gigantizma, ki zagovarja tricen-
trični sistem s tremi centri moči: 
Ljubljano, Mariborom in Ko
prom. Tricentrični sistem naj bi 
razdelil Slovenijo v tri dežele: ^ 
koprsko, ljubljansko in maribor
sko, verjetno po mejah obstoječih 
treh škofij. Snovalci tega gigant
skega projekta ga postopoma pri
pravljajo že iz časov prejšnjega 
režima, kar je poleg drugega raz
vidno tudi iz obstoja treh regio
nalnih radijskih in televizijskih 
programov, ustanavljanja treh 
univerz , treh letališč itd. V 
zadnjem času postajajo nosilci teh 
tricentričnih idej vse glasnejši. 
In kdo bi imel od tricentrizma v 
Sloveniji koristi? Predvsem Mari
bor in Koper. Vsi ostali, vključno 
z Ljubljano, bi pri takšni porazde
litvi moči izgubili; to velja tudi za 
Ptuj . Ustanovitev mariborske 
dežele bi imela za posledico to, da 
bi se v hierarhiji vladanja med 
občine in državo vrinil še en nivo: 
Maribor, ki bi verjetno zahteval 
tudi svojo deželno vlado, parla
ment in pripadajoče institucije. 
Štajerske občine bi morale doseči 
svoje zahteve najprej na deželni 
ravni v Mariboru, šele nato pa na 
državni ravni. Koristi od tega bi 
imel le Maribor, ki niti doslej ni 
storil ničesar za razvoj Ptuja niti 
drugih občin nekdanjega mari
borskega okraja, pač pa ga je zani
mal le njegov lasten razvoj. Bivši 
politični sistem, naklonjen gigan-
tizmu, mu je pri tem pomagal, saj 
je podpiral (lažne) proletarske 
vrednote, ki jih je .Maribor imel, 
drugi kraji v nekdanjem maribor
skem okraju pa ne v tolikšni meri. 
Tricentrični sistem bi le razbil 
enotnost Slovenije in podražil 
državno upravo, saj bi bilo treba 
zagotoviti plače razen državnim 
tudi deželnim poslancem, mini
strom in uradnikom. 
Kot kaže, nekateri niso dojeli, da 
je obdobje gigantizma, v katerega 
spada tudi slovenski tricentrizem, 
prešlo in da je v svetu prisotno gi
banje Afo/TiKo je lepo, ki ima kot 
eno svojih osnovnih načel poli
centrizem. 

•>AdolfŽižek 
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I n f o - g l a s b e n e n o v i c e ! 
Info - lcvix 
Ali ste uganili, kateri pevec/pev
ka je na sliki? Izrežite kupon 
(rešitve brez kupona ne veljajo!), 
vpišite njegovo/njeno ime, in če 
vam bo sreča naklonjena, vam 
bodo v prodajalni Tehnika Emo
ne Merkurja Ptuj podarili CD. 
Pred štirinajstimi dnevi je bil na 
sliki John Lee Hooker. Nagraje
nec je Uroš Lesjak, Dolga vas 
134, Ravne na Koroškem. 
Odgovore na današnje vprašanje 
pošljite(ali prinesite) na: Tednik 
Ptuj, Raičeva 6, p.p. 95. Rok: 
četrtek, 20. aprila. 

Heševalec: 
Naslov: 
Ime pevke na sliki: 

Sonce nas prijetno greje, prijet
no pa nas lahko ogreje tudi 
kakšna priljubljena glasba. 

Bri tanski r eggae pevec Bi t ty 
McLean je imel le ta 1993 veliko 
uspešnico I t k e e p s ra in in ' (Te-
ars from m y eyes) . P o dežn ih 
solzah se Bi t ty v l e tu 1995 po 
novno preds tav l ja v pr i je tn i 
reggae sk ladb i OVER T H E RI-
VER. ( * * * * ) 

Nova r aggae zvezda je p o s t a l 
tudi P a t o B a n t o n s p r i r e d b o 
Baby c o m e back, h k r a t i p a j e 
pomagal t u d i S t ingu v sk ladb i 
This cowboy song. P a t o je n a 
debi tanski a l b u m CoUection 
uvrstil t u d i p e s e m B u m b b l i n g 
Hut, ki m u jo je p o m a g a l o d p e 
ti Rank ingRoge r ! ( * * * * ) 

Mica Par iš j e z n a n a ko t soul 
pevka. T o k r a t s e j e odločila za 
{unky-soul p r i r e d b o s k l a d b e 
One, k i j e ena izmed največjih 
hitov irske ročk s k u p i n e U2. 
( * * * ) 

Nemška s tud i j ska s k u p i n a 
Real McCoy je skupaj z reper -
jem MC Sar jem osvojila a m e 
riško t rž išče s k o m a d o m a 
Another n igh t in R u n Away. 
Real McCoy imajo nov, t o k r a t 
malo reggae p lesno o b a r v a n 
komad Love a n d Devot ion . 

V Ameriki je zelo u s p e š e n 
film Bad Boys, s k a t e r e g a pri
haja u d a r n a p o č a s n a h i p - h o p 
skladba Dea r M a m a 
( * * * ) s k u p i n e 2Pac . O b sku
pini 2Pac so g lasbo za film B a d 
Boys pr ispeval i še Inne r Circle, 
Ini K a m o z e , M N ' 8 . . . 

Barry White j e doživel nov 
velik u s p e h s s k l a d b o P rac t i c e 
what you p reach , ki jo na jde t e 
na od l ičnem a l b u m u T h e Icon 
in love. Barry p a je izdal še eno 
prijetno soul b a l a d o s s imbo
ličnim nas lovom I only w a n t t o 
b e w i t h y o u . ( * * * ) 

I ta l i jansko-brazi lska d isko 
kombinacija Corona je imela 
super plesni k o m a d T h e 
Rhythm of t h e Night . D u o Co
rona ostaja v p o d o b n e m r i tmu , 
tokrat p a se k o m a d imenuje 
BabyBaby . ( * * * * ) 

Tan i t a T i k a r a m je z n a n a po 
svoji č u t n o o d p e t i glasbi , ki jo 
predstavlja t u d i na n o v e m al
bumu Lovers in t h e City. Po 
lepi ba lad i I m igh t be crying je 
sedaj T a n i t a odpe la hi t re jšo 
Pesem Wonderful S h a d o w . 
( * * * ) 

E d e n najboljših b lues ki ta
r is tov Gary Moore j e n a novo 
odpel , odigral in izdal s tare jšo 
s k l a d b o O n e Day. ( * * * ) 

K v a r t e t 4 N o n Blondes je 
požel never je ten u s p e h z bala
do W h a t ' s u p , k i j e bila u d a r e n 
hi t a l b u m a Bigger! Be t t e r ! 
Fas t e r ! More! Tr i dek l e t a in 
fant iz skup ine 4 Non Blondes 
so ma lo poost r i l i stil s sk l adbo 
M i s t y M o u n t a i n H o p . ( * * * ) 

S t o n e T e m p l e Pi lo ts so lani s 
s k l a d b o I n t e r s t a t e Love S o n g 
postavi l i nov mejnik v glasbi, 
saj so bih ka r pe tna j s t t e d n o v 
prvi n a lestvici m o d e r n i h ročk 
p o s n e t k o v . P i lo t s iupa jo n a po
novi tev u s p e h a v sk ladb i P re -
a t t y Penny . ( * * * * ) 

Amer išk i novovalovci Hoo-
tie & T h e Blowfish so s prvo 
s k l a d b o Hold my h a n d pr ispel i 
celo do 8. m e s t a v ZDA. Lepo 
je , če t e n e d k o drži za roko, 
za to Hoo t i e svetujejo, d a t e 
osebe ne izpust i š , ke r p o t e m 
lahko pos lušač p e s e m Let Her 
Cry. 

Š k o t s k a ročk skup ina Sim-
ple M i n d s se je po t r i le tn i pavzi 
l e tos vrnila z u d a r n o s k l a d b o 
She ' s a River in a l b u m o m 
G o o d News from t h e Next 
World. K o t d r u g a p e s e m sedaj 
pr ihaja ročk b a l a d a Hypno t i -
sed. ( * * * * ) 

R E M S O za rad i bolezni b o b 
nar ja prek in ih ev ropsko t u r n e 
jo . Z a l b u m a M o n s t e r so po 
sk ladb i W h a t ' s t h e frequency, 
K e n n e t h , B a n d a n d Blame, 
C r u s h wi th eyeliner izdali su-
p e r b a l a d o S t r a n g e Currenci -
es . ( * * * * * ) 

•> David Breznik 

P O P U L A R N I H 1 0 

1. Love can builda bridge -Cher&Chrissie Hyncle & Mene h Cherry& Eric CIapton 
2.Nomore"lloveyouy-Annie Lennox 3. OldPop in an Oak - Rednex 4.Juliasays-WETWETWET 5. Murderlncorporated-
Bruce Springsteen 
6. Love is aH around - D. J. Bobo 7. Perfect day - Duran Duran 8. Letitrain-EastU 9. The first the last Eternity -
Snap 10. Hold me, thnilme, kiss me /Everlasting love - Gloria Estefan 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj 
(med 20. in 23. uro. I 

M l a d i d o p i s n i k i 
M .-Ji 

NEKOGA PAČ MORAŠ 
IMETI RAD.. . 
/ c l o rad imam starše, ker mi po
magajo, jaz pa jih spoštujem. 
Včasih jih ujezim. 

* * * 
Zelo rada imam bratca, če je do
bre volje. Rada imam sošolce in 
svojo učiteljico, ki mi pomagajo 
pri učenju in me vzpodbujajo. 

* * * 
Nekoga moramo imeti radi, ker 
tako čutimo. To so lahko starši, 
prijatelji, živali. Rada jih imam, 
ker me razumejo, veselijo in 
smejijo. O b njih se počutimo var
ne in vanje verjamemo. 

* * • 

Če imamo nekoga radi, mu to 
lahko dokažemo. Najraje imam 
svoje starše, babico in dedka. 
Tudi živali in rastline imam rada. 
Lepo je, kadar se ljudje med se
boj razumejo in se imajo radi. 

* * * 

Radi se imamo, ker drugdrugega 
potrebujemo, čeprav se tudi spo-
rečemo. Največja radost je , ko se 
med seboj spoštujemo in si po
magamo. 

* * * 

Rad imam vsakogar, ki je vesel, 
mi pomaga, jc prijazen in me 
spoštuje. 

* * * 

Če me zna kdo potolažiti in je z 
menoj prijazen, ga imam rad. 

* * * 

Otroci imamo radi starše, ker nas 
vzgajajo in učijo. Pomagajo nam 
pri nalogah in tako pokažejo, da 
nas imajo radi. Ko bomo zrasli 
mi, pa bomo staršem pomagali. 

* * * 
Najrajši imam mamico in atija, 
ker me vzpodbujata. 

* * * 

Če imamo koga radi, lepše živi
mo, se spoštujemo in smo prija
telji. 

* * * 
Vse, kj so dobri z menoj, imam 
rada. Vem, da me spoštujejo, mi 
pomagajo in se z menoj veselijo. 

* * * 

Ljudje drug drugega spoštuje
mo, cenimo in se imamo radi. 

Nekoga imamo radi, ker je naš 
prijatelj, ker se lahko nanj zane
semo. 

* * * 
Najrajši imam starše in oni tudi 
mene. 

* * * 

Drug drugega imamo radi, če ga 
cenimo, spoštujemo in ljubimo. 

* * * 
Zbrali učenci 2. razreda 
OŠ Breg, Ptuj 

MOJA MAMA 
Moji mamici jc ime Dragica. Ko 
je bila majhna, je bila doma na 
Hajdini. Stara je 35 let. Po pokli
cu je vzgojiteljica in učiteljica 
male šole. Ima črne skodrane 
lase in zelene oči. IVloja mamica 
rada dela. Vsak dan skuha kosila 
in pospravlja po stanovanju. Ma
mico imam rada. Kupi mi vse tis
to, kar si želim. Večkrat, ko grem 
v šolo, mi da denar za sendvič. 
Pomaga mi pri domačih nalogah. 
Večkrat ji tudi nagajcm in jo je
zim. Pomagam ji pri delu. Mami
ca se z mano rada igra. 
Ana Jurgec, 3. r. 
OŠ Sela 

NARAVOSLOVNI DAN 
Dogovorili smo se, da bomo ime
li naravoslovni dan. Učenci smo 
prinesli nekatere stvari, kijih po
trebujemo za kuhanje. Najprej 
smo imeli zajtrk: žemljico z mar
garino in marmelado. Za malico 
smo imeli jogurt. Nato nam je 
učiteljica pripravila okusne 
žgance z ocvirki. To je bila prava 
kmečka jed. Bili so zelo okusni. 

Za poslastico smo imeli kompot. 
Na koncu smo pojedli še beli 
domači kruh, ki ga je spekla Pe
trova mama. Tako je potekal naš 
dan kulinarjke. Vsi smo imeli 
polne trebuhe. 
Andrej Tomaiič, 3. r. 
OS Trnovska vas 

UPIHNILI SMO PRVO 
SVEČKO 
- Praznovali smo prvi rojstni dan 
naše lepe šole. Bila sem srečna, 
čeprav bom vanjo zahajala le še 
nekaj mesecev. Res, lahko smo 
ponosni, da na obrobju Haloz 
domuje tako lepa šola. Gostje so 
bili zadovoljni. To seje videlo na 
njihovih obrazih. Uspelo nam je 
narediti vtis in dokazati, da si 
šolo zaslužimo. 
- Ob prvem rojstnem dnevu naše 
šole sem čutila veliko zadovoljst
vo. Bila sem vesela, da je šola, ki 
jc včeraj praznovala svoj prvi 
rojstni dan, prav naša. 
- Naša šola je stara eno leto, meni 
pa se zdi, kot da smo se vselili 
včeraj. V novi šoli se vsi učenci 
počutimo zelo lepo. Smo med 
redkimi, ki se imajo možnost 
učiti v tako lepi šoli, kot je naša. 
- V mojem srcu je bilo tako toplo, 
kot je bilo toplo pomladansko 
sonce. 
- Ko smo upihnili prvo svečko, je 
veselje kar žarelo iz mene. 
- Ko smo upJhnJIJ prvo svečko, je 
v mojem srcu nekaj poskočilo. 
Počutila sem se izjemno veselo. 
- Sreča in radost sta izžarevali iz 
mene in mislim, da prav tako iz 
mojih prijateljev in prijateljic. 
- Moji občutki so bili lepi. Tega 
dogodka se bom še dolgo spo
minjala. Ko je sošolec upihnil 
prvo svečko, sem se počutila, kot 
da vsi skupaj praznujemo rojstni 
dan. Všeč mi je bilo tudi to, da se 
je vse dogajalo ravno na prvi 
pomladni dan. 
- Ko smo upihnili prvo svečko, je 
bilo res čudovito. Kar stisnilo me 
je pri srcu, ko sem se spomnila, da 
sem upihnila prvo in zadnjo 
svečko. 
- Dolgotrajne želje so se ure
sničile. Dobili smo novo, lepo 
šolo. 
- Upihnili smo prvo svečko, kije 
bila nekakšen simbol, a pomeni
la je veliko več. Pomenila je izraz 
moči, ljubezni in veselja. Če se 
potrudimo, zmoremo vse. 
- Ta dan je bil nekaj posebnega. 
Zdaj moramo z uspehi le dokaza
ti, da smo bili takšne šole re-
snjčnovredni. 
- l . pomladn idamiboos ta lvspo-
minu, kot mi je ostal 23. septem
ber 1994. Upihnili smo prvo 
svečko in vesela sem, da sem vsaj 
eno leto preživljala dneve v 
prečudoviti šoli, ki jo bom re
snično pogrešala. 
- Čeprav se proslave zaradi bo
lezni nisem mogla udeležiti, sem 
se zamislila nad prvim rojstnim 
dnevom naše šole. Pri srcu mi jc 
bilo lepo, a hkrati hudo, saj sc 
bom od nje že čez nekaj mesecev 
poslovila. Vseeno pa nc bom ni
koli pozabila, kako smo bili 
srečni, ko smo jo dobili. 
- Čeprav je m inilo že eno leto, od
kar smo se vselili v lepo, novo 
šolo, še naše navdušenje ni 
splahnelo. To smo opazili na prvi 
pomladanski dan: ko smo v šoli 
upihnili prvo svečko na torti, smo 
bili srečni. 
- Po programu smo šli v svoje raz
rede, kjer nas je čakala torta. Na 
torti jc gorela svečka in smo jo 
skupaj upihnili. 
- Nisem bil srečen samo zaradi 
praznovanja dneva šole, ampak 
se veselim vseh uspehov, ki jih 
naši učenci v novi šoli dosegajo. 
Učenci 
OS Videm pri Ptuju 
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